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 سازمان گردشگری به راه اندازی زودتر فرودگاه قم کمک کنند

گره های فرودگاه قم با 
سفارش لاریجانی باز می شود؟!

8

آیت الله مکارم شیرازی:

 کمیته امداد درباره منابع درآمدی شفاف سازی کند

حجت الاسلام والمسلمین شهرستانی:

دلالان عرصه سلامت مهمانان خارجی 
را بدبین می کنند

نماینده حضرت آیت الله سیستانی در ایران گفت: برخی دلالان 
با سوء استفاده از بیمارانی که با علاقه به ایران آمده اند، آنان را 
نسبت به کشور بد بین می کنند چرا که مبالغ هنگفتی ازآنان 
دریافت می کنند و با معرفی به مراکز نه چندان مجهز، سود کلانی 

در این زمینه می برند.
حجت الاسلام و المسلمین سیدجواد شهرستانی روز پنجشنبه 
در دیدار با مدیران انجمن ام اس ایران گفت: یکی از مهترین 

نیازمندیهای ما در حوزه درمان پرستاری و مراقبت می باشد.
وی افزود: جمهوری اسلامی ایران امروزه در بین پیشرفته ترین 
کشورهای جهان از نظر علوم پزشکی است و خوشبختانه امروز 

بسیاری از بیمارانی که در گذشته برای درمان به کشورهای دیگر 
می رفتند، به راحتی در ایران درمان می شوند. 

نماینده حضرت آیت الله سیستانی گفت: درمان در ایران در 
حوزه اعمال جراحی، تکنیک ها و روشهای درمانی بسیار مطلوب 
است، ولی مهمترین مشکل در این زمینه  مراقبت های پس از 
درمان است که متاسفانه در ایران جایگاه خوبی ندارد و باید اصلاح 
شود. وی عنوان کرد: درمان یک بسته چندجانبه است و تک بعدی 
نیست همه این اعضا بایددر کنار هم قرار گیرند و یک ساختار 
نیرومندی در درمانی تشکیل شود چرا که امروزه  می توان مجتمع 

های توریستی درمانی  برای ظرفیت های توریستی ایجاد شود ...

رئیس مجلس گفت: فرودگاه قم نیمه کاره است و وقتی که راه اندازی شد زائران عراقی می توانند مستقیم به قم بیایند و 
خواهش من از سازمان گردشگری این است که گره های این مسئله را حل کرده و به راه اندازی زودتر فرودگاه قم کمک کنند.

علی لاریجانی در مراسم افتتاح دهکده سلامت صبا در شهر دستجرد افزود: مسئله بعدی گردشگرانی هستند که از 
کشورهای دیگر برای زیارت به قم می آیند؛ اما امکانات حمل و نقلی برای آنها کافی نیست و فرودگاه قم حتماً باید برای حل 

مشکل این افراد راه بیافتد...

قائم مقام وزیر بهداشت در بازدید از برخی بیمارستان های قم:

 قم از کمبود تخت بیمارستانی رنج می برد

دست دادن و روبوسی با حجاج ممنوع!
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سرمقاله:   بهرام امیر احمدیان

سالانه میلیونها نفر از سراسر 
مناطق  سایر  و  اسلام  جهان 
جهان برای زیارت معبودشان به 
سرزمین وحی سفر می کنند. این 
یک گردهمایی بی نظیر در جهان 
است که در موسم حج در دوره ای 
بین 10 روز تا حدود یک ماه انجام 

می گیرد...

فاجعه منا 
و مسئولیت عربستان

شکایت های پی در پی  از دولتی که
 بنای پاکدستی را داشته است

سریال رفتارهای 
احمدی نژاد 
و دوستانش

عبدالرضا داوری به دنبال شکایت ناطق نوری از او به جرم 
نشر اکاذیب، تهمت و افترا به سه سال حبس قطعی محکوم شده 
بود اما داوری از ناطق حلالیت خواست و او هم بخشید. تهمت 
زدن در نزدیکان دولت بهار محدود به داوری نبود. بیش از هر 
کسی شخص رئیس دولت در این زمینه ید طولایی داشت و 
مشهودترینش سخنان او در مناظره انتخاباتی در سال 88 بود. 
سخنان او درباره خانواده ناطق و هاشمی باعث شد که شیخ نور 

طی این سالها، عطای کنش سیاسی را به لقایش ببخشد.

ویرانه ای که تحویل دولت یازدهم شد
و  نهم  )دولت های  پاک دستان  دولت  پرونده  بسته شدن 
دهم( با باز شدن یک به یک پرونده های تخلفات مالی این دولت 
همراه بود. اعضای دولت یازدهم که به تعبیری "ویرانه ای" تحویل 
گرفته بودند هر روز گوشه ای از این ویرانی ها را با مردم در میان 
می گذاشتند. واریز 16 میلیارد تومانی از حساب دولت به حساب 

شخصی دانشگاه ایرانیان ...

علی خرم، سفیر اسبق ایران در سازمان ملل

تندروها محبوبیت 
ظریف را خطری 

برای خود می دانند
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درخواست ورود دادستان 
به ماجرای توهین به ظریف

روزنامه

آیت ا... محسن غرویان مطرح کرد:

آنچه در پایان کاریک ماهه  کمیسیون بررسی برجام می توان به آن پرداخت این است که از ابتدای تشکیل آن 
همواره این دغدغه عنوان می شد که با سمت گرفتن این کمیسیون به سوی مسائل  سیاسی و جناحی، استفاده 

انتخاباتی از آن نشود.
هر چند که ترکیب کمیسیون برجام نیز مورد انتقاد قرار گرفته و بسیاری از صاحب نظران، بیشتر اعضای آن را 
مخالف سرسخت مذاکرات و توافق هسته ای در دولت یازدهم می دانستند اما این انتقادات با دعوت این کمیسیون از 

سعید جلیلی و انتقادات وی از دولت شدت گرفت.
شاید اولین کسی که درباره جناحی شدن کمیسیون برجام هشدار داد، کاظم جلالی رئیس فراکسیون اصولگریان 

رهروان ولایت بود که از اعضای فراکسیون متبوعش تنها 7 نفر توانسته بودند به کمیسیون برجام راه پیدا کنند.
 جلالی که در حاشیه مراسم ختم برادر عبدالرضا رحمانی فضلی، وزیر کشور با خبرنگاران گفتگو می کرد، در پاسخ 
به سئوال خبرنگاری مبنی بر اینکه رویکرد جناحی برخی از نمایندگان حاضر در جلسات کمیسیون ویژه برجام چه 
تاثیری در روند بررسی خواهد گذاشت٬ گفت: به نظر می رسد نباید بگذاریم کمیسیون ویژه به ابزاری برای تبلیغات 
انتخاباتی تبدیل شود٬ چراکه رهبری نیز تاکید فرمودند که در بحث هسته ای از دو قطبی شدن جامعه جلوگیری 
کنیم.وی افزود:باید مراقب باشیم مبادا مسئله مهمی همچون برجام تبدیل به وسیله ای برای تبلیغات انتخاباتی و محل 

اختلاف جریان های سیاسی قرار گیرد زیرا اشتباه است اگر برجام را در فضای انتخابات مطرح کنیم...

عکس یادگاری با آمانو و تریبونی برای جلیلی ؛

استفاده انتخاباتی از کمیسیون برجام از ادعا تا واقعیت
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فاجعه منا 
و مسئولیت عربستان

سالانه میلیونها نفر از سراسر جهان اسلام و سایر مناطق 
جهان برای زیارت معبودشان به سرزمین وحی سفر می 
کنند. این یک گردهمایی بی نظیر در جهان است که در 

موسم حج در دوره ای بین 10 روز تا حدود یک ماه انجام می گیرد.
این مراسم بر خلاف دیگر مراسمهایی که در برخی نقاط جهان با انبوهی از مردم برگزار 
می شود، از اهمیتی جهانی برخوردار است. کشور میزبان تعهد دینی و قانونی دارد که بر 
برگزاری مراسم نظارت کامل داشته باشد، زیرا حکومت عربستان خود را موظف بدان می 
داند و پادشاه عربستان خود را »خادم الحرمین« یا »خادم الحرمین الشریفین« می داند. 
به نوعی از نظر تاریخی »پرده داری کعبه« بدست آنان است. هر نوع سوء مدیریتی که 
سبب بروز حادثه در این گردهمایی می شود، بی شک مستقیما متوجه مسئولین دولت و 
در درجه اول به پادشاه عربستان بر می گردد زیرا در یک نظام سلسله مراتبی، مسئولان 
ساختارهایی که برای اداره این مکانهای مقدس گمارده شده اند، همه منصوب شخص 
پادشاه هستند. مهمترین مسئولیت در گام نخست، سازماندهی درست امور برای انجام به 
هنگام، قاعده مند و سالم مراسم است که در وهله اول حفظ جان حجاج و تامین بهداشت، 
آرامش و امنیت جانی آنان است. هر زایری که از بیرون از مرزهای عربستان سعودی برای 
انجام مراسم حج به سرزمین وحی می آید، میهمان دولت عربستان است و برخلاف توریسم 
معمولی، ویزای حجاج، ویزای مراسم حج است و دولت عربستان برای صدور ویزای حج 
مقررات خاصی دارد. گفته می شود که پس از درآمدهای حاصل از فروش نفت، دومین 
منبع درآمدی دولت عربستان، درآمد حاصل از سفرهای زیارتی مسلمانانی است که از 
سراسر جهان برای زیارت خانه خدا در انجام سفر حج و عمره مفرده بدان سرزمین می 
روند که سالانه بالغ بر میلونها نفر است. هم در آمدهای حاصل از تعرفه ویزا و مهمتر از 
آن ارزی که زوار برای خرید در بازار عربستان خرج می کنند، منبعی بیکران برای پرکردن 
خزانه عربستان است که به نحوی هم بخش دولتی و هم بخش غیردولتی عربستان از آن 

منتفع می شوند.
اگر در سالهای دهه 1930 تعداد زایران به حدود30 هزار نفر می رسید، در حج سالهای 
اخیر این ظرفیت به بیش از 3 میلیون نفر افزایش یافته و بنا به گزارشات مقامات عربستان 
در سال آینده با تکمیل طرح توسعه حرم این ظرفیت به بیش از 5 میلیون و در سالهای 
آتی تا سال 2025 به بیش از 30 میلیون نفر افزایش خواهد یافت. از اینرو مدیریت کارآمدی 

برای این منظور لازم است.
برای نمونه احساس مسئولیتِ مدیریتیِ دولتها می توان تیمهای ورزشی ملی برخی 
کشورها را یاد آور شد. دولتهایی که امکان مدیریت تیمهای ملی خود را ندارند، با پرداخت 
دستمزدهای نجومی و با صرف هزینه از کارآمدترین و مجرب ترین مربیان بین المللی 
بهره می گیرند. طبیعی است که جهان اسلام برای برگزاری چنین کنگره عظیمی نیازمند 
بهترین ساماندهی و مدیریت در بالاترین سطح ایمنی است که جان میلیونها میهمان خدا 

را حفاظت و آنان را بسلامت به خانه خودشان برگرداند.
مراسم حج امسال در نوع خود خونین ترین مراسم بود زیرا در دو مورد حجاج خانه 
خدا با حادثه روبرو شدند. اولی حادثه غم انگیز سقوط جرثقیل پیرامون حرم و دیگری در 
مراسم رمی جمرات در صحرای منا. این حوادث و سوء مدیریت بحران در زمان آغاز، تحول 
و از همه بدتر سهل انگاری در رسیدگی به وضعیت مصدومان است. در همه این مراحل، 
ناکارامدی مدیریت بحران به چشم می خورد. این حادثه به هر صورت اتفاق افتاده باشد، 
مسئولیت مستقیم آن به عهده اداره کنندگان مراسم است چه این مسئولین آماده سازان 
صحنه برای انجام فرایض و چه هدایت کنندگان گروههای حجاج باشند. اسفبارترین مرحله 
این رویداد تلخ، تلنبار کردن پیکرهای درگذشتگان حادثه است که نفرت مسلمانان جهان 
و افکار عمومی جهان را متوجه خویش کرده است. هر حاجی به عنوان میهمان خانه خدا 
و در لباس احرام است و از حرمت و احترام خاصی برخوردار است. حتی در کشورهای 
غیرمسلمان این گونه بی حرمتی به اجساد در حوادث گوناگون چه حوادث طبیعی زلزله، 
سیل و اپیدمی ها و چه در جنگها نکرده اند. پیکرهای پاک و معصوم میهمانان خانه خدا که 
آنجا را »حرم امن الهی« قلمداد می کنند، با بی حرمتی تمام روی هم انباشته شده است.

این حادثه خونبار یک بار دیگر ضرورت توجه به ساماندهی مناسب علمی و فنی موسم 
حج را پیش رو قرار می دهد. اداره این مراسم بزرگ نیازمند مشارکت سازمانهای بین الملی 
از جمله »سازمان همکاری های اسلامی« است که مرکب از نمایندگان همه اعضای این 

سازمان است که کشورهای مسلمان جهان را شامل می شود.
از نظر اخلاقی و حقوقی، شخص پادشاه عربستان وظیفه دارد با معذرت خواهی از 
خانواده قربانیان این حادثه نسبت به تسکین آلام خانواده های داغدار اقدام نماید. گام بعدی، 
پذیرش مسئولیت این حادثه از سوی خادم الحرمین است که باید در مراجع حقوقی و 
قانونی پاسخگو باشد. دولت عربستان در برابر درآمدهایی که از برگزاری مراسم حج بدست 
می آورد، در برابر حوادث ناشی از ناکارمدی مدیریتی نیز مسئولیت قانونی دارد. فرافکنی این 
رویداد غم انگیز و صدور فتوی مفتی اعظم عربستان و نسبت دادن آن به قضا و قدر، رافع 
مسئولیت نیست. احتیاط شرط واجب است. نشستن زیر دیوار شکسته و دل سپردن به 
قضا و قدر عاقلانه نیست. آیا می شود به سبب نقص هواپیما برای پرواز، مهندس پرواز آن را 
به قضا و قدر بسپارد و با اجازه پرواز به هواپیمایِ دارای نقص فنی، جان مسافران را به خطر 
اندازد؟ اینکه قضا و قدر الهی و تقدیر است و ممکن است انسان در آن دخالتی نداشته باشد، 
بیشتر در مورد بلایای طبیعی است که خارج از کنترل دست بشر است ولی نسبت دادن 
بی احتیاطی های انسانی که موجب خسارات جانی و مالی و فاجعه ای نظیر حادثه مکه و 
منا می شود، فرافکنی مسئولیت است. دیگر اینکه در خانه امن الهی عده ای در اثر هجوم 
جمعیت زیر دست و پا مانده و کشته شده اند، این را می توان به قضا و قدر الهی نسبت داد؟ 

مطمئنا اگر این موضوع مدیریت می شد، هیچگاه این اتفاق نمی افتاد.
این حوادث نشان می دهد که دولت عربستان مقصر اصلی است. برای وادار کردن 
عربستان به پذیرش مسئولیت، باید سازمان ملل متحد »کمیته حقیقت یاب« متشکل از 
کارشناسان بین المللی تشکیل دهد تا به بررسی رویداد پرداخته و گرارشی به جامعه بین 
الملل ارائه دهد. سازمان همکاری های اسلامی وظیفه دارد به عنوان سازمانی متشکل از 
کشورهای اسلامی، در این امر ورود کرده و وظیفه قانونی خود را انجام داده و مقصران را 
معرفی کرده و آنان را به دادگاه بین المللی معرفی نماید. دولت جمهوری اسلامی ایران باید 
از تمام امکانات در اختیار برای استیفای حقوق شهروندان خود بهره گرفته و تا احقاق حق 

خانواده های داغدیده از پای ننشیند. 

کتاب »سنت جماعت در نماز روز عید غدیر« 
رونمایی شد

مراسم رونمایی از کتاب »شرح و تبیین سنت جماعت در نماز روز عید غدیر«، عصر 
چهارشنبه در موسسه عالی اجتهاد، برگزار شد.

مدیر موسسه عالی اجتهاد در این مراسم گفت: یکی از مهمترین آداب و سنن الهی 
روز عید غدیر مساله نماز جماعت این روز بزرگ بود که مرحوم آیت الله فقیه یزدی سعی 
بسیاری برای احیای این مساله داشتند.  حجت الاسلام احمد جواد احمدی فقیه افزود: 
مرحوم فقیه یزدی با جمع آوری اسناد و مدارک بسیار متقن در زمینه اهمیت برپا داشتن 
نماز عید غدیر خم در سالهای متعددی این مساله را در سطح عالی حوزه نیز تدریس کردند. 
احمدی فقیه خاطرنشان کرد: ایشان در این امر سعی و تلاش بسیاری کردند و در سال 
88 نیز در آخرین روزهای زندگی خویش مراسم عظیم نماز جماعت عید غدیر را در یزد 
برپا داشتند. رئیس موسسه عالی اجتهاد اظهارکرد: این موسسه نیز در زمینه توسعه و ترویج 
فرهنگ غدیر، اقدام به جمع آوری مباحث این عالم و استاد سطح عالی حوزه کرده و اولین 

بخش از مجموعه دروس ایشان در این زمینه گردآوری شده است.
گفتنی است: پس از سخنان وی، آیت الله فقیه یزدی و فیض گیلانی، به تشریح مساله 

نماز جماعت عید غدیر خم پرداختند و سپس مراسم رونمایی از این آثار برگزار شد.

مدیر حوزه علمیه استان قم:

دو هزار طلبه در یکسال گذشته ملبس شدند 
مدیر حوزه علمیه استان قم گفت: در طول یک سال گذشته بیش از دو هزار طلبه 

علوم دینی ملبس شدند. 
حجت الاسلام فرخ فال روز پنجشنبه در آئین عمامه گذاری 700 طلبه حوزه علمیه قم 
که در سالن دارالشفا برگزار شد تلبس طلاب را یکی از دغدغه های مقام معظم رهبری و 
مراجع تقلید عنوان کرد. به گفته رئیس مجمع عمومی حوزه علمیه در طول یک سال اخیر 
بیش از دو هزار نفر از طلاب علوم دینی مفتخر به پوشیدن لباس مقدس روحانیت شدند. 
حجت الاسلام فرخ فال در بیان اهمیت تلبس طلاب تاکید کرد: بسیاری از بزرگان حوزه 
علمیه اشاره داشتند که بخش قابل توجهی از موفقیت های خود را  زمانی به دست آوردند 
که لباس روحانیت به تن داشتند. مدیر حوزه علمیه استان قم مسئولیت طلاب علوم دینی 
را پس از پوشیدن لباس روحانیت، بسیار سنگین دانست و افزود: لباس روحانیت، طلاب 
علوم دینی را نزد مردم به عنوان الگوی عملی و محور پاسخگویی به سئوالات شرعی و بیان 

احکام معرفی می کند.

اخبار
رییس مجلس خبرگان: 

اطلاق شهید به جان باختگان فاجعه منا 
به جا است 

رییس مجلس خبرگان رهبری با محکومیت جنایت آل سعود در منا و با تاکید بر اینکه 
سخنان اخیر رهبر معظم انقلاب در کاهش موذیگری های آل سعود نقش مهمی داشته 

است، گفت: اطلاق شهید به جان باختگان این فاجعه به جا است. 
آیت الله محمد یزدی روز پنجشنبه در دیدار با رییس و اعضای هیات امنای کمیته امداد 
امام )ره( کشور بااشاره به حادثه منا، اظهار داشت: بدون شک این واقعه که منجر به کشته 
شدن بیش از 460 نفر از حجاج ایرانی در مسجد الحرام شد، حادثه ای سخت و سنگین 
برای همه ملت ایران محسوب می شود. رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، تصریح 
کرد: حقیقتا من عنوان شهید که به این کشته شدگان اطلاق می شود، را به جا می دانم 
چرا که آنها در زمان حادثه در حرم امن الهی و سرزمین وحی و در حال انجام وظیفه بودند. 
وی خاطرنشان کرد: مطابق آیات و روایت ها کسی که در حین انجام وظیفه کشته 
شود، در نزد خدا اجر و پاداش شهید را دارد. آیت الله یزدی در ادامه ضمن عرض تسلیت به 
مناسبت فاجعه منا تصریح کرد: بدون شک سخنان روز گذشته ولی امر مسلمین جهان و 
هشدار معظم له در خصوص عکس العمل جدی ایران در برابر آل سعود تاثیر زیادی بر رفتار 

این رژیم گذاشت، و هم اکنون وضعیت تا حدودی تغییر پیدا کرده است. 

استاندارقم تاکید کرد:

تلاش مسئولان استان برای رونق 
گردشگری مذهبی در قم 

استاندار بر تلاش مسئولان استان برای رونق گردشگری مذهبی در قم و حمایت عملی 
از بخش خصوصی تاکید کرد.

سید مهدی صادقی در مراسم افتتاحیه ی دهکده تفریحی، توریستی سلامت صبا در قم 
که با حضور علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی و مسعود سلطانی فر معاون رئیس 
جمهور و رئیس سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری و همزمان با عید سعید 
غدیر خم برگزار شد طی سخنانی از سرمایه گذار این طرح مهم گردشگری قدردانی کرد. 
استاندار قم با تاکید بر تلاش مسئولان استان برای رونق گردشگری مذهبی در قم، 
حمایت عملی از بخش خصوصی را در راستای توسعه ی چنین پروژه هایی ضروری 
برشمرد و خواستار افزایش سیاست های حمایتی از سرمایه گذاران شد. شایان ذکر است 
دهکده تفریحی، توریستی سلامت صبا در بخش خلجستان قم و منطقه گردشگری بین 

المللی دستجرد واقع شده است.

واقعه غدیر در استان قم بازسازی شد 
واقعه غدیر پنجشنبه شب همزمان با فرارسیدن عید سعید غدیر به همت سازمان بسیج 

هنرمندان سپاه علی بن ابیطالب)ع( در قم بازسازی شد. 
به گزارش ایرنا، در این مراسم که در حد فاصل مسجد مقدس جمکران و کوه خضر 
نبی)ع( انجام شد، بیش از 30 هنرمند و یک هزار هنرور در قالب کاروان های بازگشته از 

حج، واقعه غدیرخم را به صورت نمادین به نمایش گذاشتند. 
بر اساس این گزارش، این برنامه که در حاشیه نمایشگاه یاد یاران به جای رزمایش به 
نمایش درآمده است، سال های گذشته نیز به همت سازمان بسیج هنرمندان استان در روز 

عید غدیر برگزار می شد. 
این مراسم برای نخستین بار از سال 89 در قم شروع شد و با شناسایی نقاط ضعف و 

قوت این واقعه با حضور هنرمندان و برگرفته از اسناد معتبر تاریخی و روایی اجرایی شد. 
امسال علاوه بر قم در 132 شهر کشور نیز این واقعه تاریخی بازسازی شد؛ این برنامه 
در سال های 90، 91، 92 و 93 به ترتیب در 73، 100، 120 و 115 نقطه از کشور به اجرا 

درآمد که با استقبال پرشور مردمی مواجه شد. 
در این مراسم به حج الوداع پیامبر)ص( و انجام اعمال حج و طواف خانه خدا و سخنرانی 

پیامبر در خصوص تقوا پرداخته شد. 
در بخش دیگر این نمایش، پیامبر اسلام)ص( در حج الوداع از سوی خداوند وحی 
دریافت کرد تا برای اکمال و اتمام نعمت خدا برای همه مسلمانان مولای متقیان امام 

علی)ع( را به جانشینی خود در محلی به نام غدیر خم معرفی کند. 

مدیر عامل شرکت گاز استان قم  خبرداد:

آغازعملیات گازرسانی به ۶ روستای قم
اجرای پروژه گازرسانی به 6 روستای بخش سلفچگان در آستانه عید غدیر با حضور 

استاندار قم و دیگر مسؤلان آغاز شد. 
مدیر عامل شرکت گاز استان قم بعد از ظهر پنجشنبه  در مراسم کلنگ زنی پروژه 
گازرسانی به 6 روستای بخش سلفچگان قم که با حضور سید مهدی صادقی استاندار و 
برخی مسؤلان استان قم برگزار شد، اجرای این پروژه را بسیار ارزشمند خواند و اظهار 

داشت: هزینه اجرای پروژه 25 هزار میلیارد ریال برآورد شده است.
غلامرضا فرجی گفت: در این پروژه روستاهای فریدون آباد، گلستانه، حسن آباد، نصرتیه، 

علی آباد و چاله گنبد از بخش سلفچگان گازرسانی خواهند شد.
وی تصریح کرد: ضریب نفوذ گاز در شهرها و روستاهای قم تا پایان سال 1396 به 99 

درصد می رسد و انقلابی بزرگ در گازرسانی صورت می گیرد.
مدیر عامل شرکت گاز استان قم عنوان کرد: تا پایان سال 96 هیچ طرح گازرسانی 

کلان و بزرگی در استان نخواهیم داشت و عمده پروژه های گازرسانی به اتمام می رسند.
فرجی گفت: در تلاش هستیم تا در صنایع اصلی که از گاز مایع استفاده می کنند 

تمهیداتی اندیشیده شود که بتوانند از گاز طبیعی استفاده کنند.

شهردار منطقه ۸ اعلام کرد:

بهره برداری از ۱۶ پروژه محله محور 
در پردیسان

شهردار منطقه 8 قم از بهره برداری از 16 پروژه محله محور در حوزه های عمرانی، 
خدماتی و فضای سبز در این منطقه با هزینه ای بالغ بر 45 میلیارد و 75 میلیون ریال به 

مناسبت دهه ولایت خبرداد.
عبدالله سلیمانی با اشاره به کمبود امکانات در منطقه 8 شهری ابراز داشت: مدیریت شهری 
در راستای ارتقای سطح زندگی شهروندان این منطقه درصدد اجرای اقدامات مختلفی است 
که اجرای این پروژه ها در راستای این مهم می باشد. وی در ادامه به مشخصات برخی از این 
پروژه ها اشاره کرد و اظهار داشت: جدول گذاری سطح منطقه ای با هزینه ای بالغ بر 9 میلیارد 
ریال، آسفالت سطح منطقه با اعتبار 3 میلیارد ریال، احداث آبنمای میدان شهرداری  با بودجه 

یك میلیارد و 100 میلیون ریالی بخشی از این پروژه ها می باشد. 
سلیمانی در ادامه به ساخت و نصب تابلوهای هدایت مسیر در سطح منطقه اشاره کرد 
و افزود: احداث مسیر پارك آبی و زمین ورزشی در بوستان غدیر  با هزینه هرکدام یك و نیم 
میلیارد ریال، پیاده روسازی سطح منطقه با هزینه ای بالغ بر 2 میلیارد ریال و همچنین احداث 
پیست دوچرخه سواری با بودجه یك میلیارد ریالی بخش دیگری از این پروژه ها را تشکیل 

می دهند.

رئیس پلیس آگاهی استان قم  خبرداد:

کشف محموله پوشاک
 و لامپ های LED قاچاق 

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم از کشف محموله قاچاق پوشاک و 
لامپ های LED در این استان خبر داد.

سرهنگ مهدی قدمی در گفتگو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت: مأموران 
اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهی استان قم با اجرای طرحی در محور سلفچگان 
حین کنترل تردد خودروهای عبوری به یک دستگاه کامیون مشکوک و آن را متوقف 
کردند. به گفته وی در ادامه به دلیل عدم ارائه مدرک مثبته گمرکی از سوی راننده، خودرو 
مورد بازرسی قرار گرفت. رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان افزود:نتیجه این 
بازرسی کشف 890کیلوگرم پوشاک،2هزار و 400بسته لامپ LED، 176عدد لوازم جانبی 
رایانه و 26عدد لوازم یدکی خودرو در مجموع به ارزش بیش از 400 میلیون ریال کشف 
شد. سرهنگ قدمی گفت:نهایتاً در این خصوص پرونده تشکیل و جهت سیر مراحل قانونی 

به اداره کل تعزیرات حکومتی استان ارسال شد.

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی  استان قم 

جایگاه حمل و نقل عمومی در ترافیك شهری 
باید لحاظ شود

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم گفت: باید جایگاه حمل و نقل عمومی و 
رانندگان تاکسی و اتوبوس در ترافیك شهری لحاظ شود.

کرم الله حسینی با اشاره به اهمیت توجه به حمل و نقل عمومی و اهمیت آن اظهار کرد: 
استفاده از وسایط نقلیه عمومی مزایای بسیار زیادی دارد که باید برای شهروندان تبیین شود 

تا در جریان آن قرار بگیرند و فرهنگ سازی لازم در این زمینه انجام شود.
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی قم با بیان این که جایگاه حمل و نقل عمومی در 
مدیریت شهری دیده نشده است، گفت: باید جایگاه رانندگان تاکسی و اتوبوس در ترافیك 
شهری مشخص شود و این مهم مورد بررسی قرار بگیرد.  وی خواستار استفاده از وسایل 
نقلیه عمومی شد و بیان کرد: اگر همه شهروندان از وسیله نقلیه عمومی استفاده کنند 
علاوه بر اینکه ترافیك کاهش می یابد از آلودگی هوا نیز جلوگیری می شود و مردم می توانند 

با هزینه کمتری به رفت و آمد بپردازند.

نماینده حضرت آیت الله سیستانی در 
ایران گفت: برخی دلالان با سوء استفاده از 
بیمارانی که با علاقه به ایران آمده اند، آنان 
را نسبت به کشور بد بین می کنند چرا که 
مبالغ هنگفتی ازآنان دریافت می کنند و 
با معرفی به مراکز نه چندان مجهز، سود 

کلانی در این زمینه می برند.
حجت الاسلام و المسلمین سیدجواد 
با  دیدار  در  پنجشنبه  روز  شهرستانی 
مدیران انجمن ام اس ایران گفت: یکی از 
مهترین نیازمندیهای ما در حوزه درمان 

پرستاری و مراقبت می باشد.
ایران  اسلامی  جمهوری  افزود:  وی 
امروزه در بین پیشرفته ترین کشورهای 
و  است  پزشکی  علوم  نظر  از  جهان 
خوشبختانه امروز بسیاری از بیمارانی که 
در گذشته برای درمان به کشورهای دیگر 
می رفتند، به راحتی در ایران درمان می 

شوند.
سیستانی  الله  آیت  حضرت  نماینده 
اعمال  حوزه  در  ایران  در  درمان  گفت: 
درمانی  روشهای  و  ها  تکنیک  جراحی، 

بسیار مطلوب است، ولی مهمترین مشکل 
در این زمینه  مراقبت های پس از درمان 
است که متاسفانه در ایران جایگاه خوبی 

ندارد و باید اصلاح شود.
بسته  یک  درمان  کرد:  عنوان  وی 
چندجانبه است و تک بعدی نیست همه 
و  گیرند  قرار  هم  کنار  بایددر  اعضا  این 
یک ساختار نیرومندی در درمانی تشکیل 
مجتمع  توان  می  امروزه   که  چرا  شود 

های توریستی درمانی  برای ظرفیت های 
توریستی ایجاد شود ولی ما از این امر مهم 

غافلیم.
حجت الاسلام والمسلمین شهرستانی 
گفت: پزشکان خوبی در ایران حضور دارند 
و از بسیاری از کشورها به ایران می آیند، 
اما متاسفانه دراینجا برخی دلالان با سوء 
استفاده از بیمارانی که با علاقه به ایران 
آمده اند، آنها را نسبت به کشور بد بین می 

کنند چرا که مبالغ هنگفتی  ازآنان دریافت 
می کنند و با معرفی به مراکز نه چندان 

مجهز، سود کلانی در این زمینه می برند.
نیازمند  فرهنگی  کار  هر  گفت:  وی 
عرضه مناسب است، ما در حوزه محتوایی 
همیشه غنی بوده ایم ولی ضعف در عرضه 

و کالا های فرهنگی است.
سیستانی  الله  آیت  حضرت  نماینده 
با بیان اهمیت فعالیت خیرین در زمینه 
بیماران ام اسی در کشور گفت: این بیماران 
سختی بسیاری می کشند و باید  به همه 
آنان کمک های لازم انجام شود تا طعم 
تلخ بیماری به خاطر مشکلات مالی و عدم 
حمایت از این بیماری ها سخت تر نشود؛ 
همه ما امتی واحد هستیم و لازم است به 

هم کمک کنیم تا دردهای ما کمتر شود.
دیدار  این  در  شود:  می  نشان  خاطر 
دکتر صحرائیان نائب رئیس هیئت مدیره 
انجمن ام اس کشور، ضمن ارائه گزارشی 
از میزان بیماران ام اسی، بر لزوم حمایت 
آحاد مختلف کشور از این بیماران تاکید 

کرد.

حجت الاسلام والمسلمین شهرستانی:

دلالان عرصه سلامت مهمانان خارجی را بدبین می کنند

قائم مقام وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: 
در دولت تدبیر و امید یکی از اولویت ها، رسیدگی به شهر 

مقدس قم است.
ایرج حریرچی با حضور سرزده در مراکز آموزشی درمانی 
کامکار- عرب نیا و نکویی- هدایتی قم، از روند ارتقای هتلینگ 
و ارائه خدمات درمانی این مراکز بازدید به عمل آورد و نسبت 
به لزوم گسترش و ارتقای خدمات بخش اورژانس این مراکز 

توصیه هایی را بیان کرد.
وی همچنین با حضور در بخش های مختلف این مراکز 
ضمن بررسی وضعیت کیفی و کمی خدمات درمانی ارائه 
شده به مراجعان از روند اجرای هتلینگ در این بیمارستان 

ها ابراز رضایت کرد.
وی گفت: با همت مسوولان دانشگاه علوم پزشکی قم 
و تخصیص منابع مورد نیاز، وضعیت هتلینگ این دو مرکز 
درمانی به طرز بسیار معنی داری بهبود یافته است، به 
نحوی که اغلب بخش ها کاملا از لحاظ فیزیک ساختمانی 
و سیستم های مراقبت از بیمار، متحول شده اند که این 
امر نشان می دهد اعتبارات اختصاص یافته به هتلینگ این 

بیمارستان ها به خوبی و بهینه مصرف شده است.
حریرچی در ادامه گفت: البته این موضوع بدین معنی 
نیست که به وضعیت مطلوب رسیده ایم چرا که شهر مقدس 
قم به عنوان ام القرای جهان اسلام هنوز از کمبود تخت 

بیمارستانی رنج می برد و اقدامات صورت گرفته این نقیصه 
را برطرف نمی کند. وی ابراز امیدواری کرد: هرچه سریعتر با 
راه اندازی بیمارستان های فرقانی، نیروگاه و بیمارستانی که 
در جوار بیمارستان شهید بهشتی در حال احداث است و 
همچنین احداث بیمارستان یک هزار تخت خوابی، در آینده 
ای نزدیک مشکل کمبود تخت بیمارستانی در قم مرتفع 
شود. رییس دانشگاه علوم پزشکی قم اردیبهشت ماه امسال 
گفته بود: اگر از دید تخصصی به حدود یک هزار تخت مراکز 
درمانی قم نگاه کنیم شاید 300 تخت استاندارد نداشته 
باشیم و نیاز است بیش از 800 تا 900 تخت استاندارد 

بیمارستانی به چرخه بیمارستان های قم اضافه کنیم.

دبیر ستاد توسعه علوم و فناوری سلول های بنیادی نهاد ریاست جمهوری گفت: استان قم 
می تواند دز زمینه توریسم درمانی در کشور پیشتاز باشد

دکتر حمیدیه روز پنجشنبه در دیدار بارئیس دانشگاه علوم پزشکی قم اظهارداشت: دکتر 
ایرانی خواه به عنوان رئیس ستاد عالی فناوری سلول های بنیادی استان می باشد و بایستی 
با ایفای نقشی پدرانه دیگر مسئولین مربوط را هدایت کند تا استان قم بتواند در این زمینه به 
پیشرفت های خوبی دست پیدا کند. دبیر ستاد فناوری سلول های بنیادی افزود: دکتر ایرانی 
خواه یکی از دلسوزترین مسئولین حوزه سلامت کشور می باشد که با حضور ایشان در استان 
قم در آینده ای نه چندان دور شاهد پیشرفت های محسوسی در زمینه بهداشت و درمان در 
این استان خواهیم بود. دکتر حمیدیه ضمن تاکید بر اهمیت مقوله توریسم درمانی در استان 
قم به دلیل تعداد بالای زائرین خارجی، از دکتر ایرانی خواه و دیگر اعضا خواست اهمیت 
خاصی برای این جلسات قائل باشند و با برنامه ریزی دقیق و با رایزنی که با وزارتخانه انجام 
می دهند، رشته مهندسی بافت را به رشته های آموزشی دانشگاه اضافه نمایند. دکتر حمیدیه 

اضافه کرد: بنده یک سالی را در شهر قم مشغول به خدمت بوده ام و از نزدیک جوانان قمی، به 
خصوص دانشجویان را می شناسم، آنها انسان هایی با بهره هوشی بالا هستند و کافی است با 
یک مدیریت صحیح و برنامه ریزی دقیق آنها را در مسیر درست قرار داد و از استعداد و هوش 

بالای آنها کمال استفاده را برد.
تحقیقات و پژوهش باید گره ای  از کار مردم باز کند

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در این دیدار گفت: امیدوارم این جلسه مقدمه ای 
باشد برای هماهنگی و همکاری های بیشتر در حوزه سلول های بنیادی و بتوانیم با استفاده 
از نظرات شما و همکارانتان در این زمینه در استان قم و کشور حرفهایی را برای گفتن داشته 
باشیم. دکتر ایرانی خواه با تاکید بر این که تحقیقات و پژوهش در نهایت باید گره ای را از کار 
مردم باز کند افزود: بسیار خوشحالم که دکتر ستاری دریچه ای جدید را به سوی پژوهش و 
تحقیق باز کرده اند و امید آن می رود که دانشگاه های ما به سمت ثروت آفرینی و کارآفرینی 

حرکت نمایند.

 معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه 
شهر قم مخزن دانش است و می تواند بزرگ ترین قطب دانش 
ایرانی اسلامی در سطح جهان باشد، گفت: مراکز داده نقاط 

استراتژیک ذخیره و بازیابی اطلاعات هستند. 
نصرالله جهانگرد قبل از ظهر پنج شنبه در مراسم افتتاح 
مرکز  در  که  اسلامی  داده های  مرکز  بزرگترین  و  اولین 
مدیریت حوزه های علمیه خواهران برگزار شد، اظهار کرد: 
استفاده از تجهیزات و سلامت رسانه ای گوشه ای از اقدامات 
وزارت ارتباطات برای گسترده کردن شبکه های اجتماعی 

است. 
وی با بیان اینکه راه اندازی مراکز داده مهمترین عنصر 
پیاده سازی دولت الکترونیک به شمار می رود، ادامه داد: باید 
پایگاه های داده راه اندازی شوند که بتوانند اطلاعات عظیم را 
ذخیره، مدیریت و پردازش کنند و این مهم در برنامه توسعه 

کشور مد نظر ماست. 
معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به ارزش 
تأسیس مراکزی مانند امین در سطح جهانی و ملی، افزود: 
مراکز داده مانند مخازنی هستند که داده ها را نگهداری 
و پردازش می کنند و بدون وجود این مراکز شبکه ملی 

گسترده نخواهیم داشت. 
وی شهر قم را مخزن دانش دانست که می تواند بزرگترین 
قطب دانش ایرانی اسلامی در سطح جهان باشد، تصریح کرد: 
در احکامی که مقام معظم رهبری برای برنامه ششم توسعه 
کشور داشتند، به حوزه فضای مجازی و مراکز داده ای تأکید 

زیادی کرده اند. 
جهانگرد گفت: پیاده سازی شبکه ملی اطلاعات در 
دستور کار ما قرار دارد که در هر نقطه ای که قرار داریم 
بتوانیم اطلاعات و تصاویر را با سرعت و کیفیت خوب 

دریافت کنیم. 
تاسیس شبکه ماهواره ای 

توسط حوزه علمیه خواهران
مدیر حوزه های علمیه خواهران نیز در این مراسم گفت: 
به دنبال تاسیس شبکه ماهواره ای مناسب توسط حوزه های 

علمیه خواهران هستیم. 
حجت الاسلام والمسلمین محمودرضا جمشیدی ر اظهار 
کرد: تا قبل از پیروزی انقلاب تلاش علمی خواهران طلبه 
منحصر به تعداد کمی مدارس علمیه بود، اما امروزه 470 
مدرسه علمیه داریم که 420 مدرسه به صورت مستقیم 
زیر نظر ستاد مرکزی حوزه های علمیه خواهران فعالیت 

می کنند.
مدیر حوزه های علمیه خواهران کشور افزود: بیش از 75 
هزار طلبه در 4 رشته تحصیلی در مدارس علمیه خواهران 
مشغول تحصیل هستند که یک نهضت علمی فراگیر را رقم 

می زنند.
حجت الاسلام جمشیدی با اشاره به اینکه بیش از 2 هزار 
و 500 پژوهشگر سامان یافته داریم، تصریح کرد: امروز 90 
هزار فارغ التحصیل حوزه های علمیه خواهران داریم و 530 
کرسی آزاداندیشی در کمتر از سه سال در حوزه های علمیه 

خواهران برگزار شده است.
وی حضور و کسب رتبه برتر در بیشتر جشنواره های 
مشترک و غیر مشترک حوزوی و خلق ده ها هزار اثر علمی 
را نویدبخش یک جنبش علمی در میان طلاب حوزه های 

علمیه خواهران عنوان کرد.
مدیر حوزه های علمیه خواهران ابراز کرد: امروزه انحصار 
تولید علم به مراکز بزرگ شکسته شده و در دورترین نقاط 
هم طلاب و فضلا در جشنواره ها و المپیادهای علمی حائز 

رتبه هستند.
آماده  تامین زیرساخت های ارتباطی 

مراکز دانشگاهی و حوزوی هستیم
شرکت  آمادگی  از  ایران  مخابرات  شرکت  سرپرست 
مخابرات برای تامین نیازهای مراکز حوزوی دانشگاهی و 
علمی و پژوهشی به منظور توسعه زیرساخت های ارتباطی 

خبر داد.
افتتاح  سید اسدالله دهنادروز پنجشنبه در حاشیه 
با خبرنگاران اظهار کرد:  امین در گفت وگو  مرکز داده 
برای  متعددی  زیرساختی  امکانات  مخابرات  شرکت 
راه  اندازی این مرکز فراهم کرده که از آن جمله می توان 
به اجرای شبکه فیبر و نصب و راه اندازی سیستم انتقال 

اشاره کرد.
و  اکسس  سیستم های  راه اندازی  و  نصب  افزود:  وی 
اتصال مرکز داده امین )حوزه علمیه خواهران( به مرکز 
داده های فناوری اطلاعات در بستر مترواترنت جدید از 
دیگر زیرساخت های فراهم شده توسط شرکت مخابرات 

هستند.
سرپرست شرکت مخابرات ایران با اشاره به واگذاری 
مرکز  این  راه  اندازی  برای   MTLS سرویس  و   STM1
خاطرنشان کرد: موارد ذکر شده از جمله امکانات زیرساختی 
شرکت مخابرات برای راه اندازی مرکز داده های اینترنتی امین 

به شمار می روند.
وی همچنین از آمادگی شرکت مخابرات برای تامین 
نیازهای دیگر مراکز حوزوی دانشگاهی و علمی و پژوهشی 
به منظور توسعه زیرساخت های ارتباطی خبر داد و گفت: 
در این زمینه آماده هرگونه همکاری برای توسعه بسترهای 

ارتباطی هستیم.

قائم مقام وزیر بهداشت در بازدید از برخی بیمارستان های قم:

 قم از کمبود تخت بیمارستانی رنج می برد

دبیر ستاد توسعه علوم و فناوری سلول های بنیادی نهاد ریاست جمهوری در قم:

استان قم می تواند در زمینه توریسم درمانی پیشتاز باشد

معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات  در قم :

قم می تواند بزرگ ترین قطب دانش ایرانی اسلامی جهان باشد

سرمقاله

اخبار

بهرام امیر احمدیان

امام جمعه موقت قم گفت: اقتدار و 
نهیب رهبر معظم انقلاب در واکنش به 
فاجعه منا، دولت سعودی را به عذرخواهی 

وادار کرد. 
علیرضا  والمسلمین  الاسلام  حجت 
نماز  هفته  این  های  خطبه  در  اعرافی 
جمعه قم در حرم حضرت معصومه )س( 
افزود: امت اسلام باید توجه کند که این 
فاجعه یک فاجعه انسانی بود که دل همه 
انسان ها را به درد آورد و دولت آل سعود 

مسوولیت اول را در این حادثه دارد. 
وی اظهارکرد: دولت سعودی درکنار 
ظلم هایی که در یمن، بحرین و نقاط 
دیگرعالم مرتکب می شود در فاجعه منا 
تقصیرهای آشکار داشته و سخن ما آن 
است که در شکل گیری فاجعه، کوتاهی 
های زیادی بوده است. وی گفت: تلفات 
ابزار  نفر در عصری که  پنج هزار  بالای 
کنترلی وجود دارد جای تاسف است و 
فاجعه  در  تقصیر جدی  دولت سعودی 
منا داشته است.  اعرافی افزود: سعودی ها 
بعد از فاجعه منا اقدام به فرافکنی کردند و 
تقصیر را برعهده آسیایی ها، آفریقایی ها 
و ایرانی ها انداختند و به داد مجروحان 
نرسیدند و اگر به داد آنان می رسیدند 

تلفات فاجعه از نصف پایین تر می آمد. 
وی بیان داشت: سعودی ها بابت فاجعه 
منا عذرخواهی نکردند تا زمانی که نهیب 
رهبر فرزانه انقلاب آنان را به عذرخواهی 
وادار کرد و معتقدیم باید کمیته حقیقت 
یاب تشکیل شود و همه کشورهایی که 
این غم آسیب دیدند در آن حضور  در 
یابند تا حقایق روشن شود.  وی گفت: 
بی تجربگی، اختلافات داخلی خاندان آل 
سعود، بی مبالاتی و بی تفاوتی دربرابر 

ضیوف الرحمن و درگیر شدن در ظلم 
هایی که در یمن، بحرین و سایر نقاط دنیا 
از دولت سعودی می بینیم نفس عربستان 
را گرفته است. اعرافی ادامه داد: امروز باید 
در اینجا از مسئولان کشور، وزیر بهداشت 
و بعثه رهبر معظم انقلاب تشکر کنیم 
که کمک های بسیاری پس از فاجعه منا 
کردند و بیش از همه باید از اقتدار رهبر 
معظم انقلاب تقدیر کنیم که نهیب ایشان 
دولت عربستان را به عذرخواهی کشاند و 
اجازه دفن شهدا در گلزارهای شهدا ازسوی 
معظم له نیز جای تقدیر دارد. وی گفت: از 
مسئولان کشور تقاضا داریم با قدرت بیشتر 
دربرابر این زورگویی ها بایستند که ضرر 
نخواهند کرد. . امام جمعه موقت قم در 
ادامه خطبه های امروز نماز جمعه ضمن 
محکومیت اقدامات عربستان سعودی در 
حمله به یمن افزود: امروز موج خون، ترور 
و اختلاف در یمن، بحرین، لیبی، عراق، 
سوریه، پاکستان و افغانستان در جریان 
این حملات در دست های  راز  و  است 
پنهان مستکبران و صهیونیسم همچنین 
دست نشاندگان مرتجع منطقه و تئوری 
در  که  است  مذهبی  افکن  تفرقه  های 

عربستان ترویج می شود. 
اعرافی ابراز داشت: تئوری های خون 
ایجاد شده  ها  آمریکایی  زیرسایه  ریزی 
خوش  ها  آمریکایی  به  نباید  لذا  است 
روز  با حوادث  برخورد  و در  باشیم  بین 
دیپلماسی عمیق و منطقی داشته باشیم 
و به دشمنانی که پرونده سنگینی از مظالم 

دارند روی خوش نشان ندهیم. 
وی گفت: دیپلماسی قوی که همراه با 
گفت وگو و منطق است را می خواهیم چرا 
که مستکبران با نفوذ خود دنیای اسلام 

را به جان هم انداخته اند و این نفوذ خط 
ثابت بسیار جدی است که غربی ها دنبال 
می کنند و دولت و ملت ما و ملت های 

اسلامی باید در برابر آن هوشیار باشند. 
وی بیان داشت: فساد باید از دستگاه 
اداری و اقتصاد دور شود تا به داد مردم 
اسلام  های  آرمان  سمت  به  و  برسیم 
حرکت کنیم و دنیا بداند ملت ما سخن 
می گوید و گفت وگو می کند تا مصالح 
بشریت را پیگیری کند اما در برابر جهان 

خواران آرام نخواهد نشست. 
اعرافی همچنین با گرامیداشت هفته 
ناجا اظهار داشت: وظایف نیروی انتظامی 
امنیت  تامین  سنگین و متنوع است و 
ابعاد  در  انتظامی  نیروی  وظیفه  جامعه 
فرهنگی، اخلاقی و سیاسی است و این 
دستگاه امنیت کشور را تامین کرده است. 
وی افزود: نیروی انتظامی باید صلابت 
کامل و انگیزه فنی و دانش لازم را داشته 
باشد و در جهان پرتلاطمی که امنیت 
ما در دست سربازان نظام اسلامی است 
را  سیاسی  و  اجتماعی  اخلاقی،  امنیت 

ایجاد کند.
همدلی و صمیمیت بین پلیس و 

مردم نهادینه شده است 
روز  نیز  قم  استان  انتظامی  فرمانده 
جمعه در سخنرانی پیش از خطبه های 
نماز جمعه قم در حرم حضرت معصومه 
)س( گفت: پلیس نظام مقدس اسلامی در 
سراسر کشور و پلیس مستقر در استان قم 
تلاش می کند در مسیر حکومت علوی 
گام بردارد و تکیه بر ظرفیت های معنوی، 
دینی، اخلاقی و فرهنگی در استان همواره 
است. سردار کاظم  بوده  ما  تاکید  مورد 
مجتبایی بیان داشت: در هفته ناجا طوری 

برنامه ریزی کرده ایم که پس از اجرای 
برنامه ها شاهد به بار نشستن مفاهیمی 
ارزشی در سطح جامعه باشیم و انضباط 
مبتنی بر نظام ارزشی و اعتماد فراگیر همه 
سطوح جامعه را در برگیرد. وی افزود: امروز 
در کشوری زندگی می کنیم که پایگاه 
فرزندان  توسط  و  است  علوی  حکومت 
واقعی آن امام یعنی امام راحل و رهبر 
معظم انقلاب اداره می شود و حکومت 
علوی در کشوری اجرا شده است که به 

خوبی درسنامه غدیر را فرا گرفته است.
شده  باعث  چه  آن  داشت:  ابراز  وی 
است تا روز به روز کینه توزی دشمنان به 
نظام اسلامی بیشتر شود حرکت در مسیر 
باورسازی و ارتقای اخلاق اسلامی است 
و این کینه توزی ها به دلیل دفاع ما از 
مظلومان یمن و فلسطین است. فرمانده 
انتظامی قم اظهار داشت: تمام جایگاه و 
ویژگی هایی که اکنون در کشور حاکم 
است را مدیون شهدا و امام راحل هستیم و 
باید از همه مجاهدانی که سعی می کنند 
در  انسجام  ایجاد  و  اخلاق  ارتقای  برای 

مسلمانان تلاش کنند قدردانی می کنیم.
راه ماندگاری نظام علوی  وی گفت: 
آن است که بصیرت خود را حفظ کرده 
و ولایت مداری به عنوان ادامه حکومت 
قرار دهیم و  علوی در دستور کار خود 

فریب افراد و افکار منحرف را نخوریم.
مجتبایی در ادامه گفت: هر چه ارتباط 
با مراکز دینی بیشتر شود پیشرفت  ما 

بیشتری خواهیم داشت.
وی اضافه کرد: همدلی و صمیمیت 
بین پلیس و مردم نهادینه شده است و 
عملکرد پلیس به سمت و سوی رفتارهای 

اجتماعی و فرهنگی رفته است.

حجت الاسلام والمسلمین  اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم :

اقتدار رهبر معظم انقلاب، سعودی ها را به عذرخواهی وادار کرد 



3 اقتصادی

خدمات پس از فروش خودروسازان باید 

مصرف کنندگان از خدمات پس از فروش خودرو در کشور ناراضی هستند. 
در این میان برخی شرکت های خدمات پس از فروش خودرو نیز در ارزیابی ها 

مردود شده اند. 
با اجرایی شدن یک قانون جدید، خودروسازان و واردکنندگان خودرو مجاز به استفاده 
از نمایندگی های خدمات پس از فروش��ی که در ارزیابی ها مردود ش��ناخته می ش��وند، 
نخواهند بود. طبق نظرسنجی صورت گرفته، »کمبود یا نبود قطعات یدکی«، »کیفیت 
پایین خدمات و تعمیرات« و »دریافت هزینه بالا برای خدمات و قطعات« از مهم ترین 
دلایل نارضایتی مصرف کنندگان ایرانی از خدمات ش��رکت های خدمات پس از فروش 
خودروسازان و واردکنندگان است.  نارضایتی مصرف کنندگان ایرانی در حالی است که 
در ارزیابی صورت گرفته از عملکرد ش��رکتهای خدمات پس از فروش خودروس��ازان و 
واردکنندگان خودرو در س��ال گذشته، دو شرکت مردود شناخته شدند اما اخباری در 
زمینه چگونگی برخورد با آنها و اصلاح عملکرد این شرکت ها منتشر نشده است.  این 
موضوعات در اصلاحیه آیین نامه اجرایی قانون حمایت از حقوق مصرف کنندگان خودرو 
مورد توجه قرار گرفته است؛ به گونه ای که خودروسازان و واردکنندگان خودرو مجاز به 
استفاده از نمایندگی های خدمات پس از فروشی که در ارزیابی ها مردود شناخته می شوند، 
نخواهند بود.  در این زمینه در ماده 58 این قانون آمده است: »عرضه کنندگان خودرو در 
ایجاد شبکه نمایندگی های مجاز اعم از خدمات فروش و پس از فروش باید شرایط کمی 
و کیفی وفق مقررات جاری را رعایت کرده و نمایندگی هایی را که برای ارائه  خدمات به 
مصرف کنندگان به کار می گیرند، در ارزیابی های دوره ای که براساس دستورالعمل های 
مربوطه توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت )دفتر صنایع خودرو و نیرو محرکه( انجام 
می شود، از لحاظ تامین حقوق مصرف کنندگان و کسب رضایت مندی آنان در سطح کیفی 
قابل قبول قرار گیرند«.  اصلاحیه آیین نامه اجرایی قانون حمایت از حقوق مصرف کنندگان 
خودرو در هیات دولت در دست بررسی است و پس از تصویب، ابلاغ و اجرایی خواهد شد. 

رییس کمیسیون حقوقی کانون انبوه سازان:

پیشنهاد وام 100 میلیونی ساخت مسکن پابرجاست
رییس کمیس�یون حقوقی و آیین نامه های کانون سراس�ری انبوه سازان گفت: 
پیشنهاد کانون انبوه سازان با دولت برای پرداخت تسهیلات 100 میلیون تومانی 
س�اخت مس�کن که قابل انتقال به خریدار اس�ت کماکان پابرجاس�ت که البته 

درخواست ما 120 میلیون تومان است.
 مجید نیک نژاد اظهار کرد: بسته پیشنهادی ما فعلا به دولت داده شده است. صحبت ما این 
است که مابه التفاوت تورم )که امروز 14 درصد است( و هزینه تولید )که امروز 24 درصد 

است( باید از طریق یارانه تولید در اختیار انبوه سازان قرار گیرد.
 وی افزود: تفاهم در حال مذاکره ی ما با بانک مسکن بر این مبنا است که گفتیم در کوتاه 
مدت تسهیلات در قالب خط اعتباری سرمایه در گردش و در بلندمدت خط اعتباری برای 

ساخت پروژه ها در نظر بگیرند.
 رییس کمیسیون حقوقی و آیین نامه های کانون انبوه سازان با بیان این که بعد از اینکه خط 
کوتاه مدت را تس��ویه کردیم برای س��اخت پروژه درخواست خط اعتباری می دهیم افزود: 
یکی از راه های تامین مالی انبوه سازان می تواند سیستم بانکی باشد. بدین صورت که بانک 
پروژه را اعتبارس��نجی می کند و هزینه های آن را محاس��به می کند،  بعد که ارزش زمین و 
ساخت مشخص شد بنا به وضعیت منابع بانکی، تورم و اقتصاد کشور، درصد مشخصی از کل 

اعتبارسنجی را برای ما در نظر می گیرند.
 به گفته ی نیک نژاد، در ادامه پول را می گیریم و گزارش را با حساب خط اعتباری لینک 
می کنیم. پیش فروش می کنیم و مبالغ دریافتی را مستقیما به خط اعتباری می ریزیم. یعنی 
این خط اعتباری شناور خواهد بود. بدین ترتیب کسانی را که مصالح از آنها می خریم به این 

حساب شناور وصل می کنیم و چک ها به این حساب حواله می شوند.
 رییس کمیسیون حقوقی و آیین نامه های کانون انبوه سازان درخصوص تکذیب پرداخت 
تسهیلات 1۰۰ میلیون تومانی ساخت مسکن با سود 14 درصد توسط محمدحسن مرادی 
مدیر طرح و برنامه بانک مسکن گفت: آقای برزگر رییس کانون انبوه سازان در نشست خبری 
روز دوشنبه کلیات پیشنهاد را گفتند که باعث ایجاد سوءتفاهم شد. ما به دولت بسته ارایه 
دادیم و گفتیم می خواهیم پروژه های بخش مسکن را از رکود تورمی خارج کنیم. لذا باید بعد 
از تعریف پروژه بودجه بگیریم. طبیعی است با توجه به طول کشیدن سه چهار ساله پروژه ها 

دولت باید مابه التفاوت تورم و هزینه پول را از طریق صندوق یارانه تولید پرداخت کند.  

دبیر اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق تشریح کرد

دلایل داخلی و خارجی کاهش صادرات 
سیمان به عراق

دبیرکل اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق به تشریح آخرین وضعیت صادرات 
سیمان به این کشور پرداخت و گفت: اصلی ترین دلیل کاهش صادرات سیمان، 
نزدیک ش�دن عراق به مرز خودکفایی در تولید س�یمان است. در حال حاضر 
حدود 70 درصد کارخانه های تولید سیمان در این کشور به بهره برداری رسیده و 
وزارت صنایع عراق موانع تعرفه ای و غیر تعرفه ای را برای واردات سیمان درنظر 

گرفته اند.
 جهانبخش سنجابی شیرازی اظهار کرد: کاهش صادرات سیمان به عراق به دو عامل 
مربوط می ش��ود، بخشی از این اتفاق به مسائل داخلی عراق و بخشی به مسائل داخلی 
خودمان باز می گردد.  دبیر کل اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق اضافه کرد: دومین دلیلی 
که باعث کاهش صادرات سیمان به عراق شده است به عدم توجه تولیدکنندگان سیمان به 
اقتضائات بازار و مقصد صادراتی شان بر می گردد. از سوی دیگر رقابت های ناسالمی که برای 
شکل گیری قیمت فروش سیمان در نقاط صفر مرزی رخ داده است باعث افزایش تعرفه 
سیمان از سوی عراقی ها شده است.  سنجابی شیرازی درباره اینکه آیا باید صادرات سیمان 
به عراق را از اولویت های صادراتی  خارج کرد یا خیر؟ گفت: اگر بخواهیم می توانیم صادرات 
س��یمان به عراق را افزایش دهیم. کاهش تقاضا و نیاز به س��یمان در بازار عراق، کاهش 
تقاضای واقعی نیست و بیشتر به دلیل شرایط امنیتی در عراق به وجود آمده است. هر 
زمانی که شرایط امنیتی و درآمدی عراق بهتر شود با رشد تقاضا در حوزه سیمان از سوی 
این کشور روبرو می شویم.  وی ادامه داد: در شرایط فعلی تقاضا، شرکت های سیمان داخلی 
می توانند با یک استراتژی واحد عمل کنند و در یک بازه زمانی مشخص صادرات خود به 
عراق را متوقف کنند که مطمئنا زمینه رشد قیمت سیمان در بازار عراق را شاهد خواهیم 

بود که زمینه تمایل خریداران عراقی به سیمان ایران را فراهم خواهد کرد.

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,075,000یک مثقال طلا

940,720یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,185,000سکه بهار آزاد ی

9,185,000سکه امامی

4,660,000نیم سکه

2,560,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت نمایندگینام خود رو

 20636,900,000 تیپ 5

 206SD37,231,000وی 8

GLX 405 28,881,000پژو 

SLX 405 30,044,000پژو 

ELX 38,937,000پژو پارس 

 34,327,000پژو پارس سال

E2 90 361,470,000تند ر 

LX 33,232,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 29,200,000سمند 

LX EF7 29,200,000سمند 

ELX 36,100,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 76,650,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,350,000سایپا 111

 20,100,000سایپا 131

 198,000,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت نمایندگینام خود رو

315 MVM 39,210,000 

530 MVM 38,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X33 73,660,000 جد ید اتومات

 MVM11022,410,000 چهار سیلند ر

قائم مقام شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی، هرگونه 
توقف کارت های جدید بنزین خودروهای نوشماره و 
المثنی را رد کرد و گفت: هیچگونه محدودیتی برای 

صدور کارت های جدید بنزین وجود ندارد. 
منصور ریاحی با رد توقف کارت های جدید هوشمند سوخت 
خودروها، گفت: هم اکنون صدور کارت جدید هوشمند بنزین 
خودروهای نو شماره و یا کارت های المثنی بدون هیچ گونه 

محدودیتی در حال انجام است. 
قائم مقام شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران با اعلام 
اینکه برنامه ای به منظور توقف عرضه کارتی بنزین نداریم 
تا صدور کارت های جدید هوشمند سوخت را متوقف کنیم، 
تصریح کرد: به زودی ماموریت های جدید کارت های هوشمند 
بنزین در شورای اقتصاد تصویب و به طور رسمی ابلاغ خواهد 

شد. 
این مقام مسئول با تاکید بر اینکه یک سناریوی پیشنهادی 
برای افزایش کاربرد و انگیزه مردم در استفاده از کارت های 
بنزین تعریف و در انتظار تصویب است، اظهار داشت: هم 
اکنون روند صدور کارت های بنزین توسط شرکت ملی پخش 

فرآورده های نفتی در حال انجام است. 
پروسه صدور  طولانی شدن  احتمالی  دلایل  از  یکی  وی، 
کارت های جدید بنزین را تاخیر در عملکرد سایر دستگاه های 
مسئول عنوان و خاطرنشان کرد: با توجه به افزایش کارآیی 
کارت های بنزین، از مردم با وجود قطع سهمیه بندی از مردم 
درخواست می شود در حفظ و نگهداری کارت های بنزین خود 

اقدام کنند. 
در همین حال، بیژن زنگنه وزیر نفت هم شهریور ماه امسال 
در آخرین نشست خبری خود در جمع خبرنگاران با تائید 
مشکلات عرضه کارتی بنزین پس از آزادسازی قیمت ها، تاکید 

کرد: یک سناریو حذف کارت بنزین آزاد جایگاهداران و مجبور 
کردن مردم برای خرید بنزین با استفاده کارت بنزین شخصی 

تعریف شده است.
 این عضو کابینه دولت تدبیر و امید با تاکید بر اینکه اما با 
حذف کارت جایگاهداران احتمال افزایش مشکلات مردم 
وجود دارد و فعلا دنبال اجرای این سناریو نیستیم، تصریح 
کرد: از پیشنهادهای جدید برای سازماندهی وضعیت عرضه 

کارتی بنزین و کاهش مشکلات مردم استفاده می کنیم.
 در شرایط فعلی کاهش انگیزه مردم در استفاده از کارت های 

کارت  تعداد  محدودیت  بنزین،  خرید  برای  شخصی 
روی  پیش  تراکم  و  صف  افزایش  به  منجر  جایگاهداران، 
جایگاه های سوخت در تهران و اکثر کلانشهرهای کشور شده 

است.
 با آزادسازی قیمت ها و توقف سهمیه بندی بنزین، استفاده از 
کارت های بنزین خودروهای شخصی توسط مردم در جایگاه ها 
به حداقل کاهش یافته است و مردم ترجیح می دهند به جای 
استفاده از کارت شخصی از کارت جایگاهداران برای خرید 

بنزین آزاد استفاده کنند.

قائم مقام شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی؛

مردم کارت های سوخت را نگه دارند

وزیر راه و شهرسازی از هدف گذاری برای خرید 500 فروند 
هواپیما تا سال 1404 خبر داد و گفت: در گام نخست تا سال 

2016 تعدادی از این هواپیماها وارد کشور می شوند.
عباس آخوندی در حاشیه بازدید از ترمینال زیارتی سلام در فرودگاه 
بین المللی امام )ره( از هدف گذاری برای خرید هواپیماهای دوربرد، 
میان برد و کوتاه برد خبر داد و گفت: مردم به زودی با هواپیماهای 

نو و ایمن سفر می کنند.
وی افزود: مذاکره با شرکت های دست اول دنیا برای خرید هواپیما 
آغاز شده است و به محض اجرای توافق برجام گام نخست برای تامین 
این هواپیماها را برمی داریم به طوری که در گام نخست تا سال 2۰15۶ 

تعدادی از این هواپیماها وارد کشور می شود. 
آخوندی همچنین درباره آخرین وضعیت انتقال اجساد جانباختگان 
حادثه سرزمین منا به کشور گفت: یک هواپیمای پهن پیکر باری برای 
انتقال پیکر مطهر جانباختگان در نظر گرفته شده است و به محض 

دریافت مجوز پرواز این هواپیما به جده اعزام خواهد شد. 
وزیر راه و شهرسازی از آمادگی کامل برای انتقال پیکر جانباختگان 
به کشور خبر داد و ادامه داد: خوشبختانه پروازهای بازگشت حجاج به 
کشورمان با روند مناسب به مقصد 1۹ فرودگاه کشور در حال انجام 

است. 
وزیر راه و شهرسازی در این بازدید ضمن تسلیت به مناسبت 
جانباختن تعدادی از مسلمانان و به ویژه هموطنانمان در حادثه منا 
گفت : همه امکانات را برای رفاه، سلامتی و ایمنی مسافران در ترمینال 

زیارتی سلام فراهم می کنیم.
 عباس آخوندی با بیان اینکه امیدوارم همه ما بتوانیم در سایه امن و 
امان الهی از این ترمینال مهم زیارتی استفاده کنیم و فضایی همراه با 
سلامت و مهربانی برای مسافران فراهم کنیم، ادامه داد: در آغاز عملیات 
اجرایی این ترمینال اعلام کردم امیدوارم عملیات اجرایی این ترمینال 
برای تابستان آینده به بهره برداری برسد که شخصا این موضوع را مرتب 

پیگیری می کنم.
 وزیر راه و شهرسازی با اشاره به پیشرفت بیش از 28 درصدی 
ترمینال زیارتی سلام در ۷ ماه اخیر، گفت: در حال حاضر این ترمینال 
حدود 4۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد و امیدوارم در زمان مقرر تا 
پایان تیر سال آینده عملیات اجرایی آن پایان یابد و به بهره برداری 

برسد.
 آخوندی با تاکید بر ایجاد فضایی سبز در حاشیه ترمینال زیارتی 
سلام برای رفاه حال مسافران گفت: حساسیت بسیار زیادی در ایجاد 
از مدیر عامل شرکت شهر  فضای سبز پروژه های عمرانی دارم و 
فرودگاهی امام خمینی می خواهم طراحی فضای سبز ترمینال سلام 
در دستور کار قرار گیرد و فضای بیرونی این ترمینال نیازمند چندین 

هزار اصله درخت است.
زیارتی سلام  ترمینال  اینکه  به  اشاره  با  و شهرسازی  راه  وزیر   
خوشبختانه دارای طراحی معماری داخلی است، تصریح کرد: از هم 
اکنون باید برای معماری داخلی و آثار هنری فضای داخلی ترمینال 
برنامه ریزی شود تا مفهوم )سلام( که عنوان این ترمینال است، در 
بدو ورود مسافر به ترمینال منتقل شود. با توجه به زمان بر بودن 
طراحی معماری از هم اکنون این موضوع نیز در دستورکار قرار گیرد تا 
فضای ترمینال سلام هویت و تشخص عنوان سلام الهی را از روز آغاز 

بهره برداری به همراه داشته باشد.
 وی با تاکید بر انتقال حفظ آرامش به مسافران در زمان ورود 

در  مسافران  عموما  داد:  ادامه  کشور  فرودگاه های  در  ترمینال  به 
ترمینال های مسافری با سراسیمگی و اضطراب خاصی مواجه هستند 
بنابراین فضای ترمینال باید آنقدر آرام باشد تا فضای ضداسترس و کم 

شدن فشار عصبی را برای مسافر ایجاد کند.
 وزیر راه و شهرسازی در بخش دیگری از اظهاراتش با اشاره به 
لزوم تجهیز این ترمینال به آخرین فناوری های هوانوردی گفت: یکی 
از اقدامات مناسب در طی اجرای احداث ترمینال سلام طراحی اکرون 
)محل پارک هواپیماها( برای هواپیمای پهن پیکر است، علاوه بر این 
پل تلسکوپی برای انتقال حجاج از سالن ترانزیت به داخل هواپیما برای 

این ترمینال زیارتی جانمایی شده است. 
وی با اشاره به اینکه ترمینال زیارتی سلام برای بهره برداری به بیش 
از ۳۰۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد، اظهارداشت: تمام تلاش خود 
را برای تامین منابع لازم انجام خواهیم داد ضمن اینکه روز گذشته 
اعتباری از محل شرکت فرودگاه های کشور برای این پروژه اختصاص 

یافت. 
آخوندی با تاکید بر اتصال فرودگاه بین المللی امام خمینی )ره( به 
تهران از طریق خطوط ریلی گفت: همزمان با افتتاح ترمینال مسافری 
سلام اتصال ریلی این فرودگاه به تهران برنامه ریزی شده است که 
از مدیر عامل شرکت فرودگاه های کشور، رئیس سازمان هواپیمایی 

کشوری، مدیرعامل شرکت شهر فرودگاهی امام و آقای فخری کاشان 
مشاور خود می خواهم هماهنگی لازم را برای این کار با هیات مدیره 
شرکت راه آهن انجام دهند. با وجود گذشت حدود 12 سال از بهره 
برداری فرودگاه بین المللی امام خمینی )ره( اما هنوز اتصال ریلی این 

فرودگاه به تهران برقرار نشده است.
 آخوندی همچنین با اشاره به نظارت دقیق بر تاسیسات برقی و 
مکانیکی ترمینال سلام، ادامه داد: با توجه به اینکه این تاسیسات 
پرمصرف هستند حتما باید در تامین و نصب این تجهیزات نظارت 
دقیق صورت گیرد، همچنین در خصوص کفپوش هایی که برای این 
ترمینال در نظر گرفته می شود باید مطالعات دقیق صورت بگیرد تا از 
کفپوش های با استاندارد بین المللی در این ترمینال استفاده شود چراکه 
بهره برداران اصلی ترمینال مسافران هستند و آنها می خواهند از این 
فضا استفاده کنند بنابراین آرامش مسافر از هر موضوعی مهمتر است. 
وزیر راه و شهرسازی خواستار تسهیل پذیرش مسافر تا زمان سوار 
شدن هواپیما در ترمینال زیارتی سلام شد و گفت: از هم اکنون این 
موضوع باید در دستور کار قرار گیرد تا مسافر کمترین توقف را داشته 

باشد. 
آخوندی با بیان اینکه به هیچ وجه قابل قبول نیست که مسافر در 
4 گیت جداگانه کنترل شود، افزود: کنترل چمدان از وظایف نیروی 

انتظامی است که باید به صورت نامحسوس کنترل شود و برای کنترل 
بار مسافران به هیچ وجه نیاز به توقف آنها نیست، ضمن اینکه بازرسی 
بدنی و کنترل گذرنامه نیز باید همزمان و در یک مرحله صورت بگیرد. 
این موضوع از جهت کاهش زمان، ارتقای آرامش و بهره وری از فضا 

بسیار مهم است.

وی با تاکید بر اینکه تمرکز شهر فرودگاهی امام خمینی نباید تنها 
به ساخت ترمینال سلام ختم شود، گفت: شهر فرودگاهی بین المللی 
امام خمینی باید مرکز تبادلات هوایی در منطقه شود بنابراین باید نقش 

لجستیکی خود را در آسمان و زمین در خاورمیانه ایفا کند. 
آخوندی خواستار تسریع در تکمیل پروژه های شهر فرودگاهی امام 
خمینی شد و گفت: با توجه به اینکه در مجموعه شهر فرودگاهی امام 
خمینی منطقه آزاد و منطقه ویژه تعریف شده است بنابراین باید هرچه 

سریع تر در جهت تکمیل پروژه های این مجموعه گام برداشت.
 وزیر راه و شهرسازی با تاکید براینکه شرکت شهر فرودگاهی امام 
خمینی و هیات مدیره این شرکت باید هویت کامل داشته باشد، گفت: 
با برون سپاری مدیریت فرودگاهی، شرکت فرودگاه های کشور تنها به 
موضوع مدیریت هوانوردی متمرکز می شود و فقط به عنوان ناظر بر 

فرودگاه ها نظارت می کند. 
آخوندی با اشاره به اینکه برون سپاری مدیریت فرودگاهی باید از 
شرکت شهر فرودگاهی امام خمینی آغاز شود، اظهارداشت: شرکت 
شهر فرودگاهی امام خمینی به عنوان اولین شرکت باید در جهت 
ایجاد مجموعه شهر فرودگاهی در کشور پیشگام باشد و به اهداف خود 
برسد. در این راستا طی چند ماه آینده هر چه سریع تر نقشه ها و محل 
جانمایی مناطق آزاد و ویژه شهر فرودگاهی طراحی و همچنین تمامی 

امور حقوقی مربوط به آن انجام شود.
 وی با اشاره به تعیین مشاور خارجی شهر فرودگاهی امام خمینی در 
هفته گذشته، گفت: باید بتوانیم دانش مشاور خارجی شهر فرودگاهی 
را به متخصصان داخلی منتقل کنیم که خوشبختانه با انتخاب مشاور 
شهر فرودگاهی امیدوارم به زودی تمام نقشه های این مجموعه آماده 

و اعلام عمومی شود. 
آخوندی با اشاره به ترمینال ایران شهر که بعد از ترمینال سلام در 
دستور کار قرار دارد، گفت: این ترمینال نیز از اهمیت بسیار زیادی 
برخوردار است که با ظرفیت اعزام و پذیرش سالانه 22 و نیم میلیون 

مسافر به دنبال ساخت آن هستیم.
 آخوندی ادامه داد: ترمینال ایران شهر یکی از پروژه هایی است 
که در همایش فرصت های سرمایه گذاری در حمل و نقل، مسکن و 
شهرسازی که روزهای شنبه و یکشنبه هفته آینده برگزار می شود به 
سرمایه گذاران داخلی و خارجی معرفی خواهد شد و در نظر داریم 
عملیات داخلی ترمینال در همین امسال آغاز شود و بر اساس برنامه 
زمان بندی شده عملیات اجرایی این ترمینال نیز از زمان آغاز تا زمان 

بهره برداری حدود ۳۰ ماه باشد.
 وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر نوسازی ناوگان هوایی کشور گفت: 
این موضوع در دستورکار است و بر اساس برنامه ریزی صورت گرفته 
تهیه 4۰۰ فروند هواپیمای دوربرد و میان برد و همچنین 1۰۰ فروند 
هواپیمای کوتاه برد تا سال 14۰4 هدف گذاری شده است تا وارد 
کشور شود.  آخوندی تاکید کرد: سیستم های ناوبری ترمینال سلام 
باید مجهزترین سیستم های ناوبری باشد تا تمام هواپیماهای مدرن را 

در فضای آسمان ایران هدایت کند.

آخوندی اعلام کرد:

 سفر مردم با هواپیمای نو؛ به زودی

اطلاعیه مالیاتی
قابل توجه مودیان محترم مالیات بر ارزش افزوده:

مهلت ارائه الکترونیکی اظهارنامه 
مالیات بر ارزش افزوده دوره تابستان 94

 www.evat.ir از طریق سامانه 
حداکثر تا 15 مهر ماه می باشد.

روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم
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 جهانبخش: از بازگشت به میادین هیجان زده ام

بازیکن ایرانی تیم آلکمار اعلام کرد که پس از مصدومیت طولانی مدت از 
بازگشت به میادین بسیار هیجان زده است.

علیرضا جهانبخش پس از مدتی دوری از میادین و غیبت در دیدارهای AZ آلکمار 
در دیدار مقابل اتلتیک بیلبائو به میدان رفت و در پیروزی 2 بر یک تیمش در لیگ 
اروپا سهیم بود، دیداری که مهاجم ایرانی تیم آلکمار آن را باورنکردنی می داند، به 

این دلیل که هواداران تیمش به خوبی از او و دیگر بازیکنان AZ حمایت کرده اند.
علیرضا جهانبخش در گفت وگویی که انجام داده است در خصوص بازگشت به 
میادین، شرایط خودش پس از مصدومیت، دیدار مقابل اتلتیک بلیبائو و درگذشت 

هادی نوروزی صحبت کرده است.
* در خصوص بازی مقابل اتلتیک بلیبائو صحبت کن که این بازی چطور 

بود.
مسابقه ای باورنکردنی بود. این اولین بازی من برای AZ در استادیوم »آفاس« بود 
که در لیگ اروپا هم انجام شد. جو ورزشگاه بسیار عالی بود و هواداران برای بردن این 

بازی حمایت خوبی از ما انجام دادند.
* نتیجه این بازی هم پیروزی AZ بود.

خوشبختانه ما این بازی را با پیروزی پشت سر گذاشتیم. ما خوب بازی کردیم و 
در نیمه اول و دوم کار تیمی مان به خوبی انجام شد. همان طور که گفتم هواداران 
هم عالی بودند و کمک کردند تا مقابل اتلتیک بیلبائو پیروز میدان باشیم. ما راهی 

طولانی داریم و باید در آینده هم این عملکردمان را حفظ کنیم.
* پس هواداران در این بازی خوب بودند؟

آنها خیلی خوب و عالی بودند. وقتی در چنین شرایطی بازی می کنید و حمایت 
اینچنینی هواداران را دارید، باید هم خوب بازی کنید.

* وضعیت خودت چطور بود و بعد از مصدومیت چه شرایطی داشتی؟
من شرایط خوبی داشتم. در چند روز اخیر نیز تمرینات خوبی انجام داده بودم. 
البته تا بازی های آینده باید تحت نظر تیم پزشکی آلکمار باشم و به همین شکل 
به کارم ادامه بدهم تا ببینم چه اتفاقی رخ می دهد. وضعیتم مقابل اتلتیک بلیبائو 
هم خوب بود و فکر می کنم در اولین دقایق بازی ام بعد از مصدومیت، خوب بازی 
کردم. امیدوارم در ادامه هم مشکلی پیش نیاید و به همین شکل کارم را دنبال کنم.
* این مدت که مصدوم بودی و بازی نمی کردی، شرایط برای تو سخت 

نبود؟
بله؛ خیلی سخت بود. اکنون که دوباره به میادین بازگشته ام، خیلی هیجان دارم. 
متأسفانه مدتی مصدومیت اجازه نداد تیمم را همراهی کنم و در چند بازی در 
ترکیب آلکمار نبودم. الان که برگشته ام وضعیتم خوب است و امیدوارم در ادامه 

بتوانم به آلکمار کمک کنم.
*به نظرت پیروزی مقابل اتلتیک بیلبائو در این شرایط چقدر برای آلکمار 

مهم بود؟
این پیروزی خیلی مهم بود. اتلتیک بیلبائو یکی از قدرتمندترین تیم های بازی های 
لیگ اروپاست. ما با تمرکز صددرصدی وارد میدان شدیم و کارمان را پیش بردیم که 
فکر می کنم کارمان را هم خوب انجام دادیم و به پایان رساندیم. یک موضوع شخصی 

هم بود که من را ناراحت کرد.
*چه چیزی؟

صبح قبل از بازی )پنجشنبه( یکی از بازیکنان ملی پوش قدیمی مان را از دست 
دادیم و خبر درگذشت هادی نوروزی خیلی ناراحتم کرد. درگذشت او واقعاً اتفاق 

تلخی برای من بود.

سرمربی تیم ملی والیبال ایران مدعی شد، فدراسیون 
والیبال کشورمان با او مشکل دارد.

تیم ملی والیبال ایران نتوانست از جام جهانی 2۰15 ژاپن، 
جواز حضور در المپیک 2۰1۶ ریو را به دست آورد، اما چیزی 
که بیش از عدم راهیابی به المپیک، هواداران این رشته را 
متأثر کرد، عملکرد نه چندان خوب و شکست های این تیم 
مقابل تیم هایی مانند استرالیا و کانادا بود. جامعه والیبال ایران، 
اسلوبودان کواچ را مسئول نتایج نه چندان خوب تیم ملی 
می داند و کواچ هم در مصاحبه ای مسئولیت نتایج شاگردانش 
در ژاپن را پذیرفت. حالا در حالی که کارشناسان والیبال به 
همراه رئیس فدراسیون والیبال ایران در مورد آینده تیم ملی 
و کواچ تصمیم خواهند گرفت، »بوبان« مصاحبه ای با یک 

سایت انگلیسی زبان انجام داده که در زیر می خوانید:
 من هم فکر می کنم که نتایج ما در جام جهانی 

یک »شکست« بوده است
اسلوبودان کواچ در این گفت وگو اظهار داشت: می خواستم که 
ایران از جام جهانی به المپیک برسد، اما این طور نشد. من هم 
فکر می کنم که نتایج ما یک »شکست« به حساب می آید. 
المپیک هدف اصلی ما بود، اما هنوز هم برای المپیکی شدن 
شانس داریم که البته سخت است. با این حال من اعتقاد دارم 
که می توانیم در اردیبهشت ماه جواز حضور در المپیک را به 
دست آوریم، به شرطی که فقط والیبال بازی کنیم و فراموش 

کنیم که در جام جهانی چه اتفاقی افتاده است.
 بعد از شکست به آرژانتین به نظر می رسید که بازی 

دیگری در جام جهانی نداریم!
سرمربی صرب تیم ملی والیبال ایران ادامه داد: من قبل 
از جام جهانی خوش بین بودم تا به المپیک برسیم، چون 
روسیه  مثل  قدرتمندی  تیم های  دوستانه،  بازی های  در 
را شکست داده بودیم، اما در جریان جام جهانی، بازیکنان 
من نگرش خود را به حریفان تغییر ندادند و طرز تفکر آنها 
پیشرفتی نداشت. وقتی به ژاپن آمدیم همه بازیکنان فقط یک 
فکر داشتند: ما ژاپن را به راحتی شکست می دهیم. هیچ کدام 
از آنها به بازی خودشان فکر نمی کردند. وقتی به آرژانتین 
باختیم، تیم در سراشیبی قرار گرفت و به نظر می رسید که 

بازی دیگری در جام جهانی نداریم!
 راه نجاتی برای تیم من وجود نداشت

کواچ خاطر نشان کرد: من قبل از هر بازی تلاش کردم تا 
اعتمادبه نفس را به بازیکنانم برگردانم و به آنها توضیح دهم که 
چیزی تمام نشده است، ولی راه نجاتی برای تیم من وجود 
نداشت و تورنمنت ژاپن را همان طور که دیدید به پایان بردیم.
فدراسیون والیبال ایران با من مشکل دارد، آنها باید 

واقع بین باشند
اسلوبودان کواچ تصریح کرد: من همیشه تمام تلاش خود 
را کرده ام. فدراسیون والیبال ایران با من مشکل دارد، چون 
از هموطنانم به عنوان اعضای کادر فنی و دستیار در تیم 
ملی استفاده می کنم، ولی آنها می خواهند که مربیان ایرانی 
در کنار من باشند. ما در رنکینگ فدراسیون جهانی هشتم 
هستیم. این یعنی تیم ملی فعلی نسبت به زمانی که من 

مربی آن نبودم، سه پله صعود کرده است. بنابراین فدراسیون 
والیبال ایران باید واقع بین باشد. آنها نمی توانند همه چیز را با 

هم داشته باشند. 
خارجی بودن در ایران به اندازه کافی سخت هست!

فکر  ایران  والیبال  فدراسیون  مسئولان  اگر  گفت:  کواچ 
می کنند که جام جهانی برای آنها یک شکست بوده است، 
مشکلی نیست و من با آنها بحث نمی کنم، چون خارجی 
بودن در ایران به اندازه کافی سخت هست، ولی آنها یک 
چیز را فراموش کرده اند. من در هر سه تورنمنت بزرگ اخیر 
یعنی مسابقات قهرمانی جهان، لیگ جهانی و جام جهانی، 
قطر پاسور اصلی تیم، شهرام محمودی را در اختیار نداشتم. 
بدون شهرام، بازی کردن خیلی سخت است. او در لهستان 
و لیگ جهانی دچار مصدومیت قوزک پا شده بود و در جام 

جهانی، کمردرد داشت که البته بی سابقه بود.

تیم ملی بسکتبال ایران از صعود به دیدار نهایی رقابت های قهرمانی آسیا 
بازماند.

تیم ملی بسکتبال ایران با قبول شکست ۷۰ بر 5۷ مقابل چین در مرحله نیمه نهایی 
مسابقات قهرمانی آسیا، شانس حضور در فینال، دفاع از عنوان قهرمانی و حضور مستقیم 

در المپیک 2۰1۶ ریو را از دست داد.
بازیکنان چین که از حمایت نزدیک به هفت هزار تماشاگر خودی بهره می بردند با ارائه 
یک بازی کم اشتباه،  دفاع خوب و قدرت تمام کنندگی بهتر در مقابل تیم پر استرس و 

پر اشتباه ایران تیم برتر میدان بودند.
چینی ها در کوارترهای اول و دوم با نتایج 21 بر 12 و 18 بر 1۷ ایران را شکست دادند تا 

در امتیاز ۳۹ بر 2۹ به سود چین، نیمه نخست تمام شود.
با مصدومیت حامد آفاق در بازی مقابل کره جنوبی و نرسیدن او به این بازی، پرتاب های 
بازیکنان ایران حتی به سبد هم نمی رسید و تلاش آنها در عمل ناکام ماند. کوارتر سوم 

هم با حساب 1۹ بر 15 به سود چین به پایان رسید. 
شاگردان باوئرمن در کوارتر چهارم باز هم تلاش کردند تا به بازی بازگردند ولی چینی ها 
به سختی اجازه می دادند تا اختلاف کمتر از 1۰ امتیاز شود. نتیجه این کوارتر 1۳ بر 12 

به سود ایران تمام شد تا تیم میزبان در مجموع ۷۰ بر 5۷ برنده شده باشد.
چین امروز در بازی فینال به مصاف برنده بازی فیلیپین و ژاپن می رود و تیم ایران در بازی 
رده بندی با بازنده این بازی پیکار می کند. تیم قهرمان آسیا به صورت مستقیم به المپیک 

صعود می کند و سه تیم بعدی باید در مسابقات انتخابی شرکت کنند.

 کواچ: فدراسیون والیبال ایران با من مشکل دارد

 بسکتبال قهرمانی آسیا - چین

شکست تلخ ایران مقابل چین؛  راه صعود به المپیک سخت شد

دعوت از کشتی گیر سرشناس قم برای حضور 
در المپیک 2016

فرنگی کار مطرح و سرشناس استان قم برای حضور در اردوی تیم ملی اعزامی 
به رقابت های کشتی فرنگی المپیک 2016 برزیل به اردو دعوت شد.

 المپی��ک 2۰1۶ ریودوژانیرو برزیل مهمترین میدان پیش روی کش��تی گیران و دیگر 
ورزشکاران رشته های مختلف ورزشی کشورمان در سال آینده است و از هم اکنون تمام 
تیم های ملی و ملی پوشان برای کسب سهمیه حضور در این رقابت ها و درخشش در این 

رویداد بزرگ در حال برنامه ریزی هستند.
کسب مدال از المپیک به عنوان شاخص ترین رویداد ورزشی جهان که هر چهار سال یک  
بار برگزار می شود، هدف و ایده مهم تمامی ورزشکاران جهان است و در این میان کشتی  به 
عنوان ورزشی شاخص و مدال آور برای ورزش ایران در المپیک مورد توجه خاص قرار دارد.

به دنبال عملکرد ضعیف تیم ملی کشتی فرنگی بزرگسالان ایران در رقابت های جهانی 
2۰15 بار دیگر مسئولین فدراسیون کشتی کشورمان به فکر بازگرداندن مربی مطرح 
کشتی فرنگی کشورمان به تیم ملی یعنی محمد بنا افتادند و بنا با حضور مجدد بلافاصله 

نفرات مورد نظر خود را به اردو دعوت کرد.
دعوت از هادی  علیزاده  پورنیا به عنوان قهرمان ارزنده کشتی استان قم و کشورمان و 
یکی از چهره های شاخص کشتی فرنگی که در سال های اخیر از میادین مختلف داخلی و 
برون مرزی افتخارات زیادی نصیب ورزش قم و ایران کرده برای اردوی جدید از سوی کادر 

فنی تیم ملی صورت گرفته است.
این در حالی است که علیزاده  پورنیا نزدیک به ۶ سال است در سطح نخست کشتی 
ایران، آسیا و جهان برای ورزش قم افتخار کسب می کند اما در یک سال اخیر به دلیل 
آسیب دیدگی از میادین دور بوده و با سپری کردن دوران نقاهت بار دیگر با دعوت به تیم 

ملی بزرگسالان ایران برای حضور در المپیک به تشک کشتی باز می گردد.
این کش��تی گیر ارزنده، سال گذش��ته در چنین مقطعی، بهترین فرنگی کار وزن ۷5 
کیلوگرم کشتی کشورمان محسوب می شد و نماینده کشتی ایران در مسابقات قهرمانی 
2۰14 کشتی فرنگی بزرگسالان جهان در مجارستان نیز بود اما در رقابت های جهانی با 

مصدومیت مواجه شد.
علیزاده  پورنیا حتی به واس��طه درخش��ش در انتخابی های تیم ملی کش��تی فرنگی 
بزرگس��الان ایران برای اعزام به رقابت های کشتی فرنگی بازی های آسیایی 2۰14 نیز 
انتخاب ش��د و حالا بعد از یک س��ال دوری از تشک کشتی، به صحنه اصلی این رشته 

ورزشی باز خواهد گشت.
هادی علیزاده  پورنیا از سال 2۰1۰ که در کشتی قهرمانی رده سنی جوانان آسیا موفق به 
کسب مدال برنز شد هر ساله برای همراهی تیم ملی کشتی فرنگی بزرگسالان کشورمان 

در مسابقات بین المللی، آسیایی و جهانی انتخاب شده است.
این کشتی گیر در یک سال اخیر به دلیل مصدومیت از ناحیه پا از میادین دور بود و به 
اجبار پای خود را به تیغ جراحان سپرد و اکنون شرایط خوبی دارد تا مجددا به میدان 
رقابت بازگردد و در وزن ۷5 کیلوگرم یک بار دیگر عضو تیم ملی کشتی فرنگی بزرگسالان 

کشورمان شود.
هادی علیزاده  پورنیا بعد از رفع مصدومیت، هم اکنون تمرینات خود را پیگیری می کند 
تا به مرز آمادگی مطلوب برسد و به زودی در صحنه کشتی ظاهر شود، این کشتی گیر از 
روز یکشنبه دوازدهم مهر ماه در کنار دیگر ملی پوشان دعوت شده به تیم ملی به میزبانی 

خانه کشتی در اردو حضور می یابد.

نایب رئیس هیئت ژیمناستیک قم خبر داد:

دختران ژیمناستیک کار قمی قهرمان کشور شدند
 نایب رئیس هیئت ژیمناستیک استان قم از عنوان نخست تیم ژیمناستیک 

دختران قم در مسابقات قهرمانی کشور برای نخستین بار خبر داد.
بتول السادات رفیعی اظهار داشت: رقابت های ژیمناستیک رده های پایه قهرمانی کشور 
در بخش دختران روز گذشته در تهران به کار خود پایان داد و تیم ژیمناستیک استان قم 

برای نخستین بار موفق به کسب عنوان قهرمانی این رقابت ها شد.
وی افزود: در این مس��ابقات که در رده های س��نی مختلف از ۶ تا 15 سال برگزار شد 
دختران ژیمناستیک کار قمی موفق شد با کسب 24 مدال قهرمانی این مسابقات را برای 

نخستین بار برای استان قم به ارمغان آورند. 
نایب رئیس هیئت ژیمناستیک استان قم گفت: اوج درخشش ژیمناستیک کاران قمی 
در رده های سنی 11 و 12 سال بود چنان که بیشتر مدال های تیم ژیمناستیک استان 
قم در این رده سنی به دست آمد و 1۰ مدال از 24 مدال قم نیز توسط ۳ ورزشکار قمی 

کسب شد.
 رفیعی بیان داشت: در این پیکار ها در رده 11 و 12 سال، آناهیتا همتی 2 مدال طلا و 2 
نقره وپانیذ رضا زاده و مهشید یاوری هر کدام یک طلا، یک نقره و یک برنز در مواد مختلف 

از آن خود کرده و نقش مهمی در قهرمانی قم داشتند. 
وی عنوان کرد: دیگر مدال آوران قمی در این بازه سنی شامل عسل شاملو، عسل عباسی، 
حدیثه ذلقی، ملیکا غریبی، مبینا پارساوند و مبینا اسکندرزاده بودند که همگی یک مدال 

طلا کسب کردند و ارشیدا شهریاری صاحب نشان برنز کشور شد.
 نایب رئیس هیئت ژیمناستیک استان قم تصریح کرد: در رده سنی 8 و ۹ سال، مهناز 
جوکار و زینب کدیور از قم نایب قهرمان شدند و ستایش توکلی و آیدا داوودآبادی مدال 
برنز را کسب کردند و در رده سنی 12 تا 15 سال نیز تیم ژیمناسیک قم توسط آریانا 

شهریاری به مقام چهارم رسید. 
رفیعی افزود: در رده سنی دختران ۶ و ۷ سال نیز، در بخش تیمی، تیم ژیمناستیک قم 
مقام چهارم کشور را به دست آورد و در بخش انفرادی موازنه، آدرینا ابراهیمی از قم به 

مدال برنز دست پیدا کرد.

لیگ بر تر هندبال بانوان کشور؛

هدف پویان قم و ذوب آهن اصفهان در قم 
امتیازات را تقسیم کردند

تیم ه�ای هندبال هدف پوی�ان جوان قم و ذوب آهن اصفه�ان در لیگ بر تر 
هندبال بانوان کشور در قم امتیازات را تقسیم کردند.

تیم های هندبال هدف پویان قم و ذوب آهن اصفهان امروز در هفته دوم لیگ بر تر هندبال 
بانوان باشگاه های کشور امروز در قم با هم مسابقه دادند.

در این مسابقه که در سالن شهدای بهزیستی قم برگزار شد تلاش دو تیم در پایان با 
تساوی 2۳ بر 2۳ همراه بود تا امتیازات این بازی تقسیم شود.

این مسابقه در حالی به تساوی انجامید که هدف پویان تا لحظات پایانی بازی 2۳ بر 2۰ 
از حریف خود عقب بود و بازی را از دست رفته می دید اما فرصت طلبی بازیکنان هدف 
پویان در انتهای بازی سبب جبران نتیجه شد تا شاگردان زهرا احمدی نیا یک امتیاز از 

اصفهانی ها بگیرند.
هدف پویان قم با کسب این تساوی برابر تیم قدرتمند و مدعی ذوب آهن اصفهان به 

نخستین امتیاز خود در فصل جدید لیگ بر تر هندبال بانوان کشور دست پیدا کرد.
این تیم هفته گذشته در آغاز لیگ بر تر، در قم و در یک بازی نفس گیر و شانه به شانه 
برابر تیم قدرتمند شهرداری سنندج در عین شایستگی و با حساب 2۳ بر 24 بازنده شده 
بود.ذوب آهن اصفهان نیز در شرایطی به تساوی بسنده کرده که هفته گذشته برابر تیم 

شهید چمران لارستان فارس پیروز شده بود.
هدف پویان قم هفته آینده در س��ومین مسابقه خود در لارستان به دیدار تیم شهید 
چمران این شهر می رود و ذوب آهن اصفهان نیز در خانه در یک بازی حساس میزبان 

شهرداری سنندج صدرنشین است.

 گزارش کامل تشییع پیکر هادی نوروزی؛

خداحافظی حزن انگیز کاپیتان از ورزشگاه آزادی

فوتبال  تیم  کاپیتان  نوروزی  هادی  پیکر  تشییع  مراسم 
هواداران،  پرتعداد  حضور  با  جمعه  روز  صبح  پرسپولیس 
همبازیان و اهالی فوتبال در ورزشگاه آزادی برگزار شد و در 

میان حزن و اندوه حاضرین راهی خانه ابدی شد.
هادی نوروزی کاپیتان تیم فوتبال پرسپولیس بامداد روز پنجشنبه 
به علت ایست قلبی در سن ۳۰ سالگی به دیار باقی شتافت. مراسم 
تشییع پیکر مرحوم نوروزی صبح روز جمعه از ساعت 8 در ورزشگاه 

آزادی آغاز شد.
ایوانکوویچ سرمربی سرخپوشان و بسیاری از چهره های   برانکو 
پیشکسوت باشگاه و کادر فنی و بازیکنان در این مراسم حضور دارند 
و هواداران پرشماری هم با حضور در ورزشگاه آزادی آخرین وداع را با 

کاپیتان سرخپوشان انجام دادند.
 شیون های همسر نوروزی

گریه های هواداران و در آن میان شیون های همسر مرحوم هادی 
نوروزی همه حاضران را تحت تاثیر قرار داده است. همسرش مدام 

روی زمین چمن می رود و نام هادی را صدا می زند.
 فرزندان نوروزی گریه حاضران را در درآوردند

دو فرزند هادی نوروزی هم در ورزشگاه حضور دارند. همراهی انها با 
مادرشان که گریه هایش تمامی ندارد حاضران در ورزشگاه را تحت 
تاثیر قرار داده است. پسر نوروزی که گویا هنوز رفتن پدرش را درک 

نکرده و باور ندارد مدام به هواداران و مردم خیره می شود.
 مسئولان وزارت ورزش هم حضور دارند

برخی از مسئولان وزارت ورزش و جوانان از جمله دکتر عبدالحمید 
احمدی معاون فرهنگی و مناف هاشمی معاون وزیر ورزش به همراه 
برخی چهره های دیگر ورزش در ورزشگاه آزادی حضور پیدا کرده اند.

 کاش هیچ وقت به ورزشگاه نمی آمدم
همسر هادی نوروزی که مدام روی زمین چمن می رفت و با ناله و 
شیون یاد همسرش را گرامی می داشت در جمله ای گفت که »دیدید 
بالاخره به ورزشگاه آمدم، اما ای کاش هیچ وقت به ورزشگاه نمی آمدم. 
هادی من الان کجاست.« او بارها این جملات را تکرار کرد و اشک 

ریخت.

 چهره های سرشناس هم آمدند
اعضای کادر فنی و بازیکنان تیم فو تبا ل پر سپولیس، علی کریمی، 
حمید استیلی، احمدرضا عابدزاده، حمیدرضا سیاسی، کریم باقری، 
حسین کلانی، بهرام افشارزاده، مهدی رحمتی، مهدی امیر آبادی و 

بسیاری از پیشکسوتان فو تبا ل به ورزشگاه آزادی آمده اند.
 سینه زنی و نوحه خوانی لیدرها

هواداران و لیدرهای باشگاه پرسپولیس با سردادن شعارهایی در فراغ 
کاپیتان تیم خود اشک ریختند. آنها با دو دسته شدن به نوحه خوانی 
و سینه زنی برای هادی نوروزی پرداختند و شعارهایی را در این مورد 
سر دادند.  تعدادی از پیشکسوتان باشگاه پر سپولیس از جمله حمید 
درخشان، اصغر مدیر روستا، نادر باقری به محل تشییع پیکر مرحوم 

هادی نوروزی آمدند. 
اقدام همسر نوروزی پس از ورود پیکر همسرش به ورزشگاه

ساعت 8:4۰ دقیقه بود که اتومبیل حامل پیکر هادی نوروزی وارد 
ورزشگاه آزادی شد تا صدای شیون و گریه حاضران به هوا برود. در 

این میان بازهم همسر نوروزی اشک حاضران را درآورد.
 وی به همراه پسر هشت ساله و دختر ۷ ماهه اش به داخل زمین 
چمن رفت و سپس روی زمین دراز کشید و به شیون و ناله پرداخت. 
حرکات و رفتار او اشک های حاضران را سرازیر کرد و ورزشگاه را 

تحت تاثیر قرار داد.
 ماه از پرسولیس رفت

روی اتومبیل حامل پیکر هادی نوروزی علاوه بر تاج گل بزرگی که 
قرار داده شده بود، پوستری از تصویر وی نصب شد که روی آن نوشته 

شده بود: »ماه از پرسپولیس رفت.«
 حضور استقلالی ها در ورزشگاه

علی فتح الله زاده مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال نیز در این مراسم 
حضور پیدا کرد. پرویز مظلومی سرمربی و بسیاری از بازیکنان و چهره 
های پیشکسوت تیم فوتبال استقلال نیز در ورزشگاه آزادی و مراسم 

تشییع پیکر هادی نوروزی شرکت کردند.
 عادل فردوسی پور هم آمد

تهیه کننده و مجری برنامه نود نیز یکی از حاضران در مراسم تشییع 

پیکر مرحوم نوروزی بود. عادل فردوسی پور در مراسم تشییع زنده یاد 
ناصر حجازی هم که در همین ورزشگاه آزادی برگزار شد حضور داشت.

 اقامه نماز میت و آخرین دور در ورزشگاه
پس از آنکه پیکر هادی نوروزی روی دست هواداران و حاضران قرار 
گرفت صف هایی برای اقامه نماز میت تشکیل شد و در پایان نیز 
کاپیتان سرخپوشان آخرین دور افتخار را در ورزشگاه آزادی زد و روی 

دست هواداران و علاقمندانش قرار گرفت.
 ازدحام اطراف علی کریمی

علی کریمی بدون شک یکی از محبوب ترین بازیکنان تاریخ فوتبال 
باشگاه پرسپولیس است که همواره مورد استقبال هواداران قرار گرفته 
است. او که یکی از حاضران در مراسم امروز بود بازهم در ازدحام 
هوادارانش قرار داشت و برخی خواهان گرفتن عکس یادگاری با او 
بودند. اما کریمی وضعیت روحی خوبی نداشت و مثل خیلی های 

دیگر فقط اشک می ریخت.
 نوروزی برای آخرین بار از ورزشگاه رفت

پیکر کاپیتان تیم فوتبال پرسپولیس پس از دور زدن در پیست 
از  برای همیشه  بر روی دست هواداران و علاقمندانش  ورزشگاه 
ورزشگاه آزادی رفت. قرار است پیکر هادی نوروزی به بابل منتقل شود 

و روز شنبه مراسم تدفین وی برگزار شود.
برانکو ایوانکوویچ:کمر پرسپولیس شکست

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس از درگذشت هادی نوروزی به عنوان 
یک فاجعه بزرگ یاد کرد.

برانکو ایوانکوویچ سرمربی سرخپوشان که یکی از حاضران در این 
مراسم بود در این مورد گفت: واقعا از این اتفاق متاسفم. پرسپولیس 
یک کاپیتان خوب و تاثیرگذار را از دست داد. این یک فاجعه بزرگ 

است و با رفتن هادی کمر پرسپولیس شکست.
حسین عبدی: مرگ هادی داغ بزرگی بر دل مان گذاشت

عضو هیات مدیره باشگاه پرسپولیس اعلام کرد که مرگ هادی 
نوروزی خیلی زود بود و داغ بزرگی بر دلمان گذاشت.

حسین عبدی در حاشیه برگزاری مراسم تشییع هادی نوروزی ضمن 
بیان مطلب فوق گفت: مرگ، اتفاقی است برای همه ما نوشته شده 

اما تاریخش مشخص نیست. این مشیعتی الهی بوده که همه باید به 
آن تن بدهیم.

وی اضافه کرد: البته برای هادی و پرسپولیس این اتفاق خیلی زود بود 
و داغ بزرگی بر دلمان گذاشت. امیدوارم تسلیت بنده را جامعه ورزش، 
پرسپولیسی ها همه دنیا و فوتبالیست ها بپذیرند. بنده نهایت تاثر خودم 
را به خانواده مرحوم هادی نوروزی اعلام می کنم و  امیدوارم آنها ما را 
شریک غم خود بدانند. همچنین هرکاری که بتوانیم، برای خانواده اش 

انجام می دهیم.

عضو هیات مدیره باشگاه پرسپولیس در خصوص تاثیر منفی این اتفاق 
روی عملکرد تیم در ادامه مسابقات لیگ و جام حذفی اظهارکرد: 
مطمئنا شوک روحی بسیار بدی بوده اما طرف دیگر قضیه این است 
که به خاطر حضور این هواداران در شادی ها و غم ها، فکر می کنم 

بازیکنان بازی های بهتری را در ادامه مسابقات ارائه خواهند داد.
عبدی همچنین گفت: امیدوارم هر اتفاقی می افتد این موضوع گم 
نشوند که قدر همدیگر را بدانیم و تنها وقتی چنین اتفاقاتی می افتد، 
یاد همدیگر نیفتیم. در زمان زندگی به همه احترام گذاشته و بتوانیم 
تمام تلاش مان را به کار ببندیم و باعث افتخار این مردم عزیز باشیم 

زیرا ارزش آن را دارند که همه کار برای آنها انجام دهیم.
مهرداد میناوند:  بازیکنان جهت شادی روح هادی نوروزی 

برای قهرمانی هم قسم شوند
 پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس اعلام کرد بازیکنان جهت شادی 
روح کاپیتان این تیم باید برای رسیدن به قهرمانی هم قسم شوند. وی 

همچنین گفت: هادی نوروزی بازیکن با اخلاق و متعصبی بود.
 مهرداد میناوند در خصوص درگذشت هادی نوروزی کاپیتان تیم 
فوتبال پرسپولیس، ضمن بیان مطلب فوق گفت: هادی فوتبالیست 
خوبی بود که به دور از حواشی فوتبال را دنبال می کرد. او در زمین 
با تعصب و غیرت فوتبال بازی می کرد و با این وجود خیلی بازیکن 

با اخلاقی بود.
 وی با تشکر از حضور مدیران، مسئولان و بازیکنان استقلال در این 
مراسم تاکید کرد: با وجود اینکه با او رابطه چندانی نداشتم، اما او 
هر وقت به تمرین می رفتم، پیش من می آمد و به عنوان یکی از 

باتجربه های تیم خوش آمد می گفت.
 پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس همچنین افزود: هادی نوروزی 
از جمله بازیکنانی بود که واقعا سالم زندگی می کرد و از هر لحاظ 
اصول حرفه ای را رعایت می کرد. من با اکثر مربیان او دوست بودم و 
آن ها همیشه از نوروزی به عنوان یک بازیکن با تعصب و با اخلاق یاد 

می کردند. امیدوارم خدا به خانواده این بازیکن صبر دهد.
 وی در ادامه تصریح کرد: بازیکنان فعلی پرسپولیس باید بدانند که 
روح هادی نظاره گر آن ها است و با هر پیروزی آن ها شاد می شود. 
بازیکنان باید با این مساله کنار بیایند و برای خوشحالی روح هادی  هم 
که شده، انگیزه مضاعفی برای ادامه لیگ پیدا کنند و از همین حالا 

هم قسم شوند تا به سمت قهرمانی بروند.
 حسین بادامکی: درگذشت هادی نوروزی شوک بزرگی بود

بازیکن پیشین تیم فوتبال پرسپولیس درگذشت هادی نوروزی را یک 
شوک بزرگ برای پرسپولیسی ها و همه هواداران فوتبال برشمرد.

حسین بادامکی بازیکن پیشین تیم فوتبال پرسپولیس در حاشیه 
این مراسم، درخصوص درگذشت هادی نوروزی اظهار کرد: این اتفاق 

شوک بزرگی برای من، پرسپولیسی ها و همه هواداران فوتبال بود.
 وی در ادامه افزود: امیدوارم همه دست به دست هم بدهند تا تیم 

پرسپولیس به شرایط عادی بازگردد.
افشارزاده: فوتبال ایران یک انسان واقعی را از دست داد

مدیرعامل باشگاه استقلال گفت: هادی نوروزی یک انسان واقعی بود 
و متاسفم که فوتبال ایران او را را از دست داد.

بهرام افشارزاده مدیرعامل باشگاه استقلال که یکی از حاضران در این 
مراسم بود در این مورد گفت: بسیار متاسفم که امروز در مراسم تشییع 
یک جوان ورزشکار شرکت می کنم. این ضایعه را به همه اهالی فوتبال 
خصوصا هواداران باشگاه پرسپولیس و خانواده مرحوم نوروزی تسلیت 
می گویم.وی افزود: هادی نوروزی یک ورزشکار با اخلاق و یک انسان 
واقعی بود و متاسفم که امروز باید یک انسان واقعی را به خاک بسپاریم.



علمی و سلامت

پوکی استخوان ارمغان استفاده
 از این داروی محبوب 

یک پزشک داروساز گفت: مصرف داروی کورتونی به دلیل سرعت عمل بالایی 
که دارند، باید کاهش داده شود.

محمدرضا چیت ساز پزشک داروساز در خصوص علت بالارفتن گرایش افراد به مصرف 
داروهای کورتونی گفت: این دارو به علت خاصیت اثربخشی بسیار بالایی که دارد و به عنوان 

یک دارو ضد التهاب شناخته شده، مورد توجه بسیاری از افراد قرار گرفته است.
 وی ادامه داد: این دارو دارای عوارض متعددی است که از جمله آن می توان به احساس 

سوزش و التهاب ناشی از مصرف آن اشاره کرد.
 این پزشک متخصص پیرامون عوارض مختلف داروهای کورتونی تاکید کرد: مصرف 
این دارو به صورت تزریقی و خوراکی منجر به بروز اختلالات خونی، بیماری های معده، 

اختلالات پوستی و عصبی، بالارفتن خطر ابتلا به انواع عفونت ها خواهد شد.
 وی به بروز پوکی استخوان در پی مصرف زیاد کورتون اشاره و تصریح کرد: در افراد مسن 
مصرف این دارو باعث از دست رفتن کلسیم موجود در بدن خواهد شد و فرد دچار پوکی 

و شکستگی استخوان در صورت برخورد و ضربه خواهد شد. 
وی خاطرنشان کرد: به هیچ عنوان نباید مصرف داروهای کورتونی به یکباره قطع شود و 
باید به صورت تدریجی مصرف آن کاهش یابد، چرا که قطع مصرف آن به صورت ناگهانی 

عوارض و مشکلات فراوانی را برای فرد مصرف کننده درپی خواهد داشت.

تاثیر جویدن آدامس بر بدن 
جویدن آدامس موجب تحریک دستگاه گوارش و ترشح شیره معده می گردد.

دکتر پیام فرح بخش متخصص تغذیه در خصوص انواع آدامس و خواص آن گفت: 
آدامس ها دو نوع هستند، یکی قند معمولی یا ساکارز که مصرف آن موجب پوسیدگی 
دندان می شود و دیگری آدامس  هایی که از قندهای مصنوعی ساخته شده است و فاقد قند 

و شکر طبیعی هستند که قابل هضم در بدن می باشند.
 وی افزود: در بدن ما آنزیمی به نام پتاآلین وجود دارد که موجب هضم کربوهیدرات های 

اولیه می گردد. بنابراین آدامس های بدون قند موجب آسیب به دهان و دندان نمی شوند.
 فرح بخش در مورد تاثیر جویدن آدامس بر چاقی عنوان کرد: برخلاف تصور عامه مردم 
جویدن آدامس موجب چاقی نمی گردد و فرقی نمی کند آدامس معمولی یا آدامس بدون 
قند باشد. جویدن آدامس  موجب تحریک شیره های گوارش و بهبود کارکرد دستگاه 
گوارشی می شود، بنابراین جویدن آدامس موجب لاغری افراد می گردد. اما این لاغری 

محسوس نیست.
 وی در خصوص افرادی که باید از مصرف آدامس پرهیز کنند، تاکید کرد: افراد دیابتی 
هرگز نباید آدامس های قنددار یا معمولی را استفاده کنند، اما مصرف بدون قند آن تاثیری 
بر میزان قند بدن این افراد ندارد، چرا که این آدامس ها دارای قندهای سوبیتول یا زایبیتول 

از دسته قندهای الکلی هستند که میزان انرژی بخشی و قند آن بسیار ناچیز است.
 این متخصص تغذیه در پایان گفت: جویدن آدامس موجب تقویت عضلات جونده 
می گردد، اما مصرف آن به صورت ناشتا توصیه نمی شود. بهترین زمان برای جویدن آدامس 
بعد از مصرف غذا است، چرا که بدن را فریب می دهد که گویا غذایی وارد دستگاه گوارش 
شده است و در نتیجه دستگاه گوارش تولید شیره بیشتری می کند و این موضوع به هضم 

غذا کمک می کند.

تک فرزند ان، سیستم ایمنی ضعیف تری دارند 
طی شدن دوران کودکی افراد در تنهایی و دور از دوستان و هم بازی های هم 
سن عاملی برای به خطر افتادن سلامت جسم و روح این افراد در بزرگسالی 

است.
سیما فردوسی روانشناس با اشاره به اثرات منفی تنهایی افراد در دوران کودکی گفت: 
چگونگی دوران کودکی افراد، اثرات بسزایی در شرایط روحی و جسمی افراد در بزرگسالی 
دارد و اکثر افرادی که دوران کودکیشان اغلب اوقات در تنهایی سپری شده است دچار 
برخی از اختلالات روحی هستند علاوه بر اینکه اینگونه افراد احتمالا از نظر حجمی دچار 

ضعف سیستم ایمنی بدن نیز هستند. 
وی در ادامه افزود: بر خلاف کودکان تنها، کودکانی که دوران رشد خود را در جمع 
دوستان و هم سن و سالان خود می گذرانند علاوه بر انجام بازی های مختلف و شاد بودن 
، بسیاری از احساسات خود را با هم شریک می شوند، مانند: احساس ترس، غم و  استرس 
که این خود باعث می شود تا بار احساسات منفی کمتری را متحمل شوند و لحظات دشوار 

را راحتر بگذرانند.
 دکتر فردوسی با اشاره به تک فرزندی زوجین و شاغل بودن هر دو والد ، افزود: اکثر 
کودکان امروزی دوران کودکی و رشد خود را بیشتر در تنهایی سپری می کنند، و زنگ 
خطری است تا والدین مسئولان مربوط به این امر توجه بیشتری کنند تا از پیامدهای 

منفی آن پیشگیری شود. 
وی خاطر نشان کرد: شناسایی این کودکان توسط معلمان و مربیان مهد و آموزشگاها 
و معرفی آنها به مسئولان و مشاوران مراکز آموزشی می تواندقدم اول برای کمک به این 

افراد باشد.

راهکار لاغری مثل آب خوردن! 
اگر به دنبال یک راه معقول و علمی برای لاغر شدن هستید، نوشیدن حداقل 

8 لیوان آب را در تغذیه روزانه خود جای دهید.
دکتر پیام فرح بخش متخصص تغذیه و رژیم درمانی، با اشاره به موضوع اثر خوردن آب 
در لاغری بیان کرد: چاقی یکی از معضلات جهان امروزی است و بسیاری از افراد چاق به 
دنبال یک راه معجزه آسا برای کاهش سریع و آسان وزن هستند. تنها راه معقول و علمی 
کاهش وزن این است که مقدار کالری که می سوزانید بیشتر از مقداری باشد که دریافت 
می کنید و نوشیدن آب در روز یکی از نکات کلیدی برای تغذیه سالم و بخش مهمی از یک 

رژیم لاغری موفق و کارآمد است. 
وی افزود: بین وعده صبحانه و ناهار، بین وعده ناهار تا شام آب بنوشید و سعی کنید 8 
تا 12 لیوان  آبی که مقدار متوسط مصرفی برای همه افراد سالم و بالغ جامعه است ، را بین 

این وعده ها تقسیم کنید. 
این متخصص تغذیه و رژیم درمانی اظهار داشت: علت لاغر شدن توسط خوردن آب به 
این شرح است: آب برای دفع مواد زائد از بدن ضروری است و بدون دریافت آب کافی 
مواد زائد و دفعی در روده ها جمع شده و باعث اضافه وزن می شود، همچنین خوردن  آب 
متابولیسم بدن را افزایش می دهد، در نتیجه کالری بیشتری می سوزانید و هنگامی که بدن 
آب کافی دریافت نکند، سلول های چربی سفت می شوند و به راحتی نمی سوزند و در نتیجه 

کاهش وزن سخت تر خواهد شد. 
وی بیان کرد: نوشیدن آب قبل از غذا خوردن مقداری از حجم معده را به خود اختصاص 
می دهد و باعث می شود غذای کمتری بخورید و در درازمدت وزن کم کنید، بنابراین این 
راه می تواند یکی از تکنیک های لاغری به حساب آید.  دکتر فرح بخش خاطرنشان کرد: 
مقدار متوسط مصرف آب در جامعه برای افراد سالم بالغ بر 8 تا 12 لیوان در روز است که 
برای کسانی که در مناطق سردسیر یا گرمسیر کار می کنند، یا در سنین کودکی هستند، 
این مقدار فرق می کند. همچنین نوشیدن آب باعث بهبودی سردرد، تب، سرماخوردگی 
می شود و تمرکز ذهنی شما را افزایش می دهد. نکته مهم در نوشیدن آب این است که 1 
ساعت قبل از غذا تا 1 ساعت بعد از غذا آب نخورید، چرا که ممکن است باعث رقیق شدن 

شیره های گوارشی، بروز دل درد، نفخ و سوء هاضمه شود.

برای رسیدن به اندام دلخواه
 از این خوراکی غافل نشوید 

مغزهای روغنی از خانواده چربی ها به شمار می روند که می توانند با حجم کم 
انرژی بسیار زیادی را تولید کنند.

دکتر پیام فرح بخش متخصص تغذیه در خصوص تاثیر مغزهای روغنی بر پرشدن صورت 
گفت: متاسفانه خیلی روش های عجیبی توصیه می شود که فرد بتواند یا وزن خود را 
افزایش دهد یا صورت او پر شود که بسیاری از این روش ها نادرست هستند، استفاده 
از خانواده مغزها به علت اینکه در گروه چربی ها قرار می گیرند، می توانند به افزایش وزن 
به طور کلی کمک کند. هر 1۰۰ گرم از مغزها به طور متوسط ۶۰۰ کالری انرژی تولید 
می کند، ولی اینکه این افزایش وزن صرفا در قسمت صورت باشد، یک باور غلط است، چون 
معمولا اولین قسمتی از بدن که شروع به تجمع چربی می کند ناحیه شکم و پهلو است و 

بعد قسمت های دیگر بدن و نهایتا صورت شروع به چاق شدن می کند. 
وی در ادامه تاکید کرد: افرادی که به دنبال راهکاری برای چاق شدن صورت هستند، 
متاسفانه به دام افراد سودجو می افتند و شروع به استفاده از داروهای غیر استاندارد و 
غیرعلمی مانند کورتون ها که موجب گرد شدن صورت می شود می کنند که در درازمدت 
عوارض متعددی همچون ریزش مو، نازک شدن پوست، آسیب به چشم و تشدید روند 
آب مروارید، پوکی استخوان، اختلال ارگانهای درونی و اختلال تجمع چربی در بدن را در 
پی خواهد داشت.  فرح بخش افزود: افرادی که لاغر هستند، حتما از مغزها و آجیل به ویژه 
مغزهای روغنی در رژیم غذایی خود استفاده کنند، نه به امید فقط پرشدن صورت، بلکه به 
صورت کلی بر وضعیت وزنی بدن آنها موثر است.  وی در خاتمه درباره فواید دیگر مغزها 
گفت: مغزها حاوی مقدار زیادی املاح معدنی همچون کلسیم، فسفر، پتاسیم، مس، منگنز 
و ویتامین های خانواده مثل B2 ،B1 و B۳ هستند و چون از خانواده چربی ها هستند، با 

حجم پایین انرژی زیادی را در اختیار ما قرار می دهند.
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محققان دانشگاه استنفورد نوعی ماده کش آمدنی حساس به فشار و تغییر 
رنگ دهنده ارائه داده اند که نزدیک ترین مولفه به پوست مصنوعی آفتاب پرست به 

شمار می آید.
 لمس کردن این پوست الکترونیکی با مقادیر فشار متغیر، موجب می شود این ماده تغییر 

رنگ دهد.
در این جا فشار به طور غیرمستقیم، ساختار شیمیایی و در نتیجه ویژگی های نوری این ماده 

الکتروکرومیک را تغییر می دهد.
پوست الکترونیکی شامل یک پلیمر کش آمدنی میکروساختاری است که می تواند بسته به 
فشار اعمال شده، ولتاژ خود را تغییر  دهد. این پوست همچنین دارای نوعی پلیمر کش آمدنی 

الکتروکرومیک است که می تواند بسته به ولتاژ اعمال شده، قرمز یا آبی شود.
 این پوست الکترونیکی دارای کاربردهایی در ابزارهای پوشیدنی تعاملی، پروتزهای مصنوعی 

و ربات های هوشمند خواهد بود. 

رباتی که با کنترل نگاه انسان، نقاشی می کند

نظریه جدید در مورد ماهیت الکتریکی ماده تاریک

ساخت سلول های مصنوعی با قابلیت همانندسازی
گروهی از زیست شناسان ژاپنی سلول های مصنوعی 
مشابه با سلول های اولیه ساخته اند تا درک بهتری از 
نحوه آغاز تقسیم سلولی و تکامل سلول ها به دست 

آورند.
 محققان تا پیش از این درک درستی از ساز و کار تکامل 
اشکال اولیه حیات نداشتند. این سلول ها با این که قادر به 

همانندسازی بودند، اما زنده نبودند.
محققان با استفاده از دی ان ای و پروتئین های بسته بندی 
شده در داخل چربی، سلول های اولیه مصنوعی ساخته اند 
که حاوی ترکیبات چربی مشابه با غشاء سلولی هستند. این 
سلول های کروی زنده نیستند اما دی ان ای موجود در آن ها 
حاوی دستورالعمل هایی برای همانندسازی در شرایط مناسب 

است.
با تغییر pH محیط این کره، محققان توانستند سلول ها را 
وادار به همانندسازی و تقسیم کنند. اما بخش دشوار دوباره 
پر کردن محتویات کره بود تا بتوانند همانند سلول های واقعی 
فرایند تقسیم سلولی را دوباره آغاز کنند. محققان برای غلبه 
بر این مشکل، سلول های جدیدی طراحی کردند که قابلیت 
جدا شدن داشته و می توانستند با دیگر ساختارهای سلول 
مانند در اطرافشان ترکیب شوند. این کار به خوبی نتیجه 
داد و سلول ها در آزمایشگاه موفق به تولید نسل جدیدی از 

سلول های همانند خود شدند.
پژوهشگران بر این باورند که توانسته اند فرایند چرخه ای را 
که در آن سلول های مصنوعی )و سلول های اولیه( می توانند 
چهار  در  فرایند  این  بشناسند؛  خوبی  به  شوند،  تقسیم 
مرحله تکمیل می شود؛ بلعیدن )سلول ها ترکیب می شوند 

تا محتویات سلولی را به دست آورند(، همانندسازی )کپی 
شدن دی ان ای(، بلوغ )سلول ها برای تقسیم آماده می شوند( و 

تقسیم )سلول های جدید از سلول والد جدا می شوند(.
محققان عقیده دارند که این مدل می تواند نشان دهد که 
فرم های اولیه حیات چگونه شکل گرفته و تکثیر شده اند. 
سلول ها صرفا بر محتویات داخلی خود متکی نبوده و نیاز 
داشته اند که ذخایر انرژی و ماده را قبل از ادامه همانندسازی 

مجددا بازیابی کنند.
 تغییر pH که در سومین مرحله از چهار مرحله این گذار و 
تحول اعمال می شود به سادگی می تواند در اطراف سوراخ های 

هیدروترمال زمین رخ دهد. با این حال هنوز سوالات زیادی در 
این زمینه بدون پاسخ باقی مانده است.

محققان هنوز درباره نحوه تاثیر ژن های سلول های اولیه 
بر خصوصیات فیزیکی یا فنوتیپ نظری ندارند یا نمی دانند 
جهش های منجر به تکامل چگونه در این سلول ها رخ داده و 
یا این که این سلول ها با چه سرعتی می توانند همانندسازی 
مصنوعی  مدل های  آینده  در  امیدوارند  محققان  کنند. 
پیچیده تری از سلول های اولیه بسازند تا نحوه عملکرد ژن ها 
را در این آغازگران حیات به طور دقیق تری مورد بررسی قرار 

دهند. 

باتری سبز ارزان
 برای ذخیره انرژی تجدیدپذیر

تیمی از دانشمندان و مهندسان دانشگاه هاروارد یک باتری مقرون بصرفه و ایمن 
را نمایش داده اند که می تواند انرژی را از منابع متناوب مانند پنل های خورشیدی 

روی بام جمع آوری و ذخیره کند.
 این باتری قابل شارژ مجدد می تواند برق را از منابع متناوب انرژی مانند خورشید و باد بطور 

ایمن و مقرون بصرفه برای هر دو مصرف خانگی و تجاری ذخیره کند. 
در عملکرد باتری، الکترون ها انتخاب شده و توسط اجزایی از جنس عناصر ارزان و وافر مانند 
کربن، اکسیژن، نیتروژن، هیدروژن، آهن و پتاسیم که در آب محلول هستند، آزاد می شوند. 
این ترکیبات غیر سمی، غیراشتعال زا و در دسترس هستند که آن ها را به گزینه ای ایمن و 

ارزان نسبت به سیستم های باتری دیگر تبدیل کرده است. 
عدم انطباق بین در دسترس بودن باد یا نور خورشید متناوب و تنوع تقاضا یکی از سدهای 
بزرگ در دریافت کسر بزرگی از برق مورد نیاز از منابع تجدیدپذیر است. این مشکل می تواند 
با ابزارهای مقرون بصرفه ذخیره مقادیر زیادی انرژی الکتریکی برای انتقال در دوره های طولانی 

که باد یا خورشید در دسترس نیستند، قابل حل باشد. 
شیمی باتری جدید توسط محققان هاروارد انجام شد. یافته های این تحقیق می تواند 
نخستین مواد شیمیایی غیرقابل اشتعال، غیر سمی، غیرفرسایشی، کم هزینه و عملکرد بالا را 

برای باتری های قابل شارژ مجدد ارائه کند. 
طراحی باتری قابل شارژ مجدد، مزایای بالقوه ای در هزینه و طول زمان حفظ اوج تخلیه نیرو 

نسبت به باتری های لیتیومی دارد. 

پوست الکترونیکی کشسان با الهام از 
آفتاب پرست

دانشمندان آزمایشگاه ملی لارنس لیورمور کالیفرنیا معتقدند که ماده تاریک 
ممکن است ترکیبی از ذرات با بار الکتریکی باشد که به کمک یک نیروی 

ناشناخته، پیوندی غیرقابل تشخیص داشته باشند.
 دانشمندان معتقدند که ماهیت ذرات الکتریکی ماده تاریک تنها به کمک برخورددهنده 

بزرگ هادرونی یا تجهیزات آزمایشگاه زیرزمینی سرن قابل شناسایی است. 
ماده تاریک بخش اعظم ساختار جهان ما را می سازد، به طوری که طبق برآوردهای 

انجام شده حدود 8۰ درصد از جرم کیهان از ماده تاریک تشکیل شده است.
 متاسفانه به خاطر ماهیت غیرقابل شناسایی بودن این ماده، اطلاعات دانشمندان در 

مورد این پدیده پیچیده و جالب توجه بسیار اندک است.
 متخصصان فیزیک نجومی معتقدند که حضور ماده تاریک طبق اثر گرانشی آن ها در 
خوشه های کهکشانی کاملا مشهود است، اما شناسایی آن به علت وجود ذرات فراری که 

با مواد رایج در جهان واکنشی نشان نمی دهند، بسیار دشوار و ناممکن است. 
پروفسور پل ورناس با همکاری گروهی از دانشمندان به کمک فناوری شبیه سازی 
رایانه ای موفق شدند تا مدل موسوم به ماده تاریک  نهان را برنامه ریزی و شبیه سازی کنند.

 به کمک این مدل می توان رفتار پنهان کار ماده تاریک، ذرات سازنده و نیروی پنهان 

آن را تا حدی توضیح داد.  مدل ماده تاریک  نهان نشان دهنده ثبات ماده تاریک است، اما 
در این مدل به حجم عظیم مواد باردار الکتریکی که دارای هسته  ناپایدار هستند نیز اشاره 
شده است.  ذرات باردار ماده تاریک تحت تاثیر دمای بسیار بالای پلاسما در لحظه انفجار 
بزرگ وادار به واکنش با مواد معمولی شده اند.  پروفسور ورناس در مورد مفهوم تعامل 
ذرات ماده تاریک گفت: شناسایی فعل  و انفعالات مواد در لحظات اولیه تولد جهان کاملا 

حیاتی است، چرا که فراوانی مواد معمولی و ماده تاریک کاملا یکسان است.
 وی در ادامه افزود: با کاهش تدریجی دمای کیهان پس از انفجار بزرگ، ماده تاریک 
با شروع فعالیت پنهان تشکیل پیوند جدید بین ذرات ساخته شد. طبق محاسبات 
دانشمندان این پیوند ها به خوشه های الکتریکی خنثی با وزن چند  صد برابری پروتون 
تبدیل شده اند.  دانشمندان معتقدند که تجهیزات سرن به قدر کافی برای برگشت زمان 

و تولید دوباره شرایط تشکیل ماده تاریک قدرت دارند.
 آن ها در مورد علت پنهان کاری ماده تاریک اظهار کردند: امروزه برای همه محققان 
ثابت شده که ماده تاریک کاملا نسبت به امواج الکترومغناطیس بی اثر است، پس بهترین 
نظریه در مورد ماهیت ماده تاریک، نظریه ذرات باردار الکتریکی است که طی یک پیوند 

ناشناس قادر به شناسایی نیستند. 

چند نکته درباره دندان درآوردن کودکان 
یک دندان پزشک کودکان گفت: مشکلات ناشی از دندان درآوردن کودکان، 

امری طبیعی است و نباید موجب دستپاچگی والدین شود. 
دکتر لیلا بصیر اظهار کرد: دندان درآوردن کودکان فرایندی فیزیولوژیکی است که 
موجب تغییراتی در دهان کودک می شود. بعضی از کودکان این فرایند را به آسانی پشت 
سر می گذارند و گاهی اوقات حتی خانواده هم متوجه آن نمی شود، اما دندان درآوردن در 
برخی کودکان با مشکلاتی مانند آبریزش دهان، بالا رفتن درجه حرارت بدن به صورت 
تب یا مشکلات گوارشی همراه خواهد بود.  وی افزود: عدم تمایل به غذا خوردن و کم 
اشتها شدن به دلیل خارش های زیاد لثه، از دیگر مشکلات دندان درآوردن در برخی 
کودکان است. البته این علائم در کودکان متفاوت است، به این ترتیب که برخی از آنها 
علائم کمتر و برخی دیگر علائم بیشتری را از خود نشان می دهند.  این دندان پزشک 
کودکان ادامه داد: باید توجه داشت که مشکلات ناشی از دندان درآوردن کودکان فرایندی 
طبیعی است و نباید موجب دستپاچگی والدین شود.  بصیر با اشاره به چگونگی درمان 
و تسکین درد رویش دندان در کودکان، گفت: برای درمان تب کودک در این هنگام، 
والدین می توانند از تب برها استفاده کنند. اینکه قدیمی ها برای تسکین درد و خارش ناشی 
از رویش دندان ها در کودکان، قند روی لثه آنها می ساییدند، کار اشتباهی است؛ زیرا هم 
موجب آسیب به لثه می شود و هم منجر به شیرین شدن ذائقه کودک خواهد شد.  وی 
افزود: استفاده از ژل های بی حس کننده برای تسکین درد صرفا برای کودکانی که خیلی 
زیاد از رویش دندان درد می کشند، مجاز است؛ زیرا با توجه به در حال رشد و تکامل 
بودن سیستم مغز و اعصاب کودکان، استفاده زیاد از مواد بی حس کننده، بر سیستم 
عصبی آنها تاثیر خواهد داشت.  این دندان پزشک کودکان عنوان کرد: رویش دندان در 
کودکان به طور معمول از چهار تا شش ماهگی تا پایان دو سالگی ادامه خواهد داشت و 
تا این زمان، کودک باید 2۰ دندان شیری داشته باشد؛ با این وجود دیر یا زود شدن چند 
ماهه این روند نگران کننده نیست؛ زیرا رویش دندان مساله ای ارثی است و برخی زودتر و 
برخی دیرتر دندان در می آورند.  این دندان پزشک کودکان با اشاره به زمان آغاز استفاده 
از مسواک برای کودکان اظهار کرد: شعار سازمان بهداشت جهانی )WHO( می گوید 
"دندان های خود را مسواک بزنید حتی اگر یک دندان باشد". بنابراین از زمان رویش اولین 
دندان کودک باید مسواک زدن آغاز شود. قبل از دو سالگی باید دندان های کودکان با 
مسواک های مخصوص نوزادان و بدون خمیردندان به صورت مالشی تمیز شود تا مسواک 
زدن برای آنها به عادت تبدیل شود.  بصیر افزود: بعد از دو سالگی باید از خمیردندان 
مخصوص کودکان که حاوی فلوراید نیز باشد به میزان یک لپه روی مسواک استفاده شود. 
توصیه می شود تا قبل از شش سالگی، خود والدین دندان های کودکان شان را مسواک 
بزنند و پس از شش سالگی با نظارت، آن را به خود کودک محول کنند.  وی با اشاره به 
لزوم مراقبت های بهداشتی از دندان های کودکان گفت: از زمان رویش دندان در کودک و 
حتی قبل از آن، پلاک های باکتریال و لایه های چسبنده ای که با چشم قابل دیدن نیست، 
در لثه کودک ته نشین شده و رسوب می کند. توصیه می شود هر شب موقع خواب با یک 
پارچه تمیز و مرطوب روی لثه کودک را تمیز کنید تا پلاک های باکتری رسوب شده از 

بین بروند و دهان تمیز شود. 

توقف ریزش مو با مصرف این ماده غذایی 
یک محقق طب سنتی گفت: عدم مصرف سبوس خطر ابتلا به یبوست، 

ریزش مو و MS را افزایش خواهد داد.
دکتر حسن اکبری محقق طب سنتی در خصوص خواص سبوس گفت: سبوس حاوی 
ویتامین B است که این ویتامین می تواند باعث عملکرد بهتر سلول های بدن، خصوصا 

سلول های مغز و اعصاب شود. 
وی با بیان اینکه عدم مصرف سبوس باعث گسترش برخی بیماری ها شده است، تاکید 
کرد: عدم استفاده از سبوس که عامل افزایش بیماری یبوست و MS است، باعث شده تا 

این بیماری در بین افراد بسیاری شایع شود. 
اکبری افزود: سبوس در پیشگیری بیماری هایی همچون دیابت، فشار خون، پوکی 

استخوان دارای نقش بسزایی است.
 این محقق طب اسلامی ادامه داد: سبوس عامل مهمی جهت جلوگیری از ریزش مو 

تلقی می شود، همچنین جهت پایین آوردن فشار خون نیز بسیار حائز اهمیت است.
 وی تاکید کرد: مصرف نان سبوس دار سنتی به همراه آرد قهوه ای از اهمیت بالایی 
برخوردار است و مردم حتما باید این ماده ارزشمند را در برنامه غذایی خود جای 
دهند، چرا که استفاده از نان های سبوس دار باعث پیشگیری از بسیاری از بیماری ها 

خواهد شد.

مهندسان دانشگاه امپریال کالج لندن در حال ساخت ابزاری هستند که اندام 
رباتیک را تنها از طریق نگاه کنترل می کند.

محققان یک بازوی رباتیک را طراحی کرده اند که بوسیله یک قلم مو، نقاشی رنگ 
روغن چند رنگ را تنها به دستور چشم انسان به پایان می رساند. این سیستم در جهت 

جستجوی مهندسان برای ابزار بصری کنترل اندام رباتیک توسعه داده شده است.
 داشتن یک یا دو بازوی اضافی مانند شیوا، خدای هندوها که چهار بازو دارد، به نظر 
مناسب می رسد و این چیزی است که انسان به مدت طولانی در مورد آن رویاپردازی 
کرده است. از نقطه نظر رباتیک، وجود یک بازوی مکانیکی که وظایف عملکردی را اجرا 
می کند، امری ممکن است، اما چالش واقعی در این امر نهفته است که چگونه ممکن است 
این اندام به طوری کنترل شود که احساس طبیعی از سودمندی آن به انسان دست دهد.

 محققان امپریال کالج لندن بر روی این مشکل جدی کار می کنند. آنها نرم افزار 
رایانه ای به نام فناوری Gaze Space را توسعه دادند که حرکات چشم فرد را دنبال 

کرده و آن ها را به دستورات رباتیک تبدیل می کند. 
در یک نمایش، یکی از دانشجویان سیستم را بطور کامل مورد آزمایش قرار داد. کنترل 
این بازو به صورت بصری بوده و به سادگی می تواند ابتدا با نگاه به نقطه شروع و سپس 
به نقطه پایان، خطوطی را رسم کند. کاربر برای تغییر رنگ ها، سه بار چشمک می زند تا 

نوک قلم مو را که روی سه گزینه رنگ مختلف قرار داده، به رنگ آغشته کند. در نهایت، 
سه بار چشمک زدن، قلم مو را به بوم برمی گرداند. 

کنترل این چنینی ربات ها علاوه بر ارائه چند دست اضافی برای کمک در خانه، می تواند 
فواید دیگری نیز داشته و برای مثال به معلولان و مبتلایان به اختلال حرکتی کمک کند. 
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  بسیاری از ما می دانیم که پرخوری، تندخوری، پیروی از رژیم های چرب و پرکالری 
و کم تحرکی، جزو مهم ترین عوامل چاقی محسوب می شوند، اما شاید خیلی از ما 
تا به حال، درباره سایر عوامل تاثیرگذار بر چاقی که در ادامه به آنها اشاره می کنیم، 

چیزی نشنیده باشیم.
  1- آلودگی صوتی

محققان دریافته اند زندگی کردن در مناطقی که دارای آلودگی صوتی شدید ناشی از ترافیک 
خودروها، رفت وآمد قطار و هواپیما باشد، احتمال ابتلا به اضافه وزن و چاقی را افزایش می دهد. 
محققان، پیش از این دریافته بودند که زندگی در مکان های پرسروصدا، تاثیر مستقیمی بر 
چاقی شکم و ایجاد اختلال در خواب شبانه دارد.   نداشتن خواب کافی و آرام در اثر آلودگی های 
صوتی موجود در محل زندگی باعث می شود افراد ساکن در این مناطق، تمایل کمتری به ورزش، 
پیاده روی و حتی فعالیت های بدنی روزانه از خود نشان بدهند و شانس ابتلا به افزایش وزن با کم 
تحرکی را در خود بالا ببرند.   نتیجه تحقیقی که در مجله پزشکی بریتانیا )BMJ( به چاپ رسیده، 
نشان می دهد افزایش هر پنج دسی بل آلودگی صوتی در محل زندگی )سطح استاندارد آلودگی 
صوتی در محل زندگی حدود 45 دسی بل است( با بالا رفتن ۰.2 سانتی متری اندازه دور کمر 
همراه خواهد بود.   محققان سوئدی گفتند افزایش آلودگی صوتی با ایجاد اختلال در خواب شبانه، 
باعث برهم خوردن نظم ترشح هورمون استرس )کورتیزول( در بدن می شود و این مساله علاوه بر 
ابتلا به افزایش وزن، تاثیر مستقیمی بر افزایش خطر ابتلا به بیماری های قلبی هم خواهد داشت.

2- آلودگی هوا
محققان دریافته اند آلودگی هوا با ایجاد اختلال در سیستم متابولیک بدن، شانس ابتلا به چاقی 
را افزایش می دهد. آلودگی هوای ناشی از ترافیک می تواند به طور مستقیمی باعث افزایش نمایه 
توده بدنی یا BMI کودکان 5 تا 11 ساله شود. از این رو، کودکانی که در مناطق آلوده شهری 
زندگی می کنند، با اختلال شدیدتری در سیستم متابولیک خود مواجه هستند و امکان چاق 
شدن آنها در زندگی آینده شان، بسیار بیشتر از کودکانی است که در مناطقی با آب و هوای سالم 
زندگی می کنند. این محققان بر این باورند که زندگی کودکان در مناطق آلوده شهری با افزایش 
1۳.۶ درصدی سالانه نمایه توده بدنی آنها همراه است.  از طرف دیگر، نتایج تحقیقات گسترده 
ای هم نشان می دهند زندگی در مناطق آلوده شهری در دوران بارداری، شانس ابتلا به چاقی 

کودکان را تا پنج سالگی 1.۷۹ درصد و تا ۷ سالگی 2.2۶ درصد بالا می برد.
3- ویروس سرماخوردگی

شاید برایتان جالب باشد که بدانید نوعی ویروس سرماخوردگی به نام »آدنوویروس ۳۶« جزو 
عوامل ابتلا به چاقی در کودکان محسوب می شود.  محققان با بررسی 124 کودک مبتلا به 
آدنوویروس ۳۶، به این نتیجه رسیده اند این ویروس، عامل چاقی 8۰ درصد این کودکان شده 
است. وزن این کودکان به طور متوسط حدود 2۳ کیلوگرم بیشتر از کودکان همسن خود بود که 

به این ویروس مبتلا نشده بودند.
4- خوابیدن با چراغ روشن:

 محققان دریافته اند خوابیدن با چراغ روشن و نور زیاد در طول شب، شانس ابتلا به اضافه وزن 
و چاقی را تا 5۰ درصد، به خصوص در کودکان افزایش می دهد. 

روشن بودن فضای خواب در طول شب، باعث رسیدن پیام های نادرست به مغز و ایجاد 
تغییرهایی در سطح ترشح هورمون های مختلفی مانند ملاتونین و استرس می شود.

  از طرف دیگر، زمانی که ما با چراغ روشن و نور زیاد می خوابیم، مغزمان به اندازه کافی 

استراحت نمی کند و در نتیجه سعی می کند در طول روز، انرژی خود را از طریق مصرف غذاهای 
شیرین و چاق کننده، تامین کند.

5- کم خوابی
وقتی ما کمتر از ۶ تا ۷ ساعت در طول شب می خوابیم، ترشح هورمون کورتیزول که عامل 
تنظیم اشتها در بدن مان است، مختل می شود.  از این رو، احساس گرسنگی و هوس به خوردن 
غذاهای چرب و شیرین، حتی هنگام سیری هم سراغمان می آید و این مساله، نتیجه ای جز 

افزایش وزن را برایمان به دنبال نخواهد داشت.
6- محرومیت از نور آفتاب

اگر فکر می کنید خوردن مکمل ویتامین D برای جبران کمبود نور آفتاب کافیست، اشتباه 
می کنید. مطالعات نشان داده اند نور آفتاب می تواند به کاهش وزن کمک کند. 

حداقل 2۰ دقیقه در روز، زیر نور آفتاب باشید تا به بدن تان برای چربی سوزی کمک کنید. البته 
به چند حرکت ورزشی و تحرک بدنی هم نیاز دارید.

7- افزایش باکتری روده
باکتری موجود در روده و معده شما، کارهای زیادی برای حفظ سلامتی تان انجام می دهد، 
اما باکتری اضافی می تواند مضر باشد، چون مواد مغذی بیشتری از غذاهای مصرفی شما را تلف 
کرده و باعث چاقی تان می شود. برای سلامت روده و معده تان، غذاهای سالم بخورید و آب 

فراوان بنوشید.
8- بطری ها و کیسه های پلاستکی مواد غذایی

ساندویچ هایی که در کیسه های تیفون پیچیده شده اند و آب پرتقالی که در بطری پلاستیکی 
است، شما را چاق می کند.  بیسفنول A که در بیشتر پوشش ها و ظروف پلاستیکی پیدا 
می شود، می تواند جذب موادغذایی شده و مانند هورمون استروژن عمل کند و با ایجاد اختلال در 

مکانیسم بدن برای تنظیم چربی، چاق تان کند.
9- عفونت گوش

ابتلای مکرر به عفونت گوش میانی، می تواند به اعصاب مغز که مسئول چشایی و سیری هستند 
آسیب زده و موجب پرخوری در آینده شوند.  اگر کودک تان عفونت گوش دارد، برای گرفتن 

توصیه مناسب در مورد تغذیه و مواد غذایی با یک متخصص تغذیه مشورت نمایید.
10- تا دیر وقت کار کردن

پژوهش ها نشان می دهد کسانی که شب کار هستند یا تا دیروقت کار می کنند، نسبت به 
آنهایی که بین کار و زندگی، تعادل برقرار کرده اند، کالری کمتری می سوزانند.  اگر نمی توانید 

زمان کارتان را تغییر دهید، صبح ها زمانی را برای تحرک بدنی و عرق ریختن اختصاص دهید.
11- تهویه مطبوع:

 ماندن در اتاقی که مجهز به سیستم تهویه مطبوع است برای ساعات طولانی، باعث می شود 
بدن تان کمتر فعالیت کرده و کالری کمتری برای حفظ دمای بدن می سوزاند.  روش زندگی 
یکجانشینی، علامت خوبی برای سلامتی نیست، بنابراین پیش از آن که در چنین فضایی 

بنشینید، تحرک کرده و عرق کنید.
12- گوشی های هوشمند

جای تعجب نیست. تحقیقات تائید کرده اند که استفاده زیاد از گوشی های هوشمند می تواند 
شما را چاق و افسرده کند، چون زمان کمی برای ورزش و تحرک بدنی تان باقی می گذارد. شاید 

هم هیچ زمانی باقی نگذارد!

عامل های غیر خوراکی چاق شدن



اجتماعی 6

عذرخواهی کردن یک هنر است
هر انسانی کم و بیش اشتباهاتی دارد ولی در این میان آنهایی برنده هستند  

که میدانند چگونه آنرا جبران کنند و بار دیگر س�عی کنند آن اشتباه تکرار 
نشود. چون رفتارهای انسانها در تعامل با یکدیگر است، پس خطای یکی به 
آزرده شدن دیگری می انجامد. حالا که همه انسانها احتمال دارد خطا کنند و در 
روابط شان باعث دلخوری کسی شوند، پس باید عذرخواهی کردن را بیاموزند.

 شنیده اید که می گویند: »عذرخواهی کردن یک هنر است«؟ این جمله کوتاه، با خود 
بار معنایی زیادی دارد. یادتان هست نخستین هنری را که یاد گرفتید، چه بود؟ بیشتر 
کودکان با رنگ آمیزی شروع می کنند و اول یاد می گیرند متناسب، موزون و زیبا رنگ 
آمیزی کنند تا مرحله بعد به نقاشی برسند. مهمترین چیزی که در آن دقت می کردید 
این بود که از خط بیرون نزنید و همین طور داخل تصویری که باید رنگ می زدید، حتی 

نقطه ای سفید نماند. بنابراین توازن دارد و گرفتار افراط و تفریط نمی شود.  
عذرخواهی  هم یک هنر رفتاری است که باید دقت کنید نه بیش از حد باشد که به 
ع��زت نفس تان و وجهه ای که ن��زد دیگران دارید لطمه بزند و نه آنقدر درعذرخواهی 
کردن بخیل باشید که اشتباهاتتان را بدون جبران کردن و همچنین بدون ترمیم دلگیری 
دیگران باقی بگذارید. کسی را تصور کنید که در محل کار برای آنکه همکارانش با او ارتباط 
خوبی داشته باشند، مدام برای کارهای کرده و ناکرده خود عذرخواهی کند. بعد از یک 
مدت دیگران چه قضاوتی از او خواهند داشت؟ یا کسی که حتی در یک اختلاف جدی 
که خطایش محرز هم شده است، حاضر نباشد عذرخواهی کند. هر دوی این مواقع فرد با 
بی هنری کامل، در ارتباطات خود اشکال ایجاد کرده است. شما سعی کنید مانند هر هنر 
دیگری، باتمرین و ممارست، این هنر را هم یاد بگیرید چراکه زندگی فردی و خانوادگی 

تان دگرگون خواهد شد.
 واضح و صریح بگویید

واضح و صریح بگویید که برای کدام رفتار و اشتباه تان میخواهیددلجویی کنید. همان 
اشتباهی که قلبا پذیرفته اید و باعث دلخوری طرف مقابل شما شده است را نام ببرید.

  این جمله در بیشتر مواقع استفاده می شود: اگر باعث ناراحتی ات شده ام، مرا ببخش. 
درحالیکه این جمله و جملاتی شبیه به آن به قدری کلی است که مشخص نمی کند شما 
متوجه شده اید چرا او ناراحت است یا خیر. باید خیلی ساده، صریح و مصداقی عذرخواهی 
کنید. مثلا بگویید: برای اینکه به فلانی گفتم تو آدم خسیسی هستی، مرا ببخش. بهتر 
است در چنین مواقعی اگر کارتان علتی داشته آنرا هم بیان کنید. علتش لازم نیست 

محکمه پسند باشد اما بگویید که چرا چنین خطایی را مرتکب شده اید.
  ممکن است طرف مقابل شما فکر کند از او متنفر هستید که پشت سر او گفته اید آدم 
خسیسی است اما شما یک دلیل داشته اید: او ماشینش را به شما قرض نداده است و 
چون خودتان ماشین ندارید، حس حسادت باعث شده است بخواهید مقابله به مثل کنید. 
در چنین شرایطی همین که بگویید: تو حق داشتی ماشینت را به من ندهی اما من آن 
لحظه عصبانی شدم و کار خطایی کردم. عذرخواهی هر چه موضوعی تر و صریح تر باشد 

بیشتر به دل شنونده خواهد نشست. 
اگر می خواهید از کسی عذرخواهی کنید، درست و به موقع این کار را انجام دهید.

  ببخشید اما من مقصر نبودم
گاهی انجام غلط یک کار آسیب بیشتری دارد از اینکه آن کار را انجام ندهید. پس اگر 
می خواهید از کسی عذرخواهی کنید، درست و به موقع این کار را انجام دهید. زمان واقعی 
عذرخواهی وقتی نیست که کسی از شما رنجیده است بلکه زمانی است که خودتان قبول 
کرده اید که کار خطایی انجام داده اید. اگر فقط وقتی دلخوری کسی را می بینید و به 
خاطر اینکه رابطه تان خراب نشود، عذرخواهی کنید، در این کار چندان موفق نمی شوید.

  حتی ممکن است باهم بحث تان بشود و کار به جاهای باریکتر و دلخوریهای عمیق تر 
بکشد. شما باید زمانی برای عذرخواهی پیشقدم شوید که بدانید و قبول کرده باشید که 
کارتان خطا بوده است. حتی ممکن است طرف مقابل شما دلخور نشده یا بروز نداده باشد 

اما همین که متوجه خطای خود شدید، پیشقدم شوید.
  علت اینکه باید خطای خود را قبول کرده باشید احساسی است که با زبان بدن و بار 
معنایی کلمات به طرف مقابلتان القا می کنید. ممکن است یک جمله ببخشید، من اشتباه 
کردم را زمانی که در حال نقش بازی کردن هستید، بگویید: »ببخشید دیگه، باشه من 
اشتباه کردم!« که این جمله کاملا نشان دهنده این است که به نوعی می خواهید موضوع 
را تمام کنید و به اصطلاح از سر خود واکنید. حتی اگر در انتخاب کلمات هم دقت کافی 
داشته باشید، زبان بدن رسواکننده است و احساس طرف مقابلتان در این زمینه اشتباه 
نخواهد کرد. پس برای آنکه کار را خراب تر نکنید زمانی عذر بخواهید که واقعا اشتباه 

خود را پذیرفته اید.
 تغییر رفتار در دراز مدت

به کار بردن کلماتی مانند »ببخش��ید«، »معذرت میخواهم« یا »وای! اشتباه کردم« 
و غیره، به هیچ وجه عذرخواهی واقعی محس��وب نمی ش��ود بلکه پیش زمینه های 
عذرخواهی هستند. این نوع عذرخواهیها شاید در زمانی که ناخواسته به کسی تنه میزنیم 
یا به میان حرف کسی میپریم مثمرثمر باشد اما در موارد دیگری که احساسات طرف 

مقابل را عمیقا جریحه دار کرده ایم، به هیچ وجه مؤثر نیستند.  
معذرت خواهی صحیح و مؤثر آن است که به کسی که سبب ایجاد رنجش یا کدورت 
در قلب او شده ایم، پاسخی عاطفی، همدلانه و از صمیم قلب بدهیم. در واقع معذرت 
خواهی باید از ته قلب و برای رفتار خاصی باشد که انجام داده ایم وگرنه بی معنا و بی اثر 
خواهد بود. این کار با بحث جبران فرق میکند. شما یکبار موقع عذرخواهی از طرف مقابل 
می پرسید که چگونه خطایم را جبران کنم که این حرف کاملا ضروری است اما بعد از آن 
و در حیطه های مشابه باید تغییر رفتار در شما ایجاد شود؛ مثلا دیگر در جمع از همسرتان 
ایراد نگیرید. در غیراینصورت به طور موقت دلخوری برطرف میشود و بار بعد با شدت 

بیشتری ایجاد شده و دیگر به عذرخواهی تان هم اعتمادی وجود ندارد.

بودن تا نبودن کودک مسئله این است 
یک روانشناس گفت: گاهی به علت عدم بچه دار شدن زوجین، اقدام به طلاق 

می شود.
محمد رضا نظامی روانش��ناس خانواده، اظهار کرد: گاهی عدم موفقیت در درمان های 
باروری و ناامیدی زوجین به داش��تن فرزند در زندگی شان باعث تزلزل بنیان خانواده و 
تصمیم بر جدایی میان  آن ها می شود.   وی افزود: این تصمیم بر نگرش ها و شخصیت  
مختلف افراد بستگی دارد که گاهی آنقدر زوجین را دچار تنش کرده که تصمیم بر جدایی 
گرفته و یا اینکه تاثیر چندانی بر زندگی مشترک نداشته و مسائل دیگری بر قوام زندگی 
آنها حاکم است.   نظامی در ادامه گفت: گاهی این تصمیم گیری به سطح فرهنگ و نگرش 
افراد بر می گردد که نازا بودن همسر خود را بزرگترین گناه و نداشتن فرزند را بالاترین 
سرخوردگی در زندگی تلقی کرده و نقطه مقابل آن افرادی که رضایت مندی، تفاهم، عشق 
و . . . را دلیل بقای زندگی مشترک خود دانسته و بودن فرزند را در اولویت های بعدی خود 
قرار می دهند.   این روانشناس در پایان گفت: با توجه به نعمت بزرگ فرزند دار شدن در 
میان زوجین جوان اما عدم باروری نباید بر دیگر بهانه های مختلف برای ادامه زندگی پیروز 

شود و باعث جدایی و از هم پاشیدن خانواده شود. 

مانع از بازی کودک خود نشوید 
یک روان شناس گفت: کثیف کاری کودکان در بازی های خود باعث بالا رفتن 

توانایی و یادگیری آنها می شود.
ناهید ازغندی روانشاس کودک اظهار کرد: گاهی شلختگی و کثیف کاری های کودکان 
در بازی خود از جمله شن و ماسه بازی، والدین را دچار آشفتگی و یا حتی عصبانیت و 
تنبیه فرزند خود می کند.  وی ادامه داد: کودکانی که آزادانه و به دور از نهی والدین بازی 
خود را انجام داده توانایی قدرت یادگیری و هوش بالاتری نسبت به دیگر کودکان به محیط 
پیرامون خود دارند.  این روانشناس گفت: کودکانی که آزادنه و بدون دخالت والدین به 
بازی خود پرداخته، ۷۰ درصد محیط و وس��ایل بازی خود را شناسایی کرده و کودکان 
که تحت امر والدین بازی می کنند، 5۰ درصد محیط و وسایل را شناسایی خواهند کرد. 

ازغندی در پایان تصریح کرد: آزادی کودکان در انجام بازی های خود یابد تا حدی به طور 
غیر مستقیم توسط والدین کنترل شود تا موجب آسیب رساندن کودک به خود نشود.

رمز انتخاب صحیح ارزشهای زندگی چیست؟ 
یک روانش�ناس گفت: عوامل مختلفی در انتخاب صحیح ارزش های زندگی 

نقش دارند تا در راه رسیدن به اهداف خویش کمک کند.
غفار رمضانی روانشناس اظهار کرد: اگر در زندگی خود احساس می کنید که به اهداف 
خود نرس��یده اید، قطعا در نظام نگرش��ی، فکری و ارزشی شما اشکالی وجود دارد.  وی 
تصریح کرد: در صورت بروز مشکل در رسیدن به هدف ها و خواسته های خود نظرات، افکار 
ارزش های خود را در جهت بهینه تغییر داده، باورهای صحیح را جایگزین عقاید غلط کنید.  
رمضانی تاکید کرد: عوامل مختلفی در انتخاب صحیح ارزش ها نقش دارند که می توان به 
فاکتورهای مهمی همچون علم و آگاهی و استفاده از تجربیات اشاره کرد.  این روانشناس 
خاطر نشان کرد: بنابر این بخشی از زندگی روزمره خود را صرف مطالعه و کسب آگاهی 
کرده تا روز به روز به موفقیت بیشتر دست یابند؛ همچنین به موقع از تجربیات درست 

خویش یا دیگران در راه رسیدن به اهداف خود استفاده کنید.

روشی متفاوت برای دریافت آرامش 
یک روانشناس گفت: شنیدن موسیقی غمگین و دیدن فیلم های وحشتناک 

باعث ایجاد حس امنیت و آرامش می شود.
فریبا احمدی بیگلو روانشناس عنوان کرد: افراد ذاتا سعی در دوری از غم، اندوه و ترس 
دارند، ولی گاهی شخص خواسته یا ناخواسته به دیدن فیلم های ترسناک و یا گوش دادن 

به موسیقی های غم انگیز گرایش پیدا کرده و کشش عجیبی در وی ایجاد می شود.
 وی در ادامه گفت: افراد با شنیدن موسیقی غمگین و تماشای فیلم وحشتناک درگیر 
دو حس غم و امنیت شده و طبق آزمایش های صورت گرفته بر روی افراد بعد از شنیدن 

موسیقی غمگین، توصیف خاصی از حس غم در خود نداشته اند. 
این روانش��ناس با اشاره به ایجاد علت حس امنیت و آرامش بعد از مشاهده و شنیدن 
موس��یقی تاکید کرد: فاصله ی میان واقعیت و رویا دلیل این امر بوده و ش��خص پس از 
تماشای فیلم هنگامی که خود را از شرایط و جایگاه قهرمان فیلم دور می بیند، احساس 
امنیت و آرامش خواهد کرد.  احمدی بیگلو در پایان خاطر نشان کرد: افراد پس از مشاهده 
فیلم و یا خواندن رمان ترسناک درگیر یک حس هنری شده و پس از مشاهده فاصله میان 
خود و قهرمان داستان،  حس امنیت و آرامش در آنها ایجاد شده و به همین دلیل است که 

افراد به شنیدن موسیقی غمگین و دیدن فیلم ترسناک تمایل دارند.

تنبیه، به منظور تغییر رفتار کودک 
یک روان ش�ناس گفت: تنبیه کودک نباید به طور جسمی ،روانی داشته و به 

منظور تخلیه خشم والدین انجام شود.
ربابه غفار تبریزی روان شناس ، اظهار کرد: در هنگام انجام عمل ناپسند از سوی کودکان، 
عکس  العمل های شدید والدین می تواند سبب لجبازی کودک و اصرار وی به انجام آن کار 
شود.  وی تصریح کرد:  رفتارهایی همچون تهدید کردن، فریاد زدن، ترساندن، کمک زدن، 
بکار بردن اصطلاحات زشت، نه تنها سبب تحقیر کودک شده بلکه وی را خشمگین کرده و 
می تواند در خفا و  به دور از چشم خانواده  آن کار را تکرار کند.  غفار تبریزی تأکید کرد: والدین 
در صورت انجام عمل ناپسند از سوی کودک ابتدا با فرزند خود از عواقب آن کار با ملایمت 
و قاطعیت صحبت کرده و به وی هشدار دهند که در صورت تکرار او را تنبیه خواهند کرد.  
وی خاطرنشان کرد: تنبیه کودک نباید جسمی روانی و به صورت تهدید باشد بلکه باید وی 
را از موارد مورد علاقه اش همچون تماشای تلویزیون، بازی کردن، بردن به میهمانی و پارک 
محروم کنند. غفار تبریزی افزود: در صورت تکرار کارناپسند در چشمان کودک نگاه کرده و 
به کودک بگویند که الان تو را تنبیه خواهم کرد. و وی را واقعا از کارهای و تفریحات مورد 
علاقه اش محروم کنند.  این روانشناس اذعان کرد: میزان، نوع، شدت و مدت زمان محروم 
کردن کودک باید متناسب با عملکرد وی و با مشورت روانشَناس کودک طبقه بندی شده 

و صورت بگیرد.  غفاری گفت: به هنگام انجام کارهای شایسته کودکان را تشویق کنید.

7 روش ساده براي غلبه بر استرس
   آیا احساس اس�ترس دارید؟ البته که این طور است! 
اگر خوب دقت کنید مش�اهده می کنید با تعداد زیادی 
ضرب الاجل کاری، انبوهی از کارها - که البته همه آنها 
در اولویت هس�تند! - و دغدغه اینکه کارهای خود را با 

کیفیت مناسب انجام دهید، مواجه هستید. 
اقداماتی اثربخش برای غلبه بر استرس

این طبیعت زندگی مدرن است. این غیرممکن است که شغلی 
را پیدا کنید که افراد در طول روز در آن با اس��ترس های مکرر 
دس��ت به گریبان نباش��ند. تفاوت افرادی در اینجا تنها نحوه 
مواجهه آنها با استرس است و اینکه چگونه بر آن غلبه می کنند.  
گزارشی که مجمع جهانی اقتصاد در سال 2۰14 ارائه داده است، 
نشان می دهد رتبه ایران از نظر سطح استرس افراد از میان 122 
کشور، رتبه 11۷است. بدون شک، بالا بودن سطح استرس تاثیر 
مستقیم در میزان بهره وری افراد در سازمان ها دارد.  بررسی ها 
نشان می دهد افراد پراسترس در زمینه های زیر در سازمان دچار 

چالش های جدی هستند:
• مدیریت زمان • ارتباطات میان فردی • تمرکز بر کارها

• سلامتی جسمی و روانی 
در این نوشتار، مجموعه اقدامات اثربخشی که می تواند برای 
غلبه بر اس��ترس به شما کمک کند، ارائه می شود.   1. با خود 
مهربان باشید. مهربان بودن با خود، در حقیقت آسان گرفتن 
است. اگر گاهی اشتباهی می کنید و در کار خود نارسایي هایي 
دارید، خود را به طور مداوم س��رزنش نکنید. مطالعات نش��ان 
می ده��د افرادی که بیش از دیگران با خود مهربان هس��تند، 
ش��ادتر، خوش بین تر و با کمترین میزان استرس و افسردگی 
زندگی می کنند، البته این خیلی تعجب آور نیس��ت اما شاید 
باور این موضوع دش��وار باشد که این گونه افراد در اغلب اوقات 

موفق تر عمل می کنند. بسیاری از ما این گونه فکر می کنیم که 
برای رسیدن به یک نتیجه مطلوب کاری، باید به خود سختی 
فراوان بدهیم، اما مطمئن باشید کسانی که چنین باوری دارند 
1۰۰ درصد اشتباه می کنند. 2. تصویر بزرگ خود را به خاطر 
داشته باشید. معمولا در اغلب مواقع برای انجام هرکاری که قصد 
انجام آن را دارید، راه حل های دیگری هم هس��ت. وقتی شما 
»تصویر بزرگ« خود را به ذهن بسپارید، انرژی لازم برای گذر از 
استرس های ناشی از مسائل کوچک روزمره را در خود خواهید 

داشت. 
عوامل استرس زا: ۳. روی کارهای روزمره خود تکیه کنید. 
اگر از شما سوال شود که بیشترین دلایل بروز استرس در شما 
چیست؛ احتمالا مواردی چون ضرب الاجل های کاری، بالا بودن 
حجم کاری یا رئیس بداخلاق خود را نام می برید. شما احتمالا 
در لیست عوامل استرس زای خود»تصمیم گرفتن برای انجام 
کارها« را از قلم خواهید انداخت. این در حالی اس��ت که یکی 
از مهم ترین عوامل ایجاد استرس »تصمیم گیری« است. هربار 
که می خواهید فرد جدیدی استخدام کنید، زمانی مناسب برای 
مذاکره با رئیس خود هماهنگ کنید یا حتی لباسي براي خرید 
انتخاب کنید، شما در معرض استرس هستید! بنابراین یکی از 
اقدامات موثر برای کاهش اس��ترس، کم کردن تعداد تصمیم 
گیری های روزانه و تکیه بر کارهای روزمره اس��ت. باراک اوباما 
اخیرا در مصاحبه ای گفته بود:»اگر دقت کنید من اغلب مواقع 
پیراهن آبی یا خاکستری می پوشم، چرا که تصمیم گیری در این 
مورد علاوه بر ایجاد استرس، از من انرژی می گیرد!« 4. حداقل 
1۰ دقیقه از روز را به خود اختصاص دهید. اگر بدانید با اضافه 
کردن یک افزودنی به باک خودرو خود، می توانید 1۰۰ کیلومتر 
بیشتر حرکت کنید، به احتمال زیاد از آن استفاده خواهید کرد، 

البته حتی اگر خودرو شما نیز با این روش بیشتر حرکت نکند، 
مطمئن باشید با در نظر گرفتن روزانه حداقل 1۰ دقیقه برای 
خود، خواهید توانست بر استرس های روزانه غلبه کنید. در این 
زمان سعی کنید کاری را انجام دهید که برای شما لذت بخش، 
 to do سرگرم کننده یا آرامش بخش است. 5. لیست اقدام روزانه
list داشته باشید. یکی از روش های مناسب برای کاهش سطح 
استرس، تهیه فهرست اقدامات روزانه است. حدود 2۰۰ مطالعه 
مختلف درباره مواردی چون رژیم های غذایي، ورزش و مدیریت 
زمان نش��ان می دهد که استفاده از این روش به کسب نتیجه 
بسیار کمک می کند. ۶. به پیشرفت اقدامات خود توجه کنید. 
این بسیار مهم است که از تمام چیزهایي که بتواند احساسات، 
انگیزه و برداش��ت شما را نسبت به وضعیت پیشرفت اقدامات 
 quick(شما بهبود دهد، توجه کنید. برد های سریع و کوچک
small wins &( نقش مهمی برای ایجاد اطمینان خاطر در 
اف��رادی دارد که بطور مداوم در معرض اس��ترس قرار دارند. ۷. 
بدانید چه موقع»خوش بینی« یا »بدبینی« برای شما کارآیي 
دارد. برای بسیاری از ما، ماندن در وضعیت خوش بینی بسیار 
دشوار است، اما باید به خاطر داشته باشیم، خوش بینی همیشه 
برای بهبود اوضاع به کار نمی آید. گاهی اوقات خوش بینی موجب 
می ش��ود تا از درک واقعیت غافل ش��ده و اوضاع را از وضعیت 
هشدار به بحرانی یا بدتر از آن برسانیم. بنابراین همیشه مراقب 
حالت»خوش بینی« و »بدبینی« خود باشید.  به خاطر داشته 
باشید استرس، به طور مستقیم کیفیت زندگی شخصی و زندگی 
کاری را تحت تاثیر قرار می دهد، ش��اید به همین خاطر است 
که به درس��تی یکی از مهارت های ده گانه معرفی شده توسط 
سازمان بهداشت جهانی، مهارت مقابله با استرس است، بنابراین 

برای تقویت این مهارت هرچه زودتر اقدام کنید.

رمز عبور شادی،در دستان پدربزرگ

تو همچو باد بهاری گره گشا می باش
 شاید سخت باشد وقتی عید می شود، پدربزرگ ومادربزرگت 
نیستند که به دیدار آنها بروید. تک تک شادیهای کوچیک تان 
را در خانه آنها تجربه کردید و غم و غصه هایتان با دستان گرم 
آنها آرام گرفته است. یادتان می آید مادربزرگ و پدربزرگت 
در بدترین حالت خنده روی لباشان بود. شاید امروز فکر می 
کنید حال که در جوانی اینقدر افسرده ای، آیا می توانید مثل 
آنها شاد باشید و نوه هایتان ،تنها محل امن را برای شادیهاشان 

خانه شما بدانند.  
 موازنه شادی

برای این که شاد  باشید، لازم نیست راه بروید و قاه قاه بخندید. شادی 
و خرسندی در واقع یک حالت روانی متعادل است که می گذارد انرژی 
درونتان بخوبی در فعالیت های مختلف زندگی تان مصرف شود، نه 
این که فقط با تمرکز روی نکات منفی هدر برود. در این وضع ممکن 
است آن قدر انرژی مثبت اضافه بیاورید که هر کس کنارتان می نشیند 

احساس شادی و خرسندی پیدا کند.
استرس ممنوع

وقتی آرامش روانی دارید ناخودآگاه لبخندی بر لب و رفتاری توام با 
آرامش و تسلط از شما دیده می شود.ب رای این که در این موازنه به 
سر ببرید، سعی کنید فکر و ذهن خود را درگیر مسائل استرس زا و 
اسیر غم و اندوه نکنید. شاید باورتان نشود، اما بیشتر از آن که دریافت 
چیزی شما را خوشحال کند، بخشیدن و باز کردن گره از کار دیگران 

به شما شادی می دهد.
تجربیات تان را ببخشید

اگر سنی از شما گذشته است، قطعا چیزهای زیادی برای بخشیدن 
دارید. بخشش فقط ثروت نیست، شما تجربیاتی دارید که می توانید 
به دیگران هدیه دهید، روی گشاده، بخشیدن گناهان و خطاهای 
دیگران و بخشیدن کوچک ترین و زیباترین یادگارهای زندگی تان 
و راهنمایی هایی که با تجربه تان به دست آورده اید، همه و همه 
ثروت های بی انتهایی است که بخشیدنشان شما را غنی تر می کند 
و همراه با احساس خوب نیکی، حس روانی تسلط و رهایی را به شما 
ارزانی می دارد. این بخشیدن همان طور که گره را از ذهن شما و زندگی 
مردم باز می کند، بهار را به قلبتان هدیه می دهد. لازم نیست خبرها را 
مثل یک برنامه غذایی روزانه دنبال کنید. هفته ای یک بار هم که اخبار 
را گوش کنید در جریان همه چیز قرار می گیرید. باور کنید وضع دنیا 

آن قدر ها که خبر ها نشان می دهد قمر در عقرب نیست!
عشق بورزید، دوست بدارید

ما هر چقدر که بیشتر دوست داشته شویم، خوشحال تریم و همان 
قدر دوستمان دارند که دوست می داریم. پس گام اول برای خرسندی 
دوست داشتن و عشق ورزیدن  به همه چیز و همه کس است. مگر نه 
این است که همه بندگان خدا هستند و برترین عشق ها از آن خداست، 
پس چگونه می توان حاصل کارگاه هستی را دوست نداشت و آن را با 

خشم و نفرت نگاه کرد؟
بدبختی ها را مرور نکنید

درد و رنج در زندگی سهم همه است و بموقع سر می رسد. از این بابت 
خیالتان راحت باشد. پس نیازی نیست که دائم منتظر آن باشید یا از 
ترس از آن به سر ببرید یا حتی خودتان را به برای آن محدود و بدبخت 
تصور کنید. رنج ها انسان را صبور و بزرگ می کند و او را آماده می سازد 
تا برای مراحل مشکل تر زندگی آماده شود، بنابراین لزومی ندارد رنج ها 

را بزرگ تر و وخیم تر از آنچه هست جلوه دهید و دائم آنها را مرور کنید.

کافی است آنها را پشت سر و به مرحله جدید زندگی خود قدم بگذارید.
از خودتان مراقبت کنید

نمی گوییم خودخواه و متکبر باشید، اما از خودتان مثل عزیزترین 

کسی که دارید مراقبت کنید و خود را مثل همان شخص بخواهید.
ما وقتی کودکمان را دوست داریم او را با تمام عیب ها و حسن هایش 
می پذیریم، اما با خودمان چنین نیستیم. دائم خود را به سبب خطاهای 
سالیان گذشته سرزنش می کنیم، خودمان را به دلیل سالمندی، 

خستگی یا رنجوری دوست نداریم و سرزنش  می کنیم. اما تا وقتی که 
خودمان از خود بیزاریم، دیگران نیز نمی توانند از حضور ما لذتی ببرند.

کودکانه وقت بگذرانید
کودکان سرشار از زندگی و شادمانی هستند. در کنار کودکان بودن 
سبب می شود شما نیز انرژی آنها را جذب کنید و احساس جوانی و 
شادابی داشته باشید. پس اگر حوصله هم ندارید گاهی به بچه ها زنگ 
بزنید و بخواهید نوه هایتان را نزد شما بیاورند.آنها اگر در حد ساعاتی 
از روز آن هم چند وقت یک بار نزد شما بیایند بسیار برای شادمانی و 
سلامت شما مفید است.حتی اگر نوه ای ندارید، می توانید برنامه ای 
داشته باشید که گاه به گاه به کودکان بی سرپرست بهزیستی سر بزنید.

دنباله رو اخبار نباشید لازم نیست خبرها را مثل یک برنامه غذایی 
روزانه دنبال کنید. خوب است که به روز باشید، اما وسواس مطلع بودن 
از خبرهای روز شما را نگران و مشوش می کند. به هر حال اخبار اگر 
خیلی مهم باشد به گوش شما خواهد رسید. هفته ای یک بار هم که 
اخبار را گوش کنید در جریان همه چیز قرار می گیرید. باور کنید وضع 

دنیا آن قدر ها که خبر ها نشان می دهد قمر در عقرب نیست!
استراحت کنید

سعی کنید در زندگی بین بخش های مختلف و وجوه گوناگون آن 
تعادل برقرار کنید. یعنی برای همه چیزهایی که در زندگی اهمیت دارد 
وقت بگذارید. زمانی را به نظافت و زمانی را به تفریح اختصاص دهید. 
روی تقویم چک آپ های دوره ای و مراجعات به پزشکان را علامت 

بزنید و آن را فراموش نکنید.
ساعتی برای خنده

آخرین فیلم کمدی که دیدید کی بود؟تا حالا به نمایش طنز رفته 
اید؟چقدر می خندید؟ آخرین جوکی که برای کسی تعریف کرده اید، 
کی بود؟آخرین لطیفه ای را که شنیده اید به خاطر دارید؟از امروز 
تصمیم بگیرید،بخندید چرا که حتی چهره شما را تغییر می دهد و 

یک نوع ورزش است.
مشغول باشید

شاید شما هم این حدیث را شنیده باشید که مغز بیکار لانه شیطان 
است. اگر غم و غصه و ترس را از جلوه های شیطان در نظر بگیریم، 
می بینیم که مشغول بودن سبب می شود دچار غم و غصه و ترس و 
نگرانی نشوید. آموختن چیزهای جدید و پرورش جسم با ورزش از دیگر 

راه هایی است که می تواند شادمانی را به شما هدیه کند.
لباس شاد بپوشید 

سعی کنید لباسی بر تن کنید که دوست دارید و از دیدن آن حس 
رضایت خاطر به شما دست می دهد. راحتی و داشتن احساس خوب 
در یک لباس می تواند تاثیر زیادی در روحیه افراد داشته باشد. رنگ 
هم مهم است. فراموش نکنید رنگ ها هم برای خود زبانی دارند که 
روی ما تاثیر می گذارد،از رنگهای شاد استفاده کنید،به دل تان نگاه 

کنید نه به سن تان.
محیط زندگی

چینش وسایل خانه به نحوی که باعث مسرت و شادی ما شود نیز یکی 
از راه های کاهش افسردگی است. تحقیقات نشان داده اند که نوع قرار 
گرفتن وسایل خانه در کنار هم، می تواند انرژی مثبتی را به ما منتقل 
کند. استفاده از گل و گلدان در تزیین خانه همچنین رنگ های شاد 
و آرام بخش نیز می تواند موجب کاهش افسردگی و افزایش احساس 

شادمانی در شما شود.

طلاق والدین و تربیت کودکان بعد از طلاق
  تادیب و تربیت فرزندان بعد از طلاق می تواند چالش های 
بسیاری را ایجاد کند. گذشته از اینها، خود طلاق برای همه 
استرس زا است و برای کودکان طبیعی است تا مشکلات 
هم جدا  از  والدین شان  هنگامی که  را  ای  فزاینده  رفتاری 

می شوند از خود بروز دهند.
 همچنین، تک والد )پدر یا مادر مجرد( بودن اصلا کار ساده ای نیست. 
بدون شخص دیگری که مسئولیت مسائل را به عهده بگیرد یا از شما 
حمایت و پشتیبانی کند، تربیت فرزندان مسئولیت بسیار سنگینی را به 
شما تحمیل می کند. مسائل دیگر، مانند شرایط حضانت، زندگی شما 
بعد از طلاق را سخت تر و پیچیده تر می کند. کودکان بعد از طلاق به 

تادیب و تربیت اصولی و منسجم نیاز دارند.
 قوانین را دوباره بسنجید و ارزیابی کنید

 خیلی مهم است که بعد از جدایی و طلاق قوانین خانه را مورد بازبینی 
قرار دهید. ببینید می خواهید چه قوانینی را حفظ کنید و کدامیک را 
تغییر دهید. به عنوان مثال یک تک والد، شما ممکن است متوجه 
شوید در برخی زمینه ها باید سخت گیرتر باشید و در برخی موارد 

دیگر منعطف و ملایم تر. 
برای مثال، ممکن است تصمیم بگیرید که در مورد زمان خواب باید 
جدی تر و سختگیرتر باشید، اما در مورد تمیزکردن هر روزه اتاق خواب 
کودک چندان خشن و جدی نباشید. همه اینها بستگی دارد به اینکه 
چقدر به طور واقع بینانه می توانید کار و مسئولیت را تقبل کنید و چه 

مقدار مسئولیت به عهده فرزندتان قرار دهید. 
نیازی نیست قوانین شما دقیقا همانند قوانین والد دیگر باشد. کودکان 
به خوبی خودشان را با قوانین متفاوت در محیط های متفاوت تطبیق 
می دهند. همان طور که در خانه و مدرسه قوانین متفاوتی حاکم است، 
آنها می توانند خودشان را با قوانین متفاوت در خانه هر یک از والدین 
نیز تطبیق دهند.  خودتان را آماده شنیدن جملاتی از این دست کنید، 
»اما در خانه پدر تا هر وقت که بخواهیم می توانیم بیدار بمانیم،« یا 
»مامان ما را مجبور نمی کند که همه غذایمان را بخوریم«. فقط با 
ارامش و خونسردی متذکر شوید که در خانه شما قوانین متفاوتی 
حاکم است.  اغلب والدینی که حضانت فرزندان به آنها داده شده است 
قوانین بیشتر و جدی تری دارند، چون آنها با مسائلی از قبیل تکالیف 
منزل، زمان خواب و آماده شدن برای رفتن به مدرسه در صبح مواجه 
می شوند. در این میان، والدی که حضانت فرزند را به عهده ندارد معمولا 
فرزندان در تعطیلات و آخر هفته ها با او هستند بنابراین نیازی به 

قوانین سخت گیرانه ندارند.
 وضع کردن قوانین مشابه و یکسان کار بسیار دشواری است. چرا که 
شما و والد دیگر ممکن است سبک های تربیتی متفاوتی داشته باشید. 

بنابراین برای خانه خودتان قوانین خودتان را وضع کنید.
پیامدها و عواقب مشخص و واضحی را در نظر بگیرید

 آماده مواجه شدن با مشکلات رفتاری فزاینده ای باشید، مانند 
رفتارهای بازگشتی و پس رونده و رفتارهایی برای جلب توجه بیشتر. 
همچنین یک چشم تان باید متوجه رفتارهای احتمالی باشد که به 
شما هشدار می دهد فرزندتان برای مواجه با طلاق به کمک حرفه ای 

و مشاور نیاز دارد.  تصمیم بگیرید می خواهید چه عواقب و پیامدهای 
مثبت و منفی در نظر بگیرید. آماده باشید تا فرزندان قوانین را آزمون 
کنند و بسنجند، بنابراین اطمینان حاصل کنید که شما حد و مرزهایی 
با پیامدها و عواقب مشخص را وضع کرده اید. اغلب بعد از طلاق، 
فرزندان می خواهند بدانند که آیا شما خودتان قادرید از پس بدرفتاری 
های آنها بربیایید یا نه؛ گاهی با این مسائل می خواهند شما را به چالش 

بکشند.  اکثر کارشناسان بر این باورند که چنانچه مشکل رفتاری در 
خانه شما اتفاق افتاد، عواقب و پیامد نیز باید در خانه شما اعمال شود. 
اگر فرزندتان دقیقا قبل از اینکه به خانه والد دیگرش برود بدرفتاری 
کرده است، وقتی به خانه تان بازگشت او را باید با پیامد کارش مواجه 
کنید.  هرازگاهی والدین باید با هم سرپیامدها و عواقب و حتی تنبیه 
فرزندان، همکاری و توافق کنند. این می تواند بدین معنا باشد که اگر 
قرار است فرزندتان از امتیاز بازی ویدئویی اش به مدت 24 ساعت دقیقا 
از لحظه ای که می خواهد به خانه والد دیگر برود محروم شود، والد دیگر 
نیز باید به این تنبیه و پیامد احترام بگذارد. با این وجود، خانواده های 

بی شماری قادر نیستند چنین کاری انجام دهند.
 تادیب و تربیت همراه با جدیت و ثبات قدم 

گاهی اوقات والدین تادیب و تربیت فرزندان را نادیده می گیرند و مورد 
اغماض قرار می دهند، چون بعد از طلاق احساس بدی دارند. به هر 
جهت، کودکان دچار فشار روحی حتی از کودکان معمولی به تادیب و 
تربیت بیشتری نیاز دارند. توجه مثبت بیشتر و اطمینان خاطر بیشتری 
را برای فرزندتان فراهم کنید.  در تادیب و تربیت تان جدی و ثابت قدم 
باشید، بنابراین فرزندتان می داند در خانه از او چه انتظار و توقعی دارید. 
اگر در تربیت تان جدی و ثابت قدم نباشید این می تواند فرزندتان 
را دچار سردرگمی کند. اگر فرزندانتان بین خانه والدین پس و پیش 
شوند، آنها باید بدانند وقتی در خانه شما هستند چه انتظاراتی از آنها 

دارید.  ارتباطتان را با همسر سابق تان حفظ کنید. 
بهترین راهنما که چگونه فرزندان تان با طلاق کنار بیایند بستگی 
به رفتار و برخورد شما و همسرتان در طی طلاق و حتی بعد از آن 
دارد. سعی کنید هر وقت نیاز بود در مورد رفتار فرزندان تان با همسر 

سابق تان صحبت و مشورت کنید. 
برای مثال، همسرتان نیز باید در جریان نگرانی های فرزندتان و نیز 
پدیدارشدن مشکلات رفتاری فرزندتان قرار بگیرد. گفتگو و هم فکری 

با او برای حل اینگونه مشکلات می تواند خیلی مفید واقع شود.
 تا جایی که می توانید همانند یک تیم کار کنید

 والدینی که همانند یک تیم با هم کار می کنند معمولا در حل و 
فصل مشکلات رفتاری بعد از طلاق موفق تر هستند. زمانی که همه 
افرادی که به مشکلی اشراف دارند اقدام به همکاری می کنند، بسیاری 
از مسائل و مشکلات رفتاری به بهترین شکل حل و فصل می شود و 

برنامه مدیریت رفتار توسعه یافته تر می شود.
 اگر به هر دلیلی شما و همسر سابق تان نمی توانید به مثابه یک گروه 
با هم کار کنید، بر رفتارهایی که می توانید در خانه تان مورد توجه قرار 
دهید تمرکز کنید. تمرکز بر آنچه که تحت کنترل دارید می تواند نتایج 

بهتری را برای فرزندان تان به ارمغان بیاورد. 
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عبدالله احمدی: 

آنچه در پایان کاریک ماهه  کمیسیون بررسی برجام می توان به 
آن پرداخت این است که از ابتدای تشکیل آن همواره این دغدغه 
عنوان می شد که با سمت گرفتن این کمیسیون به سوی مسائل  

سیاسی و جناحی، استفاده انتخاباتی از آن نشود.
هر چند که ترکیب کمیسیون برجام نیز مورد انتقاد قرار گرفته 
و بسیاری از صاحب نظران، بیشتر اعضای آن را مخالف سرسخت 
مذاکرات و توافق هسته ای در دولت یازدهم می دانستند اما این 
انتقادات با دعوت این کمیسیون از سعید جلیلی و انتقادات وی از 

دولت شدت گرفت.

هشدار رئیس فراکسیون رهروان به برجامی ها
شاید اولین کسی که درباره جناحی شدن کمیسیون برجام 
هشدار داد، کاظم جلالی رئیس فراکسیون اصولگریان رهروان ولایت 
بود که از اعضای فراکسیون متبوعش تنها 7 نفر توانسته بودند به 

کمیسیون برجام راه پیدا کنند.
 جلالی که در حاشیه مراسم ختم برادر عبدالرضا رحمانی فضلی، 
وزیر کشور با خبرنگاران گفتگو می کرد، در پاسخ به سئوال خبرنگاری 
مبنی بر اینکه رویکرد جناحی برخی از نمایندگان حاضر در جلسات 
کمیسیون ویژه برجام چه تاثیری در روند بررسی خواهد گذاشت٬ 
گفت: به نظر می رسد نباید بگذاریم کمیسیون ویژه به ابزاری برای 
تبلیغات انتخاباتی تبدیل شود٬ چراکه رهبری نیز تاکید فرمودند که 
در بحث هسته ای از دو قطبی شدن جامعه جلوگیری کنیم.وی 
افزود:باید مراقب باشیم مبادا مسئله مهمی همچون برجام تبدیل به 
وسیله ای برای تبلیغات انتخاباتی و محل اختلاف جریان های سیاسی 
قرار گیرد زیرا اشتباه است اگر برجام را در فضای انتخابات مطرح 

کنیم.
ایالات  در  انتخاباتی  فعالیت های  آغاز  به  اشاره  با  جلالی 
تبلیغاتی  استفاده  شاهد  روزها  این  گفت:   آمریکا  متحده 
نوعی  به  و  هستیم  آمریکا  در  سیاسیون  سوی  از  برجام  از 
برجام به محوریت تبلیغات ریاست جمهوری تبدیل به محل 
اختلاف میان جریان های سیاسی در این کشور شده است و 
با  ریاست جمهوری  تبلیغات  را در بحث  برجام  آنها  شاهدیم 
شکلی دروغین مورد استفاده قرار می دهند ولی ما باید مراقب 
باشیم که اسیر این بازی سیاسی نشویم و از برجام در تبلیغات 

انتخاباتی استفاده نکنیم.

وقتی تلویزیون به جلیلی تریبون داد
به نظر می رسد که پس از این هشدارها بود که پخش تلویزیونی 
جلسات کمیسیون برجام متوقف شد؛ هر چند که این اقدام نیز مورد 
انتقاد بسیاری قرار گرفت و منتقدان معتقد بودند که رسانه ملی یا 
باید تمام جلسات را پخش می کرد و یا اینکه از ابتدا، هیچ یک از این 
جلسات را پخش نمی کرد. چراکه تصمیم رسانه ملی اینگونه برداشت 
شد که آن ها یک طرفه عمل کرده اند و جلساتی را که سعید جلیلی، 
رئیس سابق تیم مذاکره کننده هسته ای ) نامزد احتمالی مجلس 
دهم از حوزه انتخابیه مشهد( در آن حضور داشته و انتقادات بسیاری 
از دولت روحانی و رویکرد محمد جواد ظریف در مذاکرات کرده است، 
به طور کامل پخش کرده است که می تواند  به عنوان مثال در فیلم 

تبلیغاتی وی در انتخابات آتی مورد استفاده قرار گیرد.

عباسی نامزد احتمالی یکتا و پایداری در انتخابات  آتی
همچنین سخنان و نقل قول های فریدون عباسی،رئیس سازمان 
انرژی اتمی در دولت دهم نیز که با حاشیه مواجه شد و واکنش علی 
اکبر صالحی، عضو تیم مذاکره کننده فعلی و رئیس کنونی سازمان 

انرژی اتمی را به دنبال داشت در حالی بود که از وی نیز به عنوان یکی 
از اعضای اصلی لیست انتخاباتی جبهه یکتا، جبهه پایداری و حامیان 

محمود احمدی نژاد در انتخابات مجلس دهم یاد می شود.
صالحی در واکنش به سخنان عباسی گفت: »ممکن است فردا 
شجاعی پیدا شود که برود قلب رآکتور اراک را سرجایش بگذارد و 
با زن و بچه اش برود آنجا زندگی کند، آخر که چه؟ مگر شجاعت به 
این مسائل است، می خواهند 80 میلیون نفر را به دلیل اینکه بگویند 
شجاع هستند، به خطر بیندازند. مسائل ایمنی در هسته ای با ایمنی 
در ایران خودرو فرق دارد؛ شما اتفاق هایی مثل چرنوبیل را دیده اید؟ 

من آقای عباسی را به خدا واگذار می کنم.«
همچنین علی شمخانی، دبیر شورای عالی امنیت ملی نیز به 
رویکرد جناحی کمیسیون برجام واکنش نشان داد و  با بیان اینکه 
نگاه جناحی به برجام به هر شکلش، چه بخواهد به عنوان ابزاری در 
خدمت جناح خاصی قرار گیرد و چه بخواهد به عنوان ابزاری در 
جهت حذف جناح خاصی قرار گیرد، بزرگ ترین آفت ضدانسجام 
ملی است. وی درباره ضرورت انتخاباتی نشدن بررسی برجام گفت:این 
موضوع بزرگ ترین آفت ضدانسجام ملی است که باید همه از آن 

دوری کنیم.

برخورد دو گانه با مهمانان
اما نکته دیگری که می تواند احتمال فرضیه استفاده انتخاباتی از 
کمیسیون برجام را تقویت کند، مهمانان کمیسیون و رفتار اعضای 
کمیسیون با دعوت شدگان بود. به طوری که عباسعلی منصوری آرانی، 
نماینده مردم آران و بیدگل در مجلس گفته بود: »متأسفانه برخی 
از نمایندگان نسبت به بعضی میهمانان با احترام و نسبت به گروهی 
دیگر با تندی و بی احترامی برخورد می کنند اما مردم به خوبی متوجه 
انگیزه های برخورد دوگانه این نمایندگان می شوند«. آرانی گفته 
بود: »تیم مذاکره کننده کتابچه ای را به عنوان »برجام« در اختیار 
کمیسیون گذاشته و سؤال اینجاست که نتیجه شش سال فعالیت  

تیم آقای جلیلی در این جزوه کجاست؟!«
غلامعلی جعفر زاده ایمن آبادی عضو فراکسیون رهروان  ولایت نیز 
در این باره خاطرنشان کرد: نقدی که به شخص آقای جلیلی به عنوان 
مسئول مذاکرات هسته ای در دوره پیشین وارد است این است که 
ایشان درحالی که در گزارش های خود به انتقاد از عملکرد تیم فعلی 
مذاکره کننده هسته ای می پردازد که اساساً برای توضیح درخصوص 
عملکرد خود به جلسات دعوت شده و با این وجود درخصوص این که 
چرا ایشان در طول 6 سالی که مسئولیت داشتند، هیچ گام مثبتی 
برداشتند،هیچ توضیحی ندادند. در حالی که اعضای کمیسیون ویژه 
طوری به استقبال آقای جلیلی می روند که انگار رئیس مجلس وارد 
شده اشت. درحالی که ایشان مورد احترام و تکریم ویژه قرار می گیرد، 

اعضای تیم مذاکره کننده فعلی فقط به فلک بسته نشده اند!

عکس یادگاری بگیریم؛ انتخابات نزدیک است!
همچنین رفتار نمایندگان غیر عضو در کمیسیون نیز می تواند 
شائبه حضور آن ها در کمیسیون برجام  به دلیل استفاده تبلیغاتی از 
عکس و گزارش تصویری های این حضور در سایت شخصی نماینده 

در انتخابات آتی را در پی داشته باشد.
همچنان که غلامرضا تاج گردون عضو کمیسیون برجام در 
صفحه اینستاگرام خود با انتشار عکس نمایندگانی که روی پله های 
ساختمان مشروطه مجلس با یوکیا آمانو عکس یادگاری گرفته بودند، 
خطاب به نمایندگانی که خود را دلواپس می دانند نوشته بود: آمانو 
را خیانتکار به ایران می دانند ولی می  توانند با او عکس یادگاری 
بگیرند! درست مثل کسانی که روزی صد بار مرگ بر آمریکا می 
گویند ولی آرزو و آمال آن ها این است که برای خود و خانواده شان 

ویزای آمریکا بگیرند.

رهبرمعظم  انقلاب در جمع فرماندهان ارتش: 

علت دشمنی ها علیه انقلاب اسلامی
 ایستادگی ملت ایران است

رهبر معظم انقلاب اسلامی، علت دشمنی ها علیه انقلاب اسلامی را ایستادگی ملت 
ایران و صراحت و تسلیم نشدن در مقابل سیاست های استکبار خواندند و تأکید کردند: 
نیروهای مسلح باید با شتاب در پیشرفت ها و افزایش آمادگی های خود، چنان اقتداری 

ایجاد کنند که دشمنان حتی جرئت نکنند خیال تعرض را به ذهن خود راه دهند.

حضرت آیت الله خامنه ای صبح روز پنج شنبه در دیدار مسئولان و فرماندهان ارتش 
جمهوری اسلامی ، برنامه ریزی برای »فردای بهتر و پیشرفته تر ایران اسلامی« را در همه 
ی بخش ها ضروری دانستند و گفتند: آینده ی کشور به دست جوانانی است که باید قدر 
آنها را دانست و برای آنکه ایران فردا بتواند تواناتر، مقتدرتر و با زبان گویاتر در منطقه و دنیا 

ظاهر شود، باید نسل بعد را آماده تر، مصمم تر، دانشمندتر و شجاع تر پرورش داد.
رهبر انقلاب با اشاره به عقب ماندگی های مزمن و تاریخی کشور در اثر حکمرانی 
عناصر وابسته به خصوص در دوران پهلوی، افزودند: پیشرفت های امروز نیروهای نظامی در 
بخش های مختلف بسیار ارزشمند است اما با توجه به عقب ماندگی ها باید شتاب حرکت 
را افزایش داد و چنان اقتداری ایجاد کرد که دشمنان حتی جرئت نکنند خیال تعرض به 

مرزهای این کشور را به ذهن خود راه دهند.
ایشان مقاومت و ایستادگی ملت ایران در دوران هشت ساله دفاع مقدس را یک تجربه 
مهم و پیش روی همه دنیا خواندند و خاطرنشان کردند: نظام جمهوری اسلامی یک نظام 
مستقل است و از ابتدای انقلاب، سیاستهای خود را با صراحت دنبال کرده و از نهیب هیچ 

قدرتی و مخالفت با سیاستهای آن، واهمه ای ندارد.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به دشمنیهای جدی و سنگین در مقابل حرکت 
مستقل و شگفتی ساز ملت ایران، گفتند: دشمن به دنبال تسلیم شدن نظام اسلامی است 

و با کوتاه آمدن در مقابل او، دشمنیها برطرف نمی شود.
رهبر انقلاب افزودند: سربرآوردن ملت مستقلی که با زورگویان و وابستگان به آنها مخالف 
است، برای نظام سلطه قابل تحمل نیست، بنابراین در مقابل این ملت دشمنی می کنند 
و تصور اینکه »اگر فلان حرف را نزنیم یا فلان کار را نکنیم و ملاحظه دشمن را بکنیم، 

دشمنیها کم می شود«، تصور نادرستی است.
ایشان با اشاره به استقبال ملتها و همچنین برخی دولتهای غیر وابسته از حرکت مستقل 
ایران، گفتند: ملتها از مشاهده پیشرفت و دفاع صریح ملت ایران از منافع خود در مقابل 
قدرتها به وجد می آیند و در سفرهای خارجی مسئولان جمهوری اسلامی نیز هر جایی که 
از طرف دولتها به مردم اجازه اظهار علاقه داده شد، در طرفداری از ایران و مواضع صریح 

آن، شور و غوغا به پا کردند.
حضرت آیت الله خامنه ای در بخش دیگری از سخنانشان، با اشاره به اهمیت پژوهش 
و پیشرفتهای تحقیقاتی در نیروهای مسلح، گفتند: ظرفیتهای بسیار خوبی در دانشگاهها و 
مراکز تحقیقاتی کشور وجود دارد که باید ارتباطات علمی نیروهای مسلح با آنها تقویت شود.

رهبر انقلاب همچنین با تأکید بر اهمیت ورود به حوزه های ناشناخته نظامی و ابتکارات 
جدید، در خصوص رزمایشهای نظامی نیز خاطرنشان کردند: طراحی رزمایشهای نظامی 
باید به فضای جنگ و واقعیتهای میدان جنگ نزدیک باشد و برای تمام امکانات و تواناییهای 

دشمن، پیش بینی و آمادگی وجود داشته باشد.
در ابتدای این دیدار، امیر دریادار سیاری فرمانده نیروی دریایی ارتش گزارشی از 
مجموعه ماموریتها و فعالیتهای نیروی دریایی در زمینه های ساخت تجهیزات، اطلاعات، 
عملیات، توسعه علم و دانش، فناوری اطلاعات، امنیت خطوط مواصلاتی و توسعه دریایی 

کشور بیان کرد.

عراقچی:

ایران به دنبال سیاسی کردن حادثه منا نیست
معاون حقوقی و بین المللی وزارت امور خارجه در نشست وزیران امور خارجه عضو 
سازمان همکاری های اسلامی در نیویورک گفت: جمهوری اسلامی ایران به دنبال سیاسی 
کردن فاجعه منا نیست بلکه مسئولیت پذیری و شفافیت کامل در مورد این فاجعه را 

خواستار است.
وزیران امور خارجه عضو سازمان همکاری های اسلامی در حاشیه مجمع عمومی 

سازمان ملل با یکدیگر دیدار کردند. 
در حاشیه این جلسه که با هدف اعتراض به اقدامات تحریک آمیز رژیم صهیونیستی در 
حمله به مسجد الاقصی و تلاش در تغییر هویت اسلامی آن صورت گرفت، قطعنامه ای از 
سوی وزیران خارجه کشورهای عضو سازمان همکاریهای اسلامی در حمایت از فلسطین 

صادر شد.
سید عباس عراقچی معاون حقوقی و بین المللی وزارت امور خارجه که ریاست هیات 
ایرانی در این نشست را به عهده داشت در واکنش به سخنان وزیر خارجه عربستان که 
در این جلسه از سیاسی شدن حادثه مکه انتقاد کرده بود؛ ضمن ابراز تسلیت به جهان 
اسلام خطاب به وزیر امور خارجه عربستان گفت که در این حادثه تاسف آور جان هزاران 
نفر از حجاج از دست رفته است که 465 نفر از آنها ایرانی بوده اند. پس از گذشت 8 روز 
از این حادثه نزدیک به 200 نفر از حجاج ایرانی همچنان مفقود هستند و اطلاعاتی در 
مورد سرنوشت آنها در اختیار خانواده های آنها قرار نگرفته است و متاسفانه احتمال می رود 

همگی کشته شده باشند. 
وی تاکید کرد:جمهوری اسلامی ایران به دنبال سیاسی کردن این حادثه نبوده بلکه 
خواستار مسئولیت پذیری و شفافیت کامل در مورد این حادثه است و اینکه عربستان با 
قبول مسئولیت خود و عمل به تبعات این مسئولیت، اقدامات لازم را برای جلوگیری از 

چنین حوادثی در آینده اتخاد کند.
الجبیر: مقصران حتما مجازات می شوند

عادل الجبیر وزیر خارجه عربستان در پاسخ گفت ما هم در پی شفافیت و تحقیق و 
بررسی موضوع هستیم و کسانی که قصور کرده اند قطعا به مجازات خواهند رسید. ما درس 
های خود را از این حادثه گرفته ایم و کلیه ترتیبات لازم را برای عدم تکرار چنین فجایعی 

در آینده بکار خواهیم گرفت.

علی خرم، سفیر اسبق ایران در سازمان ملل

تندروها محبوبیت ظریف را 
خطری برای خود می دانند

علی خرم دیپلمات سابق وزارت خارجه معتقد است که داشتن روابط خصمانه در عرف 
دیپلماتیک هیچ منافاتی با رعایت احترام متقابل ندارد.

علی خرم نماینده اسبق ایران در مقر اروپایی سازمان ملل گفت: رد نکردن دست اوباما 
از سوی دکتر ظریف عین الفبای دیپلماتیک بوده است.

وی افزود: آقای ظریف با این اقدام شان 80 میلیون ایرانی را حفظ کردند. در گذشته 
کشور ژاپن و آمریکا در جنگ جهانی روابط به شدت خصمانه ای داشتند اما سفیر ژاپن به 
کرار به وزارت خارجه آمریکا دعوت می شد و از او پذیرایی می کردند و گهگاه با او مشاوره 
هم انجام می شد. داشتن روابط خصمانه در عرف دیپلماتیک هیچ منافاتی با رعایت احترام 

متقابل ندارد.
خرم اضافه کرد: مخالفین آقای ظریف افرادی هستند که محبوبیت ایشان را خطری 
جدی برای موقعیت فعلی خود می بینند و به هر روشی  برای  تخریب  شخصیت ایشان 
متوسل می شوند. این آقایان هر بار به عناوین مختلف به وزیر خارجه حمله می کنند. برخی 
از این آقایان، افرادی هستند که از مدیران و مجریان دولت نهم و دهم بودند و هم اکنون 
عملکرد مطلوب آقای دکتر روحانی و همچنین آقای ظریف باعث آشکار شدن اشتباهات آن 
دولت درعرصه صنعت ،اقتصاد و سیاست خارجی شده است. به همین دلیل، از هر فرصتی 

برای ضربه به آنان استفاده می کنند.
این دیپلمات سابق وزارت خارجه به »تیک« گفت: اقتصاد ایران در سال 84 رتبه 4 
منطقه بوده است و این درحالی است که در سال 92 ایران به رتبه 13 تنزل پیدا کرد 
،بدیهی است که همه می دانند که عملکرد دولت نهم و دهم برای منافع ملی بسیار مخرب 
بوده و آن افرادی که مسبب این اتفاق بد بوده اند امروز با این قبیل اتهامات سعی در منحرف 

کردن ذهن مردم دارند تا عملکرد منفی خودشان را پنهان نگه دارند.
وی ادامه داد: عده ای دیگر از مخالفین آقای روحانی و ظریف از این هراس دارند که با 
توجه به محبوبیت روز افزون ایشان در نزد مردم در انتخابات سال 96 دیگر فضا برای حضور 
آنها باقی نماند لذا با توسل به توهین و تخریب این دو شخصیت محبوب مردم سعی در 

ایجاد موقیعتی برای خود در آن انتخابات پیش رو دارند.
دکتر خرم در پایان گفت: برخی از افرادی که از همان ابتدا با ایجاد نا امیدی در اذهان 
مردم سعی در زیر سؤال بردن برجام داشتند امروز شاهدند که آقای روحانی و دکتر ظریف 
این برنامه را به خوبی پیش برده و به نتیجه رساندند و اگر این روند به همین شکل پایان 
یابد، دیگر تمام اهرم ها از دست شان خارج می شود، لذا برای کارشکنی در روند به پایان 
رسیدن برجام از هیچ اقدامی فروگذار نخواهند بود اما از این غافل هستند که این موضوع 

تمام شده است و حتی کنکره آمریکا هم نتوانست مانعی بتراشد.
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عکس یادگاری با آمانو و تریبونی برای جلیلی ؛اخبار

استفاده انتخاباتی از کمیسیون برجام از ادعا تا واقعیت

مریم محمدپور: 

عبدالرضا داوری به دنبال شکایت ناطق نوری از او به جرم نشر 
اکاذیب، تهمت و افترا به سه سال حبس قطعی محکوم شده بود 
اما داوری از ناطق حلالیت خواست و او هم بخشید. تهمت زدن در 
نزدیکان دولت بهار محدود به داوری نبود. بیش از هر کسی شخص 
رئیس دولت در این زمینه ید طولایی داشت و مشهودترینش 
سخنان او در مناظره انتخاباتی در سال 88 بود. سخنان او درباره 
خانواده ناطق و هاشمی باعث شد که شیخ نور طی این سالها، عطای 

کنش سیاسی را به لقایش ببخشد.

ویرانه ای که تحویل دولت یازدهم شد
بسته شدن پرونده دولت پاک دستان )دولت های نهم و دهم( با 
باز شدن یک به یک پرونده های تخلفات مالی این دولت همراه بود. 
اعضای دولت یازدهم که به تعبیری "ویرانه ای" تحویل گرفته بودند 
هر روز گوشه ای از این ویرانی ها را با مردم در میان می گذاشتند. 
واریز 16 میلیارد تومانی از حساب دولت به حساب شخصی دانشگاه 
ایرانیان، رشوه 30 هزار ریالی ناظران ساخت مسکن مهر برای تایید 
هر یک متر بنا، وصول نشدن شش گونی چک در مناطق آزاد، 
سرقت شش کشتی در مناطق آزاد، واگذاری رایگان 20 هکتار از 
اراضی منطقه آزاد قشم، تخلف 9 هزار میلیارد تومانی در فرودگاه 
قدیم قشم، تخلف چهار هزار میلیارد تومانی در بندر درگهان، فساد 
32میلیاردی در صندوق رفاه دانشجویی وزارت علوم ، گم شدن سه 
دکل نفتی و... تنها بخشی از تخلفاتی بود که طی دو سال گذشته 
مقامات دولتی از اکبر ترکان مشاور ارشد رئیس جمهور و رییس 
مناطق آزاد تجاری گرفته تا وزرای نفت و صنعت، و در راس آنها 
اسحاق جهانگیری معاون اول رییس جمهور از آنها رونمایی کرده اند. 
جهانگیری، معاون اول دولت یازدهم مستنداتی دارد که حکایت از 

تخلفات 294 میلیارد دلاری احمدی نژاد می کند.

شاکیان احمدی نژاد
محمود احمدی نژاد رئیس دولتی که خود را پاکدست ترین 
دولت تاریخ ایران می دانست، در تعداد شکات سردرمدار است. 
شاکیان  احمدی نژاد متعددند. از رئیس مجلس و رئیس کمیسیون 
اصل نود گرفته تا 9 شاکی خصوصی که تنها نام یکی از آنها -یعقوب 
خلیل نژاد- در فضای رسانه ای کشور منتشر شده است. همه 
پرونده ها در شعبه 76 دادگاه کیفری استان تهران مفتوح است، به 
جز یکی که مربوط به همان شاکی خصوصی شناخته شده است 
که از اعتراضش به دلیل مسائل حاشیه ای یکی از سفرهای استانی 
احمدی نژاد انصراف داده است. چه بسا او به عنوان مطلع هم باید 
رفت و آمد زیادی به دستگاه قضا داشته باشد. چه در پرونده تخلفات 
سازمان تامین اجتماعی، چه در پرونده اختلاس های میلیاردی و... 
اما او تمایلی به حضور در جلسات دادگاه ندارد. حتی وقتی برای 
پاسخگویی به شکایت نمایندگان احضار می شود هم به بهانه اینکه 
احضاریه ای به دستش نرسیده، در جلسات حضور نمی یابد. )اینجا( 
شاید سه سال پیش که احمد توکلی صراحتا اعلام کرد »اصلی 
ترین افراد دور احمدی نژاد، یا منحرفند یا متهم به فساد مالی، یا 

هردو« به خوبی می دانست در روزهایی که مرد آرادانی سیاست 
ایران و همراهانش در سیاست حضور ندارند، برگه های فساد مالی 

آنها یکی بعد از دیگری رو خواهد شد.

بزرگترین اختلاس در تاریخ ایران
عملکرد دولت های احمدی نژاد با شکایت های زیادی همراه شد. 
هم میزان صحبت های بی پایه و اساس زیاد بود و هم تخلفات مالی، 
به طوری که بزرگترین فساد اقتصادی در دوره او رقم خورد. شهریور 
90؛ بمب خبری منفجر شد که تا مدت ها همه را مات و مبهوت 
کرده بود. رسانه ها از کشف اختلاسی بزرگ در بانک های ایران خبر 
دادند که مه آفرید امیرخسروی عامل این اختلاس توانسته مبلغ 3 
هزار میلیارد تومان را از شبکه های بانکی ایران به سرقت ببرد. در این 

اختلاس پای 7 بانک از جمله بانک صادرات، به میان آمد. 
در دادگاه رسیدگی به پرونده مه آفرید نام برخی مقامات دولتی 
و نزدیکان احمدی نژاد مطرح شد که تاکنون تکلیف آنها مشخص 

نشده است.

معاون اول دولت پاکدست
محمدرضا رحیمی در دولت دهم محمود احمدی نژاد، معاون اول 
رئیس جمهور ایران بود. او که همزمان با معاون اولی، ریاست ستاد 
هماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادی را نیز برعهده داشت، در حال 
حاضر به جرم تحصیل مال نامشروع در زندان به سر می برد. گفته 
می شود اتهام رحیمی، ارتباط گسترده وی با اختلاس در بیمه ایران 
و حمایت از قاچاقچیان همچون یدالله روزچنگ بوده است. البته 
حمایت های احمدی نژاد از رحیمی در دوران ریاست جمهوری اش 
مانع از بازداشت وی در آن زمان گردید، اما این حمایت به دوران 
محکومیت او تعمیم نیافت و چند روز پیش از رفتن رحیمی به 
زندان اوین، دفتر احمدی نژاد در بیانیه ای از او تبری جست و گفت 

همه تخلفات رحیمی مربوط به دوران سازندگی است. رحیمی نیز 
در پاسخ از ماجرای پول گرفتن 170کاندیدای مجلس هشتم پرده 
برداشت. سرانجام در 26 بهمن سال گذشته رحیمی برای گذراندن 

5 سال حبس راهی زندان اوین شد.

مرتضوی و تصرف غیرقانونی اموال دولتی
سعید مرتضوی یک قاضی جنجالی بود که در پرونده های 
متعددی نامش بر سر زبان ها افتاده است و در جریان ماجراهای 
مسئولیتش در بازداشتگاه کهریزک، جای قاضی و متهم عوض شد. 
او در آن زمان از دستگاه قضا جدا شد و وارد مجموعه دولت شد و 
بر صندلی مدیرعاملی سازمان تامین اجتماعی تکیه زد. اما نشستن 
روی این صندلی هم برای او کم حاشیه نبود. مرتضوی در چندماه 
حضورش در راس تامین اجتماعی با ابهامات و عملکرد اقتصادی 

پرسوالی روبرو و در 17 بهمن سال91  بازداشت شد. 
تصرف  اجتماعی،  تأمین  سازمان  سرپرست  بازداشت  علت 
غیرقانونی در اموال دولتی اعلام شد و دست آخر قاضی مرتضوی 

مجرم شناخته شد. 
دادستان سابق عمومی و انقلاب تهران به صورت دائم از احراز 
شغل قضا انفصال پیدا کرد و همچنین به مدت 5 سال از احراز 
مشاغل دولتی نیز منفصل شد و پس از آن در مرداد ماهی که 
گذشت و در ادامه بررسی پرونده، سعید مرتضوی به رد مال و 
تحمل یک سال حبس در پرونده شکایت سازمان تامین اجتماعی 
محکوم شد، او البته از اتهام معاونت در قتل در پرونده کهریزک تبرئه 
شد. اما با باز شدن پرونده دادگاه بابک زنجانی، احتمالا پای سعید 

مرتضوی دوباره به دادگاه باز می شود.

شکایت از بقایی به خاطر پس ندادن خودروهای دولتی
نوزدهم خرداد ماه، سخنگوی قوه قضاییه بازداشت حمید بقایی، 

معاون اجرایی و رئیس سابق مناطق آزاد دولت قبل را خبر داد که 
تا به امروز دلیل این باز داشت مشخص نشده است. در همین باره 
را  بقایی  بازداشت  نژاد علت  جوانفکر، مشاور رسانه ای احمدی 
شکایت نهاد و مسئله صندوق شهیدان رجایی و باهنر اعلام کرد. 
به هر صورت دلیل شکایت هرچه بوده، پس ندادن خودروهای 
دولتی نبوده، چرا که اکبر ترکان، مشاور ارشد رئیس جمهور روز 
هفتم مرداد ماه از شکایت شورای هماهنگی امور مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی از حمید بقایی، به دلیل برخی ساخت  و سازها در مناطق 

آزاد و خودروهایی که گرفته اند و هنوز پس نداده اند، خبر داد. 
جوانفکر و توهین به حجاب

برخی از نزدیکان احمدی نژاد هنوز دوران دولت دهم سرنیامده 
بود، پایشان به دادعلی اکبر جوانفکر، مشاور مطبوعاتی و رسانه ای 
محمود احمدی نژاد و مدیر موسسه ایران در آن دوران بود. او 
در تاریخ 29 آبان 1390، به دلیل »چاپ مطالب خلاف موازین 
اسلامی« به شش ماه و »انتشار تصاویر خلاف عفت عمومی« به 
شش ماه دیگر و در مجموع به یک سال زندان و همچنین سه 
سال محرومیت از فعالیت های مطبوعاتی محکوم شد. از دیگر دلایل 
محکومیت جوانفکر، مصاحبه او با روزنامه اعتماد درباره عملکرد قوه 
قضائیه و سخنان دادستان کل کشور و توهین به حجاب اسلامی 
در ویژه نامه خاتون اعلام شد. جوانفکر در روز 30 آبان 1390 یک 
نشست مطبوعاتی در موسسه مطبوعاتی ایران برگزار و اظهارات 
خود در گفتگو با روزنامه اعتماد را تکرار و به حکم صادر شده 
اعتراض کرد. ماموران امنیتی دادستانی تهران اما در همان روز 
به ساختمان موسسه مطبوعاتی ایران رفته و جوانفکر را بازداشت 

کردند. 

شکایت از رسانه هایی که اخبار تکذیب شده را منتشر 
می کنند

 آخرین خبری هم که از شکایت از نزدیکان احمدی نژاد منتشر 
شده، مربوط به رسانه های نزدیک به اوست. به دنبال انتشار خبری 
دروغ در هفته نامه 9 دی درباره محکومیت اسحاق جهانگیری در 
دیوان محاسبات کشور و انعکاس آن در سایت رجانیوز، شکایت 
از هفته نامه 9 دی و سایت رجانیوز توسط واحد حقوقی ریاست 
جمهوری به جریان افتاده است. هفته نامه و سایت مذکور در حالی 
اقدام به انتشار این خبر دروغ کرده اند که پیش از این نیز در روزنامه 
رسالت منتشر شده بود و دفتر معاون اول رییس جمهور با استناد 
به اعلام نظر رسمی دیوان محاسبات، اصالت این خبر را تکذیب و 
روزنامه رسالت نیز در تاریخ 94/5/24 اقدام به انتشار تکذیبیه دفتر 

معاون اول رییس جمهور کرد.

این قصه سر دراز دارد
به گفته معاون پیشین امور تقنینی معاونت پارلمانی رئیس 
جمهور، »تخلفات دولت قبل که تاکنون مورد اشاره قرار گرفته، 
قطره ای از از یک دریا است که شرح کاملش نیازمند نوشتن یک 
مثنوی 70 من است.«. امروز شنبه قرار است که اولین دادگاه بابک 
زنجانی برگزار شود و احتمالا از این پس هم برگ های تازه ای از این 

مثنوی هفتاد من رو خواهد شد.

شکایت های پی در پی  از دولتی که بنای پاکدستی را داشته است

سریال رفتارهای احمدی نژاد و دوستانش

آیت الله غرویان مطرح کرد:

درخواست ورود دادستان به ماجرای توهین به ظریف
آیت الله غرویان معتقد است که عدم روی گردانی ظریف از اوباما 

در هنگام مواجهه با او مطابق با فقه اسلامی بوده است.
آیت الله غرویان معتقد است که عدم روی گردانی ظریف از اوباما 

در هنگام مواجهه با او مطابق با فقه اسلامی بوده است.
 استاد حوزه و دانشگاه در رابطه به توهین روز چهارشنبه یکی 
از نمایندگان به وزیر خارجه به خبرنگار »انتخاب« گفت: دادستان 
کل کشور می بایست این اقدام را به طور جدی پیگیری کرده و به 
آن ورود پیدا کند. با توجه به اعتمادی که مقام معظم رهبری به تیم 
مذاکره کننده دارد این قبیل رفتارها تشویش اذهان عمومی است و 

باید قوه قضاییه وارد عمل شود و با آن برخورد کند.
وی افزود: از زمانی که دکتر روحانی در آن انتخابات تاریخ ساز 
به پیروزی رسیدند بعضی از افراطیون که در آن انتخابات از جانب 
مردم ناکام شدند اقدام به سلسله حرکت هایی می کنند که صرفا 
به جهت عقده گشایی  و  زیر سؤال بردن عملکرد مطلوب دکتر 
روحانی و تیم مذاکره کننده بلاخص آقای ظریف بوده و متأسفانه 

چیز جدیدی نیست.
غرویان ادامه داد: دست دادن آقایان ظریف و اوباما دو صورت 
دارد، اگر از جانب آقایان کری و اوباما از قبل برنامه ریزی شده باشد 
این اقتدار ایران است که رییس جمهور آمریکا حاضر شده با وزیر 

خارجه ما دیدار کند و از قبل برای آن برنامه ریزی کرده است.
استاد حوزه و دانشگاه اضافه کرد: همانطور که می دانید در عرف دیپلماتیک، دیدار 

رئیس جمهور  با فردی غیر هم سطح رایج نیست، بنابراین به نظر می رسد این مصافحه 
از قبل برنامه ریزی شده نبوده، با این حال اگر چنین باشد، برخورد آقای ظریف کاملا 

منطبق بر فقه اسلامی بوده است، چرا که رعایت ادب، از بدیهیات 
دین اسلام است.

وی تصریح کرد: افرادی که به آقای ظریف توهین می کنند 
کاملا از فقه اسلامی بی خبر هستند. مبانی فقهی ما درهیچ کجا 
اجازه بی ادبی نمی دهد و برخورد آقای ظریف کاملا نشأت گرفته 

از ادب اسلامی است.
غرویان در ادامه افزود: امام حسین )ع( در واقعه عاشورا نماینده 
ای به جهت مذاکره و دیدار با عمر سعد فرستادند و با آنها مذاکره 
کردند، این از منطق و عقلانیت اسلام است. بنابراین رفتار آقای 

ظریف کاملا نشان دهنده اخلاق اسلامی و فرهنگ ایرانی است.
استاد حوزه و دانشگاه خاطرنشان کرد: دکتر ظریف منطقشان را 
در این 2سال مذاکره نشان داده و هرگز از حقوق ملت ایران عدول 

نکردند و هیچ گاه سرتعظیم مقابل استکبار جهانی خم نکردند.
وی در پایان با بیان اینکه دشمنی ایران با آمریکا دشمنی با 
ملت آمریکا نیست، گفت: خصومت تهران با واشنگتن به دلیل این 
است که در دهه های اخیر کاخ سفید به صورت گرگ و میش 

رفتار کرده است.
لازم به ذکر است که بهرام بیراوند روز چهارشنبه خطاب به وزیر 
خارجه گفت: »آقای ظریف غلط زیادی کرده که به عنوان وزیر 
خارجه چنین کاری کرده و دلش خواسته با رئیس جمهور آمریکا 

دست بدهد! ای کاش اندازه یک جوجه خروس غیرت دینی داشتند.«
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من، نور وحى و رسالت را مى دیدم و رایحه 
نبوّت را مى بوییدم . فریاد )ناله( شیطان را در 
هنگامى كه وحى بر ایشان، نازل شد، شنیدم.
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امروز؛ اولین جلسه دادگاه بابک زنجانی
گفته می شود: امروز )شنبه 11 مهر( اولین جلسه دادگاه بابک زنجانی، متهم نفتی بعد از 22 ماه 
بازداشت به ریاست قاضی صلواتی برگزار می شود.  اولین  جلسه دادگاه بابک زنجانی و دو متهم دیگر 
سرانجام بعد از 22 ماه بازداشت، فردا )شنبه 11 مهر( در شعبه 15 دادگاه انقلاب ریاست قاضی صلواتی 
و دو قاضی دیگر برگزار می شود. رسول کوهاپه زاده وکیل بابک زنجانی در گفتگو با خبرنگار باشگاه 
خبرنگاران جوان در خصوص علنی برگزار شدن دادگاه موکلش اظهار داشت: هم به عنوان یک شهروند 
و هم به عنوان وکیل مدافع بابک زنجانی به دلایل متخلف موافق علنی برگزار شدن دادگاه هستم که 

مورد قبول دادگاه قرار نگرفته است.

سعودی ها از بالا دستور داشتند
گفته می شود: معاون کنسولی،  امور مجلس و ایرانیان وزارت امورخارجه گفت: روند کارهای 
اجرایی و همکاری با عربستان سعودی در موضوع حادثه منا، روند خوبی است. حسن قشقاوی با اشاره 
به برگزاری جلسه مشترک با طرف سعودی و تشکیل یک کمیته عالی در سطح پنج وزارتخانه با حضور 
قائم مقام، معاون،  امرای ذی ربط ارتش،  بخش انتظامی پلیس و مسئول امنیت حجاج افزود: در این 
کمیته طرف سعودی اطمینان داد همانطور که حادثه جرثقیل در کمیته ای در حال بررسی است، این 
حادثه را هم بررسی می کنند و علت حادثه را شفاف اعلام خواهند کرد. وی گفت: این اراده مسئولان 
عربستان است که ابعاد مختلف قضیه را بررسی کنند و تاکید آنان بر همکاری با ماست. وی افزود: 
اصل تشکیل جلسه به دستور ولیعهد اول آقای محمد بن نایف بوده است و آن ها گفتند که ما موظف 

هستیم در چارچوب مطالباتی که طرف ایرانی دارد با شما همکاری کنیم و دستور از بالا آمده است.

علی دایی عزادار شد
گفته می شود: علی دایی سرمربی تیم فوتبال صبای قم در قم از دست دادن دایی خود به سوگ 
نشست. دایی علی دایی جزو حاجیانی بود که در سرزمین منای عربستان و به علت بی کفایتی مسئولان 
آل سعود دچار حادثه شد که امروز به خانواده دایی خبر رسید که دایی سرمربی تیم فوتبال صبای قم 

در این حادثه جان خود را از دست داده است و به این ترتیب علی دایی هم داغدار شد.

دست دادن و روبوسی با حجاج تا دو هفته ممنوع
گفته می شود: معاون مدیریت توسعه و منابع انسانی دانشگاه علوم پزشکی همدان گفت: همه 
افراد باید تا دو هفته بعد از ورود حجاج به کشور از دست دادن و روبوسی کردن با آن ها بپرهیزند. 
دکتر »حیدری مقدم« با بیان این که احتمال ورود ویروس کورنا به کشور وجود دارد، تصریح کرد: 
علائم این بیماری تب بالای 38 درجه، سرفه و تنگی نفس حاد است که باید به شدت مد نظر قرار 
گیرد. وی اظهار کرد: همه افراد باید سعی کنند از دو تا 14 روز از دست دادن و روبوسی کردن با 
حجاج خودداری کرده و در صورت روبوسی دست و صورت خود را در کم ترین فاصله زمانی ممکن 
شست وشو دهند. دکتر حیدری مقدم با بیان این که مرگ و میر این بیماری 40 درصد است، افزود: 
تشخیص این بیماری از راه خلط است که از آن نمونه گیری می شود و به وسیله ترشحات و خون و 

فرآورده های منتقل می شود.

4 دیپلمات در بین جانباختگان فاجعه منا
گفته می شود: سازمان حج و زیارت طی اطلاعیه ای تعداد جانباختگان ایرانی فاجعه منا را 464 
نفر اعلام کرد. غضنفر رکن آبادی سفیر پیشین ایران در لبنان، احمد فهیما معاون اداره نمایندگی های 
تشریفات وزارت خارجه ، محمدرحیم آقایی پور سفیر سابق جمهوری اسلامی ایران در اسلوونی ، 

حسینی مقدم سرکنسول ایران در مرو جز این جانباختگان این فاجعه محسوب می شوند.

ادبیات عجیب یک سایت در انتقاد از ظریف
گفته می شود: مدیرمسئول سایت صراط نیوز در یادداشتی با عنوان »آیا ظریف مردم را »خر« 
فرض کرده است؟« به انتقاد از دست دادن ظریف و اوباما پرداخته است. همانطور که از تیتر عجیب 
این یادداشت برمی آید در آن انتقادهای تندی با ادبیاتی نامناسب نسبت به ماجرای دست دادن ظریف 

و اوباما به میان آمده است.

یک درخواست ویژه از رئیس مجلس درباره بابک زنجانی
گفته می شود: امیرعباس سلطانی نماینده مردم بروجن و عضو کمیته پیگیری پرونده زنجانی در 
مجلس در گفت و گو با باشگاه خبرنگاران جوان گفت،اخیرا از گفته های یکی از دوستان مطلع شدیم که 
قوه قضائیه نامه ای به شخص علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی، نوشته و درپی آن خواستار 

ارسال مدارک و اطلاعات نمایندگان پیرامون پرونده زنجانی به قوه قضائیه شده است.

پاسخ وزارت بهداشت به ادعای عجیب سعودی ها
گفته می شود: وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی روز پنجشنبه ادعای رسانه های 
سعودی مبنی بر این که وزیر بهداشت کشورمان در کنفرانس مطبوعاتی با همتای سعودی خود 
حادثه منا را امری خارج از کنترل و خواست خداوند دانسته است، به شدت تکذیب کرد. پایگاه 
خبری – اطلاع رسانی وزارت بهداشت تأکید کرد، براساس گزارش های دریافتی از عربستان، در 
تمامی مذاکرات با مسؤولین عربستان تاکید شده است که حادثه منا ناشی از خطای انسانی و کم 
تجربگی مسؤولین مربوطه و قابل پیشگیری بوده است؛ و ارتباط آن به قضا و قدر غیر منطقی است. 
پیشتر روزنامه سعودی الریاض در خبری عجیب ادعا کرده بود: "وزیر بهداشت ایران از تلاشهای 
عربستان و همکاری و پاسخگویی در تعامل با حادثه و ارائه همه خدمات بهداشتی و امدادرسانی 
به همه مجروحان تمجید کرد، و گفت که دشواری مأموریت دولت عربستان و تلاشهایش در ارائه 
خدمات در موسم حج را درک می کند" .. و "این حادثه امری خارج از کنترل بود و ما تسلیم خواست 

و اراده خداوند هستیم."

نامحرمانه

درنظر دارد  انتقال تمامی اجساد 

 ، منازل  درب   ( شهر  سطح  از 

مراکز درمانی ، جاده های حوزه 

استحفاظی استان قم و غیره ...(  

به  بهشت معصومه)س( را از طریق 

برگزاری مناقصه  برای یک دوره یکساله  

به پیمانکاران واجد شرایط واگذار نماید.

لذا  متقاضیان می توانند جهت اطلاع 

از شرایط و دریافت  اسناد از تاریخ نشر 

آگهی نوبت دوم  به مدت ۱0روز در 

ساعات اداری به امور پیمانهای سازمان 

شماره  با  نیاز  صورت  ودر  مراجعه 

1530تماس حاصل نماید.

ضمنا سازمان  دررد یا قبول هریک از 

پیشنهادات مختار بوده  و هزینه آگهی 

بر عهده برنده مناقصه  خواهد بود.

سازمان آرامستان های 
شهرداری قم

روابط عمومی سازمان آرامستان های شهرداری قم

آگهی مناقصه )نوبت اول(

اخبار
آیت الله مکارم شیرازی:

 کمیته امداد درباره منابع درآمدی 
شفاف سازی کند

رییس و اعضای هیات امنای کمیته امداد امام خمینی )ره( روز پنجشنبه 
با تعدادی از مراجع عظام در قم دیدار و گفت و گو کردند. 

آیت الله ناصر مکارم شیرازی در این دیدارگفت: باید با شفاف سازی درمورد 
منابع درآمدی کمیته امداد امام خمینی )ره( تمام سمپاشی ها علیه این نهاد را 
خنثی کرد.  وی اظهار داشت: گاهی مطالبی مبنی بر اینکه مثلا قسمت زیادی 
از کمک های مردمی به کمیته امداد صرف هزینه های پرسنلی این نهاد می 

گردد، پخش می شود که شما باید شفاف سازی کنید.
وی تصریح کرد: کمیته امداد باید به مردم بگوید که تعداد پرسنل این نهاد 
پس از هیات امنایی شدن آن کاهش یافته و حقوق پرسنل از محل پول های 
دولتی و منابع دیگر داده می شود تا آنان از اینکه کمک های آنها به دست 

نیازمندان می رسد، اطمینان کافی پیدا کنند. 
آیت الله مکارم شیرازی با بیان اینکه سرمایه هر تشکیلاتی اعتماد است، 

افزود: باید کمیته امداد هر چه بیشتر اعتماد مردم را به خود جلب کند.
وی تصریح کرد: کمیته امداد امام خمینی درحال حاضر در بین مردم 
خوشنام است و مردم ترجیح می دهند، کمک های خود به محرومان را بیشتر 
از این طریق انجام دهند. وی خاطر نشان کرد: این نهاد در عین اینکه نباید 
بگذارد اعتماد مردم به عنوان بزرگترین سرمایه اش متزلزل شود، باید برای 

افزایش بیش از پیش آن نیز تلاش کند.
این مرجع تقلید همچنین خبر رسانی مستمر و شفاف را برای افزایش 
اعتماد عمومی نسبت به کمیته امداد ضروری عنوان کرد و افزود: این نهاد باید 
در خصوص تمام عملکردها و فعالیت های خود در زمینه های مختلف همواره 
آمار و اطلاعات دقیقی را ارایه نماید. وی با بیان اینکه ضعف در خبر رسانی و 
اطلاع رسانی مشکل بسیاری از دستگاه های کشور است، تصریح کرد: صدا و 

سیما در این زمینه مسوولیت سنگینی را بر عهده دارد.
آیت الله مکارم شیرازی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه 
منابع در آمدی کمیته امداد با درخواست هایی که از آن می شود، هماهنگ 
نیست، تصریح کرد: این نهاد با توجه به درخواستهای زیادی که از آن صورت 
می گیرد، باید به فکر منابع درآمدی جدیدی برای خود باشد. آیت الله مکارم 
تصریح کرد: بدون شک کمک 500 هزار ریالی دولت به اعضای خانواده در 
طول ماه به عنوان یارانه خوب است، ولی باید این مبلغ افزایش پیدا کند، لذا 
افزایش تعداد خیرین حامی کمیته امداد در بالا رفتن میزان کمکی که به 

محرومان تحت پوشش این نهاد می شود، بسیار موثر است.
وی در بخش دیگری از سخنان با بیان اینکه کمیته امداد باید به موازات 
خدمات مادی و جسمانی خدمات معنوی و روحانی نیز به افراد تحت پوشش 
خود داشته باشد، تصریح کرد: فلسفه تشکیل کمیته امداد ارایه خدمات 
فرهنگی است، یعنی این نهاد به بهانه کمک مادی به نیازمندان کار فرهنگی 
نیز بر روی آنها انجام دهد. وی با تاکید بر اینکه در زمان کنونی عوامل فساد به 
شدت افزایش یافته تصریح کرد: امروز حتی یک تلفن همراه که در دست یک 
نوجوان قرار دارد، می تواند منبع بسیاری از آسیب ها باشد، لذا به موازات نشر 

وسیع فساد ما نیز باید نشر وسیع مسایل فرهنگی را داشته باشیم.

نیازمندان در جامعه  باید احساس امنیت کنند
آیت الله سید موسی شبیری زنجانی نیز در این دیدار با بیان اینکه کیفیت 
خدمت رسانی به مردم بسیار مهم است، گفت: کمیته امداد امام خمینی)ره( 

باید حافظ آبروی مؤمنان . نیازمندان در جامعه باشد. 
وی افزود: کار زیاد نباید باعث شود که کارهای مهم و اساسی مورد غفلت 
قرار بگیرد. وی با بیان اینکه کمیته امداد از نهادهای مهم اجتماعی کشور است، 
گفت: مسئولان کمیته امداد باید در نظر داشته باشند که مخاطبان آنها از روی 
اضطرار و اجبار به آنها مراجعه می کنند و باید آبروی آنان در جامعه حفظ شود.

استاد برجسته حوزه با تأکید بر اینکه باید احساس کنیم مستضعفان و 
نیازمندان برادران و خواهران خودمان هستند، گفت: خدمت کمیته امداد 

خدمت به همه مردم ایران است.
آیت الله شبیری زنجانی با بیان اینکه کمیته امداد نهاد مردمی در جامعه 
محسوب می شود، گفت: باید کاری کنیم که نیازمندان در جامعه احساس 

امنیت کنند.

امنیت شغلی بانوان کشور باید ارتقا پیدا کند 
آیت الله سید عبدالکریم موسوی اردبیلی نیز در این دیدار بر ضرورت ارتقا 

امنیت شغلی بانوان کشور تاکید کرد. 
وی ر گفت: حضور بانوان در مشاغل مختلف با حفظ و رعایت حجاب 
و عفاف و همچنین دینداری از اهمیتی زیادی برخوردار است. وی با تاکید 
بر حل مشکل اشتغال بانوان، تصریح کرد: کمیته امداد و سایر دستگاه های 
مربوطه باید کلیه اقدامات لازم را برای حفظ امنیت شغلی بانوان انجام دهند. 
آیت الله موسوی اردبیلی دربخش دیگری از سخنان خود با تاکید بر اهتمام 
جدی مسوولان بر رفع مشکل بیکاری و معضلات اقتصادی و معیشتی مردم، 
اظهار داشت: کمیته امداد در این راستا نقش خاص و ویژه ای را بر عهده دارد، 
لذا همه دستگاه ها باید این نهاد را که از برکات انقلاب اسلامی محسوب می 

شود، یاری رسانند. 
وی تصریح کرد: بدون شک اگر سایر دستگاه ها کمیته امداد را در وظایف 
حساس و خطیری که بر عهده دارد، مساعدت نکنند، این نهاد نیز نخواهد 

توانست در کمک به محرومان گام های مستحکمی را بر دارد. 
آیت الله موسوی اردبیلی همچنین با تاکید بر مسوولیت پذیری و اهتمام 
و دقت بیش از پیش در انجام امور محوله، تصریح کرد: فرد مسلمان اگر 

مسوولیتی را بر عهده می گیرد، باید در انجام آن هیچ گونه کوتاهی نکند.

باید ریشه کمک و دادن پول بلاعوض  رادر جامعه  بخشکانیم 
 رئیس کمیته امداد امام خمینی)ره( نیز در حاشیه این دیدارها در گفت 
و گو با خبرنگاران با بیان اینکه وظیفه ما تربیت نیروی انسانی و فرهنگ 
کارآفرینی است، گفت: کمیته امداد با کمک نیکوکاران و خیران صندوق قرض 

الحسنه راه اندازی می کند. 
پرویز فتاح  افزود: همین که نام کمیته امداد با امام خمینی)ره( عجین 

شده افتخار بزرگی است.
وی با بیان اینکه هیئت امنای کمیته امداد حدود شش ماه است که 
فعالیت خود را آغاز کرده است، افزود: در این مدت بیش از 25 جلسه تشکیل 

شده و گزارشات آن به مقام معظم رهبری ارائه شده است.
رئیس هیئت امنای کمیته امداد امام خمینی)ره( با تأکید بر اینکه رفع 
نیازمندی های مستضعفین و محرومان یکی از وظایف مهم کمیته امداد است، 
اظهار داشت: وظیفه این مجموعه، دینی و حکومتی است چرا که اعضای 
هیئت امنا از سوی ولی امر مسلمین منصوب شده اند. فتاح با تأکید بر اینکه 
نقاط ضعف و قوت کمیته امداد باید با دقت بررسی شود، گفت: حرکت کلی 
ما فرهنگی است و رسیدگی ها و برنامه های ما نیز باید از فرهنگ دینی نشأت 
بگیرد. وی با اشاره به چابک سازی و صرفه جویی در این مجموعه اظهار داشت: 
کمیته امداد بیمه درمان، تأمین اجتماعی، ارائه تسهیلات، فراهم سازی ازدواج 

و مسکن، مشاوره های فرهنگی و اجتماعی را توسعه داده است.
فرهنگ کارآفرینی و ارتقا کرامت انسانی

رئیس کمیته امداد امام خمینی)ره( با بیان اینکه این کمیته بیش از صد 
هزار طلبه و دانشجو و 330 هزار دانش آموز و 3 هزار نخبه را پوشش داده 
است گفت: کمیته امداد باید به سمتی برود که بتواند فرهنگ کارآفرینی و ارتقا 

کرامت انسانی را در اولویت برنامه های خود قرار دهد.
فتاح با بیان اینکه از ظرفیت دولت و مجلس نهایت استفاده را خواهیم کرد، 
گفت: البته اتکا به مردم و توجه به خیرخواهی و نیکوکاری نیکوکاران از ارکان 

این مجموعه محسوب می شود.
وی اعتیاد، طلاق و بیکاری را از معضلات بزرگ جامعه یاد کرد و ادامه 
داد: معضلات اجتماعی باعث شده است که مراجعات به کمیته امداد بیش از 

گذشته شود که باید برای این مسئله تدابیر خاصی اندیشید.
رئیس کمیته امداد امام خمینی)ره( با تأکید بر اینکه تکریم جامعه هدف 
از مهمترین دغدغه های ما است، بیان داشت: مخاطبان این مجموعه افراد 
ناتوان و مظلوم هستند که باید کاری کنیم تا نقش موثری در جامعه پیدا کند.

یارانه ها باید به سمت جامعه هدف کمیته امداد سوق داده شود
فتاح با انتقاد از قوانین اقتصادی و اجتماعی موجود افزود: این قاعده و 

قوانین منجر به گسترش فقر و ناتوانی در جامعه شده است.
وی  با تأکید بر اینکه یارانه های دولت باید به سمت جامعه هدف کمیته 
امداد سوق داده شود، اضافه کرد: در این زمینه دولت باید اهتمام بیشتری به 

خرج دهد و به دهک  های پائین دست توجه بیشتری کند.
رئیس کمیته امداد امام خمینی)ره( با بیان اینکه خیریه ها رقیب و مزاحم 

ما نیستند، ادامه داد: البته آنها باید با دقت مدیریت شوند به حاشیه نروند.
فتاح با تأکید بر اینکه باید ریشه کمک و پول دادن بلاعوض را در جامعه 
بخشکانیم، اظهار داشت: در این زمینه در نظر داریم صندوق قرض الحسنه بنام 

کمیته امداد امام خمینی)ره( راه اندازی کنیم.

مهم ترین  را  بیکاری  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
دغدغه کشور عنوان کرد و گفت: اگر سرمایه گذاری برای 
تولید و آبادانی نداشته باشیم، نخواهیم توانست مشکل 

بیکاری را حل کنیم.
علی لاریجانی بعد از ظهر پنج شنبه در مراسم آغاز عملیات 
اجرایی فاز دوم و سوم پروژه آبرسانی شهدای سلفچگان که 
در حسینیه روستای جنداب قم برگزار شد، عید غدیر را عید 
ممتازی برای همه مسلمانان دانست و اظهار داشت: منشأ 
ایجاد وحدت برای امت اسلامی و پیدا کردن صراط مستقیم 
و راه روشن در این عید مشخص شده است که اگر همه توجه 

کنند سعادت دنیا و آخرت را پیدا خواهند کرد.
رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه تصریح کرد: 
کمبود آب مسئله مهم در کشور است و در استان قم نیز 
به دلیل خشکسالی این موضوع شدت بیشتری دارد، لذا از 
سال ها پیش پیگیری لازم جهت انتقال آب از سرشاخه های 
دز به قم انجام گرفته است و در حال حاضر این استان از آب 

پایدار برخوردار است.
اختصاص ۵00 میلیون دلار از صندوق توسعه ملی 

برای آبرسانی به روستاها
وی با بیان اینکه برای آبرسانی به روستاها 500 میلیون 
دلار از صندوق توسعه ملی اختصاص داده شده است، افزود: 
با توجه به وضع مالی کنونی، سعی خواهیم کرد این بودجه 

پایدار شود.
لاریجانی مهم ترین دغدغه کشور را مسئله بیکاری عنوان 
کرد و ابراز داشت: در روستاها و شهرها اگر سرمایه گذاری 
برای تولید و آبادانی نداشته باشیم، نخواهیم توانست مشکل 

بیکاری را حل کنیم.
وی با بیان اینکه تحریم ها و برخی عدم مدیریت ها، 
مشکلاتی را در کشور به وجود آورده و موجب صدمه خوردن 
اقتصاد  به سیاست های  باید  تولید شده است، گفت:  در 
مقاومتی که رهبر معظم انقلاب اشاره کرده اند توجه کنیم 

و تولید را رونق بخشیم.
رونق  اینکه  بیان  با  ملت،  در خانه  قم  مردم  نماینده 
اقتصادی و تولید موضوع اصلی کشور است، ادامه داد: با همه 
مشکلاتی که وجود دارد، باید فرصت های سرمایه گذاری و 
رونق تولید را به وجود آورد و از جوانان با استعداد و سرمایه 

گذاران حمایت کرد.
وی در خصوص مذاکرات هسته ای نیز گفت: دغدغه 
اصلی در این مذاکرات این بوده است که با حفظ خط قرمز 
که رهبری به آن اشاره کرده اند، پایه ها و بنیان های اصلی این 
دانش حفظ و زمینه توسعه آن در کشور فراهم شود و علاوه 

بر آن نیز تحریم ها برداشته و شرایط اقتصادی بهبود یابد.
لاریجانی با اشاره به اینکه در برنامه ششم توسعه باید گام 
بلندی در آبادانی کشور برداشته شود، گفت: سرمایه گذاری 

در برنامه ششم محور اصلی خواهد بود.
وی با بیان اینکه رونق تولید موجب ازدیاد ثروت در یک 
کشور می شود، تأکید کرد: برای حل معضل بیکاری افزایش 
قدرت اقتصادی و تولید رونق باید ادارات کوچک شود و 
هرچه دولت کوچک شود زمینه برای آبادانی شهر و روستا 

بیشتر فراهم می شود.
آل سعود حیثیت خود را در جهان اسلام 

تخریب می کند
رئیس مجلس در خصوص حادثه منا نیز گفت: این یک 
حادثه بزرگ و غم انگیزی بود که موجب کشته شدن هزاران 

نفر به ویژه تعدادی از هموطنان کشورمان شد.
وی با اشاره به مدیریت بد و ضعیت سعودی ها در حج 
امسال به ویژه در وقوع حادثه منا و پس از آن افزود: آل سعود 
با این رفتار حیثیت خود را در جهان اسلام تخریب می کند.

استان قم با کمبود امکانات تفریحی مواجه است
رئیس مجلس شورای اسلامی همچنین ظهر پنج شنبه 
در مراسم افتتاح دهکده سلامت صبا که با حضور مسعود 
سلطانی فر رئیس سازمان میراث فرهنگی صنایع دستی و 
گردشگری در قم برگزار شد، با اشاره به نیازهای قم در بخش 

گردشگری خواستار کمک به تکمیل فرودگاه قم شد.
علی لاریجانی با تقدیر از سرمایه گذار این مجموعه اظهار 

داشت: نخستین مشکلی که در استان قم مشاهده می شود، 
کمبود امکانات تفریحی است.

وی ادامه داد: برای آینده قم به عنوان یک مرکز تشیع 
که بیش از یک میلیون جمعیت دارد مهم است که امکانات 

رفاهی و تفریحی بسیار بیش از قبل به وجود بیاید.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی ابراز داشت: 
شهرداری، استانداری و بخش خصوصی باید همت کنند که 
این کمبود برطرف شود و این امکانات در اختیار مردم قم 

قرار بگیرد.
قم ظرفیت بسیار خوبی برای توسعه گردشگری 

مذهبی دارد
وی افزود: شهر قم یک ظرفیت بسیار خوب برای توسعه 
گردشگری مذهبی دارد ولی دو مشکل در این زمینه وجود 
دارد. یکی اینکه امکانات اقامتی قم بسیار کم است و دیگر 

اینکه کیفیت امکانات اقامتی آن طور که باید نیست.
لاریجانی با اشاره به سخنان سلطانی فر درباره تبدیل 
شدن قم به مقصد گردشگری گفت: نمی توانیم جنبه عبوری 
قم را از این شهر حذف کنیم، یک عده افراد هستند که 
امکانات  بمانند که  می خواهند فقط چند ساعت در قم 

مناسب تفریحی و اقامتی برای آنها وجود ندارد.
گره های فرودگاه قم هرچه سریعتر باز شود

باید روی این مدل گردشگری  اینکه  با اشاره به  وی 
داریم  نیاز  که  است  درست  گفت:  کرد،  گذاری  سرمایه 
ماندگاری مسافر در شهر را بالا ببریم اما همیشه کسانی 

هستند که می خواهند اقامت کوتاه داشته باشند.
بعدی  مسئله  افزود:  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
گردشگرانی هستند که از کشورهای دیگر برای زیارت به 
قم می آیند؛ اما امکانات حمل و نقلی برای آنها کافی نیست 
و فرودگاه قم حتماً باید برای حل مشکل این افراد راه بیافتد.

وی اضافه کرد: فرودگاه قم نیمه کاره است و وقتی که 
راه اندازی شد زائران عراقی می توانند مستقیم به قم بیایند 
و خواهش من از سازمان گردشگری این است که گره های 
این مسئله را حل کرده و به راه اندازی زودتر فرودگاه قم 

کمک کنند.
فکر و فرهنگ زیربناهای قدرت هستند

رئیس مجلس شورای اسلامی همچنین  قبل از ظهر 
پنج شنبه در مراسم رونمایی از مرکز داده امین که در مرکز 
مدیریت حوزه علمیه خواهران برگزار شد، با بیان اینکه امروز 
به تربیت اساتید دینی نیاز مبرم داریم، گفت: فکر و فرهنگ 
زیر بناهای قدرت است و این قدرتمندی جز با تربیت افراد با 

فکر امکان پذیر نیست.
علی لاریجانی اظهار کرد: یکی از کارهای ارزشمند پس از 
پیروزی انقلاب حرکتی بود که برای فعالیت نیروهای مجتهد 

در بخش خواهران شکل گرفت.
وی ادامه داد: قبل از انقلاب امکانات مساوی برای زنان 
وجود نداشت و امکان تحصیلات عالیه زنان در معارف دینی 
وجود نداشت و بستر لازم فراهم نبود که در واقع این ظلم 

به زنان جامعه بود.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
فواید گسترش حوزه های علمیه خواهران، افزود: در داخل 
کشور، در دبیرستان ها و دانشگاه ها باید زنان با فضیلت بتوانند 
معارف اهل بیت )ع( را با فهم دقیق و صحیح برای مردم 

بیان کنند.
لزوم تربیت اساتید ممتاز دینی

شدن  اسلامی  دنبال  به  اگر  اینکه  بیان  با  لاریجانی 
دانشگاه ها هستیم محور آن استاد است، گفت: با بحث های 
حاشیه ای دانشگاه های ما اسلامی نمی شود و نیاز به اساتید 
ممتاز از نظر فکری از نظر دینی داشته باشیم تا تاثیرگذاری 

لازم را در دانشجویان ببینیم.
وی با بیان اینکه شاهد عقب افتادگی ذهنی در فهم 
مسائل اسلام در سطح جهانی هستیم، افزود: امروزه برخی 
افراد تصویری غیر واقعی از اسلام را ارائه می دهند و خیلی 
از شبکه های ماهواره ای به دنبال نزاع و درگیری میان جوامع 

مسلمان هستند.
رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: قدرت های 
بزرگ با تصورات غلط در مورد اسلام تصمیم می گیرند و 
همین مسائل تروریستی را قدرت های بزرگ دنبال می کنند 
که فکر می کنند با این اقدامات می توانند نفوذ اسلام و ایران 

را در سطح جهانی کم رنگ کنند.
لاریجانی با بیان اینکه نقش جهان اسلام در تحولات دنیا 
بسیار مهم است، گفت: چرا که فکر و فرهنگ زیر بناهای 
قدرت است و این قدرتمندی جز با تربیت افراد با فکر امکان 

پذیر نیست.
نماینده قم در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه 
حدود بسیاری از فرزندان اروپا مربوط به ازدواج های رسمی 
نیستند و خودشان هم از این مسئله احساس خطر می کنند، 
اظهار داشت: کشورهایی که سابقه فرهنگی و تمدنی دارند 
این مشکلات را ندارند و توصیه هایی که به کشورهای دیگر 

می کنند طبق فرهنگ خودشان است.
وی اظهار داشت: باید ریشه های فکری و مبانی نظری 
خانواده های اسلامی را توضیح داد که قم در این راستا 
نقش پررنگی دارد؛ چرا که مرکز مهم تفکر اهل بیت 
)ع( است و کمتر جایی در کشور مانند شهر قم وجود 
دارد که جمع کثیری اسلام شناس جمع باشند. رئیس 
مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه ابراز کرد: مرکز داده 
اسلامی که امروز افتتاح شد پایه مباحثات علمی است 
و با وجود چنین مراکزی می توان ظرفیت فکری جامعه 

ایرانی را حس کرد.
لاریجانی با بیان اینکه تشنگی، شبهات و سئوالاتی در 
سطح جهانی نسبت به موضوعات اسلامی وجود دارد که 
در این راستا باید تفکر صحیح اسلامی شناخته شود، افزود: 
به دنبال این هستیم که گسترش مراکز فناوری و مجازی 
با بسترهای سالم و امن برای کشور فراهم شود تا اطلاعات 

صحیح در داخل و خارج کشور به گردش یابد.

 سازمان گردشگری به راه اندازی زودتر فرودگاه قم کمک کنند

گره های فرودگاه قم با سفارش لاریجانی باز می شود؟!


